
دوشنبه  20 آبان 1398  13 ربیع الاول 1441   11 نوامبر 2019   شماره 4917  سال بیست ودوم   2000 تومان

روزنامه صبح ایران
یک عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی با اشاره به انتشار 
خبرهایی مبنی بر تصمیم رئیس مجلس برای عدم حضور در انتخابات 
دوره آینده مجلس گفت که لاریجانی هیچ تصمیمی برای عدم حضور 
در انتخابات نگرفته اند.  بهروز نعمتی اظهار کرد: عده ای برای اینکه 
کارهای خودشان را لاپوشانی کنند چنین حرف هایی را می زنند که در 
قم تشکیلاتی ایجاد شده و قرار است برخی افراد کاندیدا باشند و بعد 
هم می گویند لاریجانی رزومه نداده است. وی افزود: آقای لاریجانی 

کدام دفعه به یک تشکیلات رزومه داده است. مشخص است که این 

صندوق های  وضعیت  درباره  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزیر 
صندوق های  برای  نگرانی  حاضر  حال  در  گفت:  بازنشستگی 
تامین  سازمان  مانند  آنها  از  بخشی  ندارد،  وجود  بازنشستگی 
با پایداری به فعالیت خود  اجتماعی از محل منابع درون سازمانی 
ادامه می دهند، البته این سازمان طلب هایی را نیز از برخی بدهکاران 
بزرگ مانند مجموعه شهرداری ها و نظام پیمانکاری کشور دارد. محمد 
شریعتمداری با بیان اینکه سایر صندوق ها نیز که با محدودیت منابع 
روبه رو شده و از پایداری خارج شده اند تحت تکلف دولت قرار گرفتند، 

بهروزنعمتی: 

»لاریجانی« تصمیمی برای نیامدن
 نگرفته است

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی :

دغدغه ای برای صندوق های بازنشستگی
 وجود ندارد
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نتایج یکایک پرونده های کلان اقتصادی را اطلاع رسانی می کنیم

 واکنش سخنگوی قوه قضاییه به 
سخنان روحانی 

بازی چندلایه علی لاریجانی با عبور آرام از روحانی؛

فول-محافظه کار اصولگرا چگونه  راه هاشمی را می رود؟ 

رئیس دفتر رئیس جمهور:

ایجاد دوقطبی در جامعه به 
ضرر وحدت ملی است
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هر کس دستش به فساد آلوده است باید 
با او برخورد شود

رییس جمهوری در اجتماع مردم استان یزد :

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، با بیان اینکه سند فرهنگی دراین استان وجود 
ندارد،گفت: درتدوین سند فرهنگی، تمام دستگاه های موثر درحوزه فرهنگ باید مشارکت 
کنند تا چشم انداز اولویت های فرهنگی استان تبیین شود. سید موسی حسینی کاشانی 
عهده  به  تنها  فرهنگی  سند  تهیه  کرد:  تاکید  باخبرنگاران،  وگو  درگفت  یکشنبه  روز 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم نیست چرا که بیش از ۲۰ دستگاه مختلف در مقوله 
فرهنگی موثر هستند. وی موضوع فرهنگ را بسیار پیچیده دانست و گفت: هدف گذاری 
دررشته های مختلف، برنامه های فرهنگی و چشم انداز فعالیت های فرهنگی و هنری بخشی 
از سند فرهنگی قم است. وی با تاکید برضرورت تدوین سند فرهنگی قم، گفت: این اداره 
کل به صورت جدی به دنبال ترسیم نقشه راه فرهنگی استان است که با تغییر مدیران، این 

مسیر تعریف شده، تغییر نکند. حسینی کاشانی دربخش دیگری از سخنان خود با اشاره

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم: 

سند فرهنگی دراستان قم وجود ندارد 
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رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم افزایش روحیه هویت قمی را از 
اهداف برگزاری روز قم دانست و گفت: تقویت احساس تعلق در بین مردم به این شهر مقدس 
را ازاهداف مهم این روز می باشد. حسن مالکی نژاد یکشنبه درجمع خبرنگاران با اشاره  به روز 
۳۰ آبان ، سالروز حضرت معصومه)س( به قم تاکید کرد: این روز به عنوان روز قم نامگذاری شده 
و باید به واسطه این نامگذاری ظرفیت های مختلف فرهنگی، سیاسی، اقتصادی، گردشگری و 
غیره معرفی شود. وی اضافه کرد: روز قم امسال به صورت استانی برگزار می شود اما از سال های 
آینده این روز به صورت ملی و درابعاد بعدی درسطح بین الملل برگزار خواهد شد، مردمی 
شدن رویکرد اصلی شورای شهر قم دربرگزاری برنامه های روز قم است. وی با اشاره به برخی 
از برنامه های روز قم بیان داشت: برگزاری تئاتر و سرودهای خیابانی و پویا کردن فضای کالبدی 
شهرقم به همراه ایجاد کارگاه های عکس و فیلم به صورت ورکشاپ از برنامه های روز قم می باشد.

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهرقم:

تقویت احساس تعلق هدف برنامه های »روز قم« است
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متولیان برخورد با فساد، از فسادهای میلیارد دلاری بگویند

نگذاریم خواست آمریکا از حنجره عده ای معدود بلند شود

یک دلار هم در این دولت گم نخواهد شد

رئیس دفتر رئیس جمهور همه گروه ها، طیف ها و حامیان و جناح های سیاسی را به درک شرایط امروز کشور فرا خواند 
و با توصیه به حفظ انسجام و وحدت اظهار داشت: زمانی که فشار حداکثری و تحریم اقتصادی دشمن بر روی ملت ایران 

وجود دارد و دشمنان معیشت مردم را هدف قرار داده اند، باید با هوشیاری بیشتری با مسائل مختلف برخورد کرد و اجازه

سخنگوی قوه قضائیه گفت: افتخار می کنیم که نتایج 
یکایک پرونده های کلان اقتصادی را به مردم اطلاع رسانی 
رسانی  اطلاع  شاهد  مردم  هم  اخیر  دوره  در  و  می کنیم 
نه  بودند  قضایی  دستگاه  اقدامات  نتیجه  و  عملکردها 

شعارها و وعده هایی که مبنای آن معلوم نیست انتخاباتی 
است یا اراده دیگری در پشت آن نهفته است.  به گزارش 
مرکز رسانه قوه قضائیه، غلامحسین اسماعیلی  با اشاره به 

اظهارات  روز یکشنبه رئیس جمهور در جمع مردم استان 

انتخابات به صحنه اختلاف و تخریب یکدیگر تبدیل نشود 
باید با هوشیاری بیشتری با مسائل مختلف برخورد کرد

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس هشدار داد

احتمال تشدید خطر ناامنی غذایی در کشور
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس با بیان اینکه در شرایط رکود و تورم، حمایت دولت از 
تولیدکنندگان مواد غذایی و مردم کاهش یافته، گفت: براساس مطالعات صورت گرفته، 
افزایش یک درصدی نرخ تورم و بیکاری باعث افزایش نیم درصدی ناامنی غذایی می شود.   
میان دستور  نوبت عصر دیروزمجلس در نطق  بادامچی در نشست علنی  محمدرضا 
اظهارداشت:از آغاز سال گذشته و با شتاب گرفتن روند فزاینده نرخ تورم به میزان 40 
درصد و برای اقلام خوراکی و دارویی به میزان 60 درصد همواره در ردیف نخست افزایش 
قیمت ها قرار داشته ایم و با وجود تصمیم و عظم دولت برای کنترل قیمت ها و در نظر 
گرفتن ممنوعیت های صادراتی همچنان این روند متوقف نشده و کار  برای مردم مشکل 
شده است. وی ادامه داد: تورم و رشد اقتصادی منفی تأثیر مخربی در واحدهای تولیدی 
و خدمات آموزشی از خود به جای گذاشته و بسیاری از کسب و کارها را به سوی تعدیل 
نیرو و تعطیلی پیش برده است. ناوگان حل و نقل عمومی هم خسارات گسترده ای دیده 
است. مجموعه این مشکلات موجب شکل گیری موج جدید بیکاران خواهد شد.  این 
نماینده مردم در مجلس افزود: توجه به این نکته ضروری است که در شرایط رکودی و 
تورم حمایت دولت از تولیدکنندگان مواد غذایی و مردم کاهش می یابد و احتمال نا امنی 
غذایی تشدید می شود. پژوهشگران اجتماعی می گویند که افزایش یک درصدی در نرخ 
تورم و بیکاری باعث افزایش نیم درصدی نا امنی غذایی می شود. وی اضافه کرد: بحران 
کم آبی و تغییر اقلیم کشور به دلیل خشکسالی های مداوم همچنان حیاتی ترین مسئله 
محیط زیستی پیش روی کشور است. بر اساس تصمیم هیأت وزیران کارگروه ملی سازگار با 
کم آبی تشکیل شده و وزیر نیرو موظف به تعیین چگونگی توزیع آب بین مصارف مختلف 
و تعیین الگوی کشت مناسب و بهینه سازی الگوی مصرف آب در میان شهروندان ایرانی 
شده اما این مهم تا کنون مورد غفلت مسئولان و رسانه ها از جمله رسانه ملی بوده است. به 
نظر می رسد بایستی گفتمان بهینه سازی مصرف آب هرچه سریع  تر شکل گیرد. بادامچی 
یادآور شد: در حالی که بسیاری از کشورهای پرجمعیت و کم جمعیت تر از ایران مشکل 
آلودگی هوا را حل کرده اند اما هنوز نتوانسته ایم مدیریت و سیاست گذاری در چگونگی 
مواجهه با آلودگی را اصلاح کنیم. در اکثر شهرهای کشور از جمله تهران شاهد گسترش 
آلاینده ها و ذرات معلق آسیب زای ناشی از سوخت نارس موتوری هستیم.  به ویژه در 
تهران، شهر ری، اسلامشهر ساماندهای خانگی، بیمارستانی و ... بوی تعفن در شهرهای 

جنوبی تهران همچنان سلامتی شهروندان را تهدید می  کند.

استانداری یزد: 

 حاشیه سازان سخنرانی رئیس جمهوری 
سازماندهی شده بودند

یک منبع آگاه در استانداری یزد با اشاره به تلاش عده ای معدود اما سازمان یافته 
که قصد ایجاد اخلال در سخنرانی رییس جمهوری داشتند، گفت: این عده معدود 
همان زمان با پاسخ قاطع و حداکثری مردم شریف یزد حاضر در محل مواجه شدند که 
صدای وحدت را سر می دادند.  وی با تاکید بر ضرورت حفظ وحدت به ویژه در شرایط 
کنونی افزود:  همانگونه که رئیس جمهوری هم در سخنرانی خود تاکید کردند نباید 
اجازه داد عده ای معدود و مغرض در موقعیت های خاص وحدت را خدشه دار کنند 
و صدای دشمنان از حنجره آنان خارج شود. این منبع افزود: از آنجا که این اقدام 
توسط عده ای معدود انجام شد و در خیل عظیم جمعیت حاضر در محل سخنرانی 
رئیس جمهوری گم شده بود،  اقدام برخی خبرگزاری ها در وزن دادن به این موضوع 
و  پوشش رسانه ای هدفمند آن عملی نامناسب و دور از شأن رسالت خبرنگاری بود، 
چرا که رسانه ها نیز به تبع نباید به حنجره دشمن و بازتاب دهنده اقدام خطای همان 
عده معدود باشند. وی اظهار داشت: استانداری یزد به خوبی مطلع است که این 
عده اندک از کجا سازماندهی شده اند و در صورت لزوم در این باره این جریان و افراد 

سازمان دهنده شفاف سازی خواهد کرد.

جهانگیری: 

برای نیل به وحدت، راهی نزدیکتر از اصلاح 
نگرش های تفرقه محور نیست

اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهوری در پیام تبریکی به مناسبت آغاز هفته 
وحدت تاکید کرد که برای نیل به وحدت، راهی نزدیکتر از اصلاح نگرش های تفرقه 
محور نیست.  جهانگیری یکشنبه شب در این توئیت افزود:  بانام آرام بخش پیامبر 
اکرم)ص(  هفته وحدت را آغاز کردیم؛ هفته ای برای کاستن از تفرقه ها،گسستگی ها و 
سوءظن ها وهفته ای برای افزودن بر نزدیکی مذاهب، همبستگی اقوام و تفاهم ملی.

وی تاکید کرد: برای نیل به وحدت، راهی نزدیکتر از اصلاح نگرش های تفرقه محور 
و واگرا و شستن ذهن و زبان ازخشونت و افراطی گری نیست.

ضرورت مشارکت سیاسی 
مشارکت مردم در اداره امورعمومی در جهت رشد و 
توسعه به عنوان شاه بیت جوانب توسعه مطرح است. 
مشارکت به معنای شرکت دادن و سهیم کردن است؛ اما 
مشارکتی که داوطلبانه و ارادی در امور مورد علاقه باشد. 

لذا مشارکت با مفهوم اجبار قابل طرح نیست. مشارکت در اجتماع گسترش مسئولیت 
پذیری ومسئولیت دهی است. به عبارت بهتر اگر سیاهرگ را مشارکت اقتصادی فرض 
کنیم سرخرگ آن قطعا مشارکت سیاسی است. همچنین توسعه اقتصادی جلوه کمی 

توسعه و توسعه سیاسی جلوه کیفی آن است.
 در سیستم های سیاسی دموکراتیک، مشارکت عبارت از شرکت دلخواهانه، ارادی 
و غیرتحریک شده است و مردم در جریان تعیین سیاست های مملکتی در فرآیند 
انتخابات روسای جمهور حکام و رهبران به حرکت انداختن چرخ های اقتصادی و 
انتخاب نمایندگان مجلس عمل می کنند این تعریف معطوف به ارزش های جوامع 
دموکراتیک است. هدف دموکراسی برخورد یکسان با همه مردم ایران است. انتخابات 
عمده ترین وسیله است که مردم از طریق آن اختیار تصمیم گیری در مورد سیاست های 

دولت را در یک نظام پارلمانی کسب می کنند.
 همه قدرت های سیاسی از مردم سرچشمه می گیرند. نوسازی اجتماعی همواره 
مدنظر دموکراسی است. سیاست ها یا سیاستمداران غیرکارا و بی تدبیر دائما طی 
جریانی قانونمند و مسالمت آمیز با مکانیسم انتخابات حذف می شوند و به این ترتیب 
نوسازی اجتماعی بدون بروز اغتشاش یا فروپاشی نظام یا دولت تضمین می شود. 
دموکراسی دربردارنده حق برابر مشارکت است. اگر همه شهروندان حق برابر برای 
کاندیدا شدن و انجام فعالیت های اجتماعی گذشته را داشته باشند و رأی مردم دارای 

ارزش برابر باشد، می توان به برابری سیاسی دست یافت.
 باید به خاطر داشت که تعداد افرادی که از شرکت در انتخابات خودداری می کنند و 
افزایش آن ها در بین اقشار مختلف مردم، اخطار اولیه و علامتی مهم در مورد ناتوانی 
دولت در حفظ فرآیند دموکراسی در جامعه است. حکمرانی خوب احترام به اصول 
مردمسالاری است که صدا و حق انتخاب مردم را گسترش داده و پاسخگویی دولت 

را افزایش می دهد.
 در رژیم های سیاسی غیردموکراتیک و سلطه جو عموماً متغیرهای دلخواهانه، 
اختیاری و غیرتحریک شده از کار می افتد، بنابراین مفهوم مشارکت سیاسی، شرکت 
واقعی افراد در اتخاذ تصمیمات ملی و محلی است که برای ملت یک کشور دارای 

اهمیت است.
 دایره المعارف علوم اجتماعی می نویسد: »مشارکت سیاسی به آن دسته از فعالیت های 
ارادی دلالت دارد که از طریق آن اعضای یک جامعه در انتخاب تصمیم گیران به صورت 
مستقیم و یا غیرمستقیم در شکل دادن سیاست عمومی همکاری دارند.« مشارکت در 
کاربردش مفهوم سیاسی است به این اعتبار به درازای قدمت دموکراسی سابقه تاریخی 
دارد. امروزه در بعد سیاسی ضرورت مشارکت از آنجاست که سرنوشت فرد و حقوق افراد 

در اختیار دست های اداری، سیاسی و حتی نیروهای اقتصادی نیفتد. 
افراد از چند و چون تصمیم گیری های زندگی خودشان بی خبر نباشند و از طرفی 
قربانی تمایلات و گرایشات یک قشر خاص قرار نگیرند. مشارکت سیاسی عبارت از 
شرکت مردم در فراگرد سیاسی که به انتخاب و گزینش تعدادی از افراد یا یک فرد به هر 
عنوان منجر شود تا بتوانند سیاست عمومی کشور را تعیین نمایند و یا بر آن اثر بگذارند.
نماینده ادوار مجلس

 مسعودپزشکیان:

 دولت بدون فوت وقت به وضعیت 
زلزله زدگان رسیدگی کند

نایب رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: که با توجه به سردی هوا تهیه 
کانکس برای اسکان زلزله زدگان آذربایجان شرقی ضروری است و دولت باید به 

سرعت به وضعیت مردم زلزله زده رسیدگی کند. 
مسعود پزشکیان در پایان جلسه علنی روز یکشنبه مجلس، ضمن همدردی با مردم 
زلزله زده استان آذربایجان شرقی بیان کرد: از دولت و وزارت کشور و تمامی دست 
اندرکاران می خواهم که به وضعیت زلزله زدگان بدون فوت وقت رسیدگی کنند. با 
توجه به سردی هوا در مناطق زلزله زده تهیه کانکس برای اسکان مردم ضروری است.
نماینده مردم تبریز در ادامه تاکید کرد: باید محلی برای اسکان دام ها نیز در نظر 

گرفته شود تا آنان نیز در سرما از بین نروند.
وضعیت  از  که  کرد  درخواست  کشور  وزارت  از  پایان  در  مجلس  رئیس  نایب 

شهرستان های سیل زده غافل نشود.

کمال الدین پیرموذن*

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

جزئیات فصل دوم »عصر جدید«
2
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معاون وزیر اقتصاد مطرح کرد،

تملک ۱۲ هزار ملک از سوی بانک های کشور

اختلاف و فاصله خواست آمریکاست
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اخبار

روحانی وبازگشت به روزهای 
انتخاب؟ 

 
 رییس جمهور روحانی گفته است از این به بعد شهر به شهر 
در مورد فسادها و رقم آن با مردم سخن می گوید. او در جمع 

مردم یزد گفت: »وزیر نفت را مسئول می کنم که پرونده ۷00 میلیون دلار پول نفت را برای مردم 
توضیح دهد و رئیس بانک مرکزی را مسئول می کنم که در باره پرونده دو میلیارد دلاری برای 
مردم توضیح دهد. دستگاه های نظارتی را مسئول می کنم تا درباره پرونده ۹4۷ میلیون دلاری 

به مردم توضیح دهند.«
این رفتار حسن روحانی را می شود به رفتار مربیان فوتبالی تشبیه کرد که بهترین دفاع را 
حمله می دانند. در تمام این سال ها، استراتژی حسن روحانی در دفاع در زمین خود بود و 
سعی می کرد از سیستم دفاع اتوبوسی استفاده کند اما حالا، رفتار خود را تغییر داده است و 

می خواهد به صورت مستقیم با مردم حرف بزند.
به نظر می رسد فشارهای فراوان جریان های مختلف به روحانی و وضعیت اقتصادی ناشی از 
تحریم ها و احساس ناسپاسی در برخی تریبون ها، زمینه ساز فعال شدن آتش فشان درونی 

روحانی در قبال مخالفان شده است.
رفتار سیاسی روحانی در قبال مخالفانش که 6 سال است در طبل مخالفت با او می کوبند، 
دیالوگ معروف فیلم آژانس شیشه ای را به یاد آدمی می آورد که  رضا کیانیان ) سلحشور( خطاب 
به پرویز پرستویی )حاج کاظم( : » یه دهه حرف زدی ساکت بودیم، کر کری خوندی ساکت 
بودیم، گرفتی ساکت بودیم، پس دادی ساکت بودیم،حالا اجازه بده ما حرف بزنیم، خانوما 
آقایون دوست دارین یکی از این کشورها دوباره به ما حمله کنه؟ دوست دارید جنگ بشه؟ 
ثبات، دهه ما دهه ثباته، امنیت، این کشور کی باید روی امنیت رو ببینه؟ کی باید روی ثبات رو 
ببینه؟« به نظر می رسد رییس جمهور روحانی به این نتیجه رسیده است، در برابر کسانی که 
دولت را متهم به فساد و کم کاری می کنند بایستد و با مردم در مورد آنها سخن بگوید. چون این 
مخالفان از رسانه های مختلف به ویژه تلویزیون برای حرف زدن و بیان نظرات خود استفاده 
می کنند. روحانی به تنهایی به صحنه آمده است چون تیم رسانه ای او نتوانسته است در برابر 
مسائل مطرح شده واکنش به موقع نشان دهد و معمولا در حالت انفعال قرار دارد. این انفعال 
به روحانی هم رسیده بود حتی رییس جمهور نشست خبری با اهالی رسانه هم نداشت چه 
برسد به حرف زدن با مردم. اگر رفتار روحانی ادامه پیدا می کرد قطعا همه مردم در پایان دوران 
دولت دوازدهم، انگشت اتهام را به سمت روحانی می گرفتند و او را مقصر تمام مشکلات کشور 
می دانستند. روحانی و تیم او باید اول در عملکرد خود دفاع کنند و دوم به رایی که مردم در دو 
انتخابات ۹2 و ۹6 به او تیمش داده اند پایبند باشد و از آنها حراست کند. روحانی که در یزد 
سخنرانی کرد، شبیه ترین روحانی این سال ها به روحانی جریان انتخابات سال ۹6 بود. رییس 
جمهوری که در برابر همه هجمه ها ایستاد و به مردم گفت به واسطه رای آن ها می تواند کارهای 
بزرگ انجام دهد. تا 1400 راهی نمانده است و اگر روحانی می خواهد گفتمان دولت یازدهم و 

دوازدهم ادامه پیدا کند باید کمی بی پروا باشد درست مثل روزهای انتخاب.

اعجوبه ها؛ کپی در حد سبیل! 
از شنبه شب  اولین قسمت برنامه "اعجوبه ها" از شبکه 
3 پخش شد، این برنامه با اجرای مهران غفوریان یک برنامه 
استعدادیابی برای پیدا کردن اعجوبه های کودک و نوجوان 

بین 3 تا 13 سال است.
 little big shots اولین نکته ای که به چشم آمد شباهت بی چون و چرای اعجوبه ها به برنامه

)خفن های کوچولو / کله گنده های کوچک( با اجرای کمدین معروف "استیو هاروی" است.
برنامه "little big shots" از سال 2015 به تهیه کنندگی مشترک استیو هاروی و کمدین و 
 NBC مجری محبوب آمریکا "الن دی جنرس" تهیه می شود و از مارس سال 2016 از شبکه
پخش شده است. از آن زمان تا کنون 3 فصل از این برنامه پخش شده و یک قسمت وِیژه هم 
داشت که در دسامبر 2018 به صورت تک قسمت عرضه شد. جدیدترین اتفاق هم این است 
که در فصل جدید این برنامه خانم ملیسا مک کارتی )بازیگر و کمدین( به جای استیو هاروی 

مجری برنامه خواهد شد.
در برنامه هاروی در هر قسمت کودکی را که استعداد خاصی در زمینه ای دارد به برنامه دعوت 
کرده و جدای از نشان دادن استعداد و توانایی او بحث و گفتگو با کودک به دلیل واکنش های 

استیو هاروی به لحظات مفرح و شادی منتج می شد.
حال اینکه برنامه "اعجوبه ها" از این برنامه معروف آمریکایی کپی شده است و اساسا این کار 

درست است یا خیر بحث مفصلی را می طلبد که در این نوشتار مجال آن نیست.
قبل تر هم در تلویزیون سابقه چنین کپی هایی را سراغ داریم مانند: »دورهمی« که از یک 
برنامه پربیینده کشور هندوستان به نام »Comedy night with kapil« کپی شده بود، یا 
برنامه های مسابقه محور »برنده باش« و »پنج ستاره« که آنها هم تقلید از برنامه های آمریکایی 
بودند که نمونه های ترکیه ای و هندی آن هم وجود دارد. نکته جالب توجه این است که تمامی 
این برنامه های کپی برداری شده در زمان پخش پربیننده هم شده اند و شاید به همین دلیل 
است که مدیران تلویزیون این شیوه برنامه سازی را ادامه می دهند و کار به جایی می رسد که 
در برنامه »اعجوبه ها« علاوه بر محتوا و شکل برنامه حتی وسایل دکور صحنه و شکل طراحی 
آن هم دیگر مو به مو کپی شده است، حتی استفاده از نور و رنگ بنفش در قسمت پایینی 
مبل. اصل قضیه این است که وقتی که یک برنامه با اقبال جهانی روبرو می شود و کشورهای 
دیگر هم می خواهند نسخه خودشان را از آن برنامه بسازند حق رایت آن را خریداری کرده و با 
همکاری همان گروه برنامه ساز اصلی و تحت نظارت آنها این کار را انجام می دهند. وقتی که 
 )American Idol( تصمیم گرفت "عرب آیدل" را بر اساس برنامه آمریکن آیدل MBC تلویزیون
بسازد حق آنرا از شبکه فاکس خریداری کرده و تحت لیسانس فاکس آن برنامه تولید شده 
است. به همین دلیل اساسا تمام اجزا "عرب آیدل" با نسخه آمریکایی آن شبیه هم است فقط 
داوران و شرکت کننده ها فرق می کند و هیچ اشکالی هم به آن وارد نیست. اتهام کپی هم به 
آنها زده نمی شود. این همان برنامه است اما در یک جغرافیا و ملیت دیگر. از این دست برنامه ها 
زیاد است مانند America's Got Talent که در بسیاری کشورهای دیگر هم با همان فرمت 
تولید شده ولی اسم ان فقط به آن کشور عوض شده است و ... نمونه استرالیایی، ویتنامی و 
... برنامه "خفن های کوچک" هم وجود دارد و دقیقا با همان صحنه و همان شکل برنامه تولید 
شده است. حال پرسش ساده این است تلویزیون ما که حق تولید و پخش چنین برنامه ای را 
از شبکه NBC آمریکا خریداری نکرده است آیا تا این حد شبیه سازی اصلا جایز است؟ انگار 
تلویزیون به این نتیجه رسیده است هرچه شبیه تر به نسخه اصلی باشد با استقبال بیشتری از 
طرف مخاطب روبرو خواهد شد. دوستی به شوخی می گفت حتی سبیل مهران غفوریان برای 

این است که شبیه استیو هاروی شود!

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی :

دغدغه ای برای صندوق های بازنشستگی
 وجود ندارد

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره وضعیت صندوق های بازنشستگی گفت: در حال 
حاضر نگرانی برای صندوق های بازنشستگی وجود ندارد، بخشی از آنها مانند سازمان تامین 
اجتماعی از محل منابع درون سازمانی با پایداری به فعالیت خود ادامه می دهند، البته این 
سازمان طلب هایی را نیز از برخی بدهکاران بزرگ مانند مجموعه شهرداری ها و نظام پیمانکاری 
کشور دارد. محمد شریعتمداری با بیان اینکه سایر صندوق ها نیز که با محدودیت منابع روبه رو 
شده و از پایداری خارج شده اند تحت تکلف دولت قرار گرفتند، افزود: در قانون بودجه سال 
قبل، 81 هزار میلیارد تومان از منابع بودجه عمومی برای تامین نیاز بازنشستگان پیش بینی 
و در اختیار قرار داده شد به همین دلیل بازنشستگان دغدغه ای برای تامین منابع نداشته 
باشند وی درباره همسان سازی حقوق بازنشستگان، گفت: در قانون بودجه سال گذشته 
برای همسان سازی حقوق بازنشستگان حدود 3 هزار میلیارد تومان اعتبار پیش بینی شد که 
با توجه به محدودیت های بودجه ای تنها 3۷ درصد آن تخصیص پیدا کرد. وی با بیان اینکه 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی براساس اعتبار مصوب قانونی حدود 14 تا 18 درصد در 
زمینه همسان سازی حقوق بازنشستگان حرکت روبه جلو داشت که این درصد نیز بخش 
کوچکی از مسیر است، افزود: امیدوارم از محل تامین منابع از سایر حوزه ها به ویژه پیش بینی 
اعتبارات موردنیاز در بودجه سال ۹۹ همسان سازی حقوق که یکی از مهم ترین نیازهای جامعه 
بازنشستگان کشور است، تامین شود. وزیر کابینه دوازدهم با بیان اینکه همسان سازی یکی 
از مطالبات به حق بازنشستگان است که باید اجرایی شود، اضافه کرد: از آنجایی که صندوق 
بازنشستگی کشوری 1.5 میلیون بازنشسته و صندوق تامین اجتماعی 3.2 میلیون بازنشسته 

دارد باید تمام تلاش و توان خود را برای همسان سازی حقوق بازنشستگان به کار بریم.

عضو فراکسیون اهل سنت مجلس:

نباید اجازه وحدت شکنی به دشمن داد
عضو فراکسیون اهل سنت مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: ایران رنگین کمان ادیان 
و اقوام است که همه با وحدت و برادری کنار هم قرار گرفته اند.  علیم یارمحمدی  با اشاره به 
فرارسیدن هفته وحدت تصریح کرد: وحدت مثال زدنی کرد، لر، ترک، کرمانج،  ترکمن، بلوچ، 
شیعه، سنی و ادیان مختلف در کشور ما باعث شده دشمنان برنامه های زیادی را برای ایجاد 
اختلاف داشته باشند تا وحدت و انسجام داخلی و توان مقاومت ملت در برابر تهدیدات را در 

هم بشکنند.
 وی افزود: در همه حال اقوام مختلف نباید از دشمنان و اهداف شوم آنها غافل شوند و بدانند 
آنها منتظر کوچکترین بهانه برای بزرگ کردن اختلافات داخلی ما هستند و هفته وحدت 
تذکری است تا ما بیش از گذشته هوشیار شویم. نماینده زاهدان در مجلس شورای اسلامی 
گفت: اتحاد تاریخی ادیان مختلف در ایران همواره موجب قدرت و انسجام داخلی شده و 
در بزنگاه های مختلف نظیر دفاع مقدس همه در یک صف واحد برای ایران تلاش کردند و 
جان فشانی نمودند. وی تاکید کرد: قطعا حل مشکلات اقوام و توجه به مطالبات آنها در سایه 
قدرت و اقتدار حکومت مرکزی ایران و نظام جمهوری اسلامی امکان پذیر است و باید توجه 

کرد مشکلات باعث نشود کسی اجازه سوء استفاده به دشمنان بدهد.

مصطفی داننده*

پیشنهاد ستاد انتخابات کشور به شورای نگهبان:

انتخابات در تعدادی از حوزه ها الکترونیکی 
برگزار شود

 رئیس ستاد انتخابات کشور گفت: پیشنهادات مشخص ما به شورای نگهبان این 
است که در تعدادی از حوزه های تک یا 2 نماینده و شهرستان هایی که پیشتر انتخابات 

الکترونیکی را تجربه کردند، انتخابات به شکل الکترونیکی برگزار شود. 
»جمال عرف« در همایش مدیران فناوری اطلاعات استانداری ها با محوریت انتخابات، 
ضمن تبریک هفته وحدت و میلاد با سعادت پیامبر اعظم )ص( اظهار داشت: ستاد 
انتخابات از روز دوشنبه بیستم آبان ماه با افتتاح ستاد توسط وزیر کشور وارد فاز عملیاتی 
تری خواهد شد هر چند که از اردیبهشت امسال اقدامات را شروع کردیم و در این مدت 
آموزش عوامل اجرایی و ارزیابی استان ها در حال انجام است. رئیس ستاد انتخابات کشور 
با اشاره به لزوم انجام همزمان اقدامات اساسی در حوزه فناوری اطلاعات، بهره برداری از 
ظرفیت های فناوری های نوین مطرح در سیاست های کلی انتخابات ابلاغی مقام معظم 
رهبری را یکی از اقدامات ضروری در حوزه فناوری اطلاعات دانست و ادامه داد : تلاش 
می کنیم که اجماع بیشتری برای انجام کار میان عوامل اجرایی ستاد انتخابات و سایر 
نهادهای ذیربط صورت پذیرد. عرف همچنین اظهار داشت: رایزنی هایی با شورای نگهبان 
در حال انجام و پیشنهاد مشخص ما به شورای نگهبان 3 پیشنهاد است؛ یکی اینکه تعدادی 
از میان 11 استان که اغلب حوزه های آنها تک نماینده و تعداد محدودی از حوزه های با 
2 نماینده ای هستند، همچنین 1۷4 حوزه تک نماینده ای که داریم،  انتخاب شود؛ و در 
نهایت همان تعداد شهرستانی که در انتخابات شورای اسلامی بصورت الکترونیک برگزار 
شد، در این دوره هم به صورت الکترونیکی برگزار شود. رییس ستاد انتخابات کشور در 
بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اهمیت بحث امنیت فضای مجازی، شبکه های 
اجتماعی را یکی از بسترهای اصلی تولید و نشر اخبار دانست و بر ضرورت رصد جدی در 
این حوزه تاکید کرد. عرف با تاکید بر اهمیت و نقش شبکه های اجتماعی در انعکاس اخبار 
به صورت ملی و فراملی تصریح کرد: در مجموع از حیث ایجاد بسترهای ایجابی نسبت به 
برگزاری انتخابات در فضای سالم، امن و قانونمند  و آمادگی کامل درمقابل اقدامات سلبی 
که ممکن است معاندان نظام در دستور کار داشته باشند.  رییس ستاد انتخابات کشور 
بر لزوم نگاه فرا بعدی به حوزه فناوری اطلاعات تاکید و تصریح کرد: بخش عمده ای از 
سلامت و امنیت انتخابات بر دوش مجموعه فناوری اطلاعات است. وی ابراز امیدواری 
کرد،  با تدبیری که در این دوره انجام می شود انتخاباتی در شان و تراز جمهوری اسلامی 
ایران برگزار کنیم که خروجی آن مجلسی کارآمد باشد و آنچه که مردم با مشارکت حداکثری 

انتخاب می کنند منجر به افزایش کارآمدی و انسجام در کشور شود.

جعفرزاده ایمن آبادی :

نباید افراد بدون شناسنامه سیاسی به مجلس راه 
پیدا کنند

نایب رئیس فراکسیون مستقلان مجلس گفت: جناح های کشور باید ترتیبی اتخاذ 
کنند که افراد بدون شناسنامه سیاسی به مجلس راه پیدا نکنند، رسیدن به چنین هدفی 

انسجام درون اردوگاهی و تقویت اشتراکات ملی را می طلبد.
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی درباره چرایی تلاش رادیکال های دو جناح برای تند 
کردن ادبیات حاکم بر فضای سیاسی کشور گفت: پایداری در اردوگاه اصولگرایان و 
وابستگان به حزب مشارکت در جریان اصلاحات دچار غرور و خطای راهبردی و تاکتیکی 
شده اند. وی شعار »باخت عزتمندانه بهتر از برد حقیرانه است« را بی مبنا خواند و افزود: 
البته معتقد نیستم برای برد در انتخابات باید به هر ابزاری متوسل شد بلکه اعتقاد دارم بُرد 
باید شرافتمندانه باشد اما لازمه بُرد شرافتمندانه استفاده از قوه عقلانی است. وقتی می 
شود هزینه کمتر داد و فایده بیشتر به دست آورد، چرا برخی مقاومت می کنند و دنبال 

تحمیل روش های پرهزینه خودشان به فضای سیاسی کشور هستند؟
نایب رئیس فراکسیون مستقلان مجلس با بیان اینکه علت اصرار پایداری به حضور 
مستقل در انتخابات را درک نمی کنم، یادآور شد: پایداری فقط در دو شهر قم و مشهد 
مقداری از پایگاه رأی برخوردار است و من هم معتقدم می تواند در این دو حوزه انتخابیه 
کارهایی به طور مستقل برای انتخابات مجلس انجام دهد اما در هیچ شهر دیگری حرفی 
برای گفتن ندارد. در جریان اصلاح طلبی هم اگر اجماع نشود، آنها که پرچم سفید به 
دست دارند پیروز میدان انتخابات خواهند شد. وی با بیان اینکه قاعده انتخابات در ایران 
حزبی نیست، ادامه داد: وقتی فضای درون دو جناح سیاسی کشور تند شود، نتیجه اش 
ابتدا آسیب به خود آن جناح ها و در مرحله بعد خسارت به کشور خواهد بود چون عدم 
اجماع به وجود می آورد و در این فضا افراد بدون شناسنامه سیاسی فرصت بروز و ظهور 
در فضای انتخاباتی پیدا می کنند. نماینده مردم رشت در مجلس شورای اسلامی تأکید 
کرد: امروز نمایندگانی در مجلس هستند که در حوزه انتخابیه خود نامزد هشتم بودند، 
اصلا معلوم نیست کجای عرصه سیاسی کشور قرار دارد و خاستگاه فکری اش چیست؟ 
تازه بعد از چهار سال حضور در مجلس کم کم دارد یک شکل و قالب سیاسی پیدا می 
کند. وی ادامه داد: وقتی روح الله زم دستگیر شد به حضرت عباس قسم می خورم، 
برخی نمایندگان از من پرسیدند »این زم کیست که دستگیر شده است؟«. اصلا آشنا 
به هیچ مسئله و موضوعی نیستند. چنین کسانی چه طور می توانند نقش مفیدی در 
عرصه سیاسی کشور ایفا کنند. جعفرزاده اظهار کرد: جناح های کشور باید ترتیبی اتخاذ 
کنند که افراد بدون شناسنامه سیاسی به مجلس راه پیدا نکنند، رسیدن به چنین هدفی 

انسجام درون اردوگاهی و تقویت اشتراکات ملی را می طلبد.
  

بهروزنعمتی: 

»لاریجانی« تصمیمی برای نیامدن نگرفته است
یک عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی با اشاره به انتشار خبرهایی مبنی بر 
تصمیم رئیس مجلس برای عدم حضور در انتخابات دوره آینده مجلس گفت که لاریجانی 
هیچ تصمیمی برای عدم حضور در انتخابات نگرفته اند.  بهروز نعمتی اظهار کرد: عده ای 
برای اینکه کارهای خودشان را لاپوشانی کنند چنین حرف هایی را می زنند که در قم 
تشکیلاتی ایجاد شده و قرار است برخی افراد کاندیدا باشند و بعد هم می گویند لاریجانی 
رزومه نداده است. وی افزود: آقای لاریجانی کدام دفعه به یک تشکیلات رزومه داده است. 
مشخص است که این حرف ها حرف رقیب است و به این شکل می خواهند از ایشان انتقام 
بگیرند. نعمتی ادامه داد: طبیعتا اگر آقای لاریجانی تصمیمی در مورد حضور یا عدم 
حضور در انتخابات گرفته باشد یا باید خودش آن را اعلام کند یا دفترش و یا نزدیکانش، من 
تا امروز حرف نیامدن از ایشان نشنیده ام و ایشان هیچ تصمیمی برای نیامدن در انتخابات 
مجلس نگرفتند. وی درباره احتمال تغییر حوزه انتخابیه علی لاریجانی در انتخابات دور 
یازدهم مجلس نیز گفت: ایشان بعید است که از تهران یا آمل کاندیدا شود به هر حال 
آقای لاریجانی عالم زاده است و اگر بخواهد در انتخابات حضور یابد از قم کاندیدا می شود.
نعمتی درباره برخی گمانه زنی ها مبنی بر احتمال کاندیداتوری علی لاریجانی در 
انتخابات ریاست جمهوری سال 1400 گفت: این موضوع منافاتی با این که ایشان در 
انتخابات مجلس آینده حضور پیدا کند، ندارد. خیلی ها هستند که می خواهند به مجلس 

بیایند و بعد از آن رئیس جمهور شوند.

علی مطهری:

احتمال خروج همزمان ایران از NPT و برجام 
وجود دارد

نماینده مردم تهران گفت: احتمال خروج همزمان ایران از NPT و برجام در صورت 
خروج اروپا از برجام نیز وجود دارد، البته تصمیم گیری در این زمینه بر عهده هیات نظارت 
بر اجرای برجام است.  علی مطهری ، در خصوص احتمال خروج ایران از NPT، اظهار 
داشت: خروج ایران از ان پی تی اقدام مناسبی است تا دیگر تعهدی نداشته باشیم، 
همانطور که رژیم صهیونیستی عضو NPT نیست و هر کاری که دوست دارد انجام می دهد، 
ایران نیز می تواند از NPT خارج شود. نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و 
پردیس در مجلس شورای اسلامی بیان کرد: حال که تا این حد ایران را تحت فشار قرار 
می دهند و بیش از سایر کشورها از تاسیسات هسته ای ایران بازرسی می کنند، با این شرایط 
اقدام مناسبی است که از ان پی تی خارج شویم. البته قبل از آن می توانیم از اجرای پروتکل 
الحاقی خودداری کنیم. وی در خصوص انتقادهایی که به سیاست های گام به گام کاهش 
تعهدات برجامی وارد می کنند، افزود: سیاست گام به گام برای کاهش تعهدات برجامی 
خوب است تا به طرف مقابل فرصت بدهیم و دنیا شاهد باشد که ما آماده تعامل هستیم اما 
اشکال از طرف مقابل است. مطهری در پاسخ به این سوال که سرانجام این اقدامات منجر 
به خروج ایران از NPT می شود یا اروپایی ها به تعهدات برجامی خود عمل می کنند، گفت: 
هر دو احتمال وجود دارد و ممکن است طرف مقابل نیز کوتاه بیاید زیرا نگران غنی سازی 
ایران هستند و احتمال خروج همزمان ایران از NPT و برجام نیز وجود دارد. عضو فراکسیون 
امید مجلس شورای اسلامی گفت: خروح ایران از NPT نیاز به کار کارشناسی بیشتری دارد 

و هیات نظارت بر اجرای برجام در این موضوع باید تصمیم گیری کند.
 

معاون وزیر اقتصاد مطرح کرد،

تملک ۱2 هزار ملک از سوی بانک های کشور
 معاون وزیر اقتصاد و دارایی در امور بانکی و بیمه گفت: 12هزار ملک از سوی بانک های 
کشور تملک شده اند که از این میان 1400 مورد کاربری صنعتی، تجاری و کشاورزی 
دارند.  عباس معمارنژاد روز یکشنبه در دیدار با استاندار قزوین اظهار داشت: سهم استان 
از این میان 162 مورد است. معمارنژادافزود: سیاست دولت این است که واحدهای 
تولیدی تملک شده توسط بانک ها در سامانه ای ثبت شده و سپس به چرخه تولید باز 
گردند که در این رابطه باید همکاری لازم در استان ها ایجاد شود. وی همچنین گفت: 
چهارهزار ملک دولتی در استان قزوین شناسایی و در سامانه سادا )سامانه جامع اموال 

دستگاه های اجرایی( ثبت شده است.

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره اظهارات اخیر سید عباس عراقچی درباره احتمال 
تجدید نظر ایران در دکترین هسته ای و اظهاراتی که از اروپایی ها درباره  مکانیسم اسنپ 
بک شنیده می شود گفت: آنچه توسط آقای عراقچی مطرح شد، در واکنش به موضوعی 
است که در گوشه و کنار در برخی محافل اروپایی مطرح می شود که اگر ایران به برداشتن 

گام ها ادامه دهد آنها ممکن است مکانیزم اسنپ بک را اجرایی کنند.
»سید عباس موسوی« روز یکشنبه در نشست خبری با تبریک ولادت پیامبر و هفته 
وحدت و همچنین قهرمانی تیم فوتبال ساحلی و با یادآوری از زلزله زدگان در استان 
آذربایجان شرقی، اظهار داشت: بنده و دوستان دیگر و حتی وزیر محترم امور خارجه 
بارها توضیح دادیم که آن ها نه حق چنین کاری دارند و نه می توانند این کار را انجام 
دهند. کاری که ما می کنیم برای حفظ برجام است و بر اساس مفاد آن است و این حق 

ماست که از آن استفاده می کنیم. 
موسوی اضافه کرد: اگر آنها بخواهند این کار را انجام دهند طبیعی است طیف وسیعی 
از انتخاب ها پیش روی ملت ایران است که بسته به شرایط تصمیم خواهیم گرفت کدام 

یک از این انتخاب ها را بررسی کنیم بر روی آن اقدام انجام دهیم.
 سخنگوی دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه هنوز دیپلماسی فرصت دارد، گفت: کار ما 
در وزارت خارجه دیپلماسی ورزیدن هست و کار خودمان را می کنیم و به دیپلماسی بها 

می دهیم در دیپلماسی و گفت و گو باز است.
وی در عین حال گفت: اما به کسی امید نبسته ایم به وعده ها و حرف هایی که زده 
می شود امید نبسته ایم ما بر اساس وظیفه ذاتی خودمان این کارها را انجام می دهیم  اما 
بخش های مختلف کشور نشان دادند که آنها هم می توانند کار خودشان را انجام دهند 
و معطل وعده ها و مذاکرات نخواهند بود و بخش های مختلف کشور در چند ماه نشان 
دادند که آمادگی دارند که در کنار وزارت خارجه اقداماتی که در راستای منافع ملی ایران 

لازم  است را بردارند.
اظهارات اردوغان درست و به جا است 

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره اظهارات اخیر رجب طیب اردوغان رئیس جمهور 
ترکیه مبنی بر احتمال کشانده شدن اعتراضات عراق به داخل ایران و وجود دست های 
پشت پرده، گفت: روابط دوستانه ما با کشورهای منطقه بویژه کشورهای دوست سرجای 
خود محفوظ است و هیچ گاه روابط ایران مثل الان نبود اما این دلیل نمی شود از مواضع 
خود کوتاه بیاییم. جمهوری اسلامی مخالف نقض تمامیت ارضی یک کشور است. البته 
برخی اظهارنظرهای غیررسمی هم داخل کشور داشتیم؛ آنچه درباره موضع جمهوری 

اسلامی مطرح شد همان مواردی است که عرض کردم.
موسوی ادامه داد: نکته ای که آقای اردوغان درباره کشورهای منطقه گفت درست و به 

جا است و خوب است کشورهای منطقه هشیار و حساس باشند.
اینستکس آنطور که مدنظر ما بود عملیاتی نشد

سخنگوی وزارت امورخارجه با بیان اینکه ساز و کار اینستکس اجرایی شده و آماده 
است، گفت: این سازوکار آنگونه که مدنظر ما بود عملیاتی نشد اخیرا دو شرکت اینستکس 
ایرانی و اروپایی نشست داشتند این ساز و کار آماده است. اینستکس ابزار اجرا شدن طرح 

ها است و هرگاه طرح های بزرگترشان به اجرا برسد، این هم اجرا خواهد شد.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا راهبرد ایران در برجام، همین کاهش تعهدات است، 
گفت: براساس فرصت های دو ماهه ای که به طرف های مقابل می دهیم همزمان آماده 

هستیم حرف های آنها را بشنویم اما تا کنون این اتفاق نیفتاده است.
موسوی اضافه کرد: این که گام ها را ادامه می دهیم یا نه به تشخیص مقامات نظام 
بستگی دارد اما کار در کشور ادامه دارد کسی منتظر به نتیجه رسیدن قول هایی که به 

ما دادند نخواهد بود.
 فعلا تصمیم برای خروج از NPT نداریم

سخنگوی دستگاه دیپلماسی یادآور شد: وزارت خارجه وظیفه دارد برای پیش بردن 
سیاست خارجی درها را باز بگذارد حرف ها را بشنود اما بخش های اقتصادی کشور باید 
کار خود را انجام دهند و با تکیه بر منابع و توانمندی های داخلی همین راه را ادامه دهیم.
موسوی درباره این اظهارات بعیدی نژاد سفیر ایران در انگلیس درباره احتمال خروج 
ایران از پیمان NPT هم گفت: آقای بعیدی نژاد بعد از آن هم نظری داد. ایشان طیف های 
مختلفی از نظرات موجود در کشور را بیان کرد و بنده هم گفتم فعلا جمهوری اسلامی 
تصمیمی برای این موضوع ندارد. برنامه ها حساب شده است و براساس واکنشی که از 

طرف مقابل می بینیم گام ها را برخواهیم داشت و باید به آینده فرصت دهیم.
خبرنگاری درباره ماهیت نامه رییس جمهور به عربستان پرسید که موسوی پاسخ داد: 

نامه فقط به عربستان نبود در چارچوب پویش صلح امید بود که به سران هفت کشور 
منطقه ارسال شد و بازخوردهایی هم گرفتیم.

موضع فرانسه قابل درک اما غیرقابل قبول است
موسوی درباره موضع گیری تند امانوئل مکرون بعد از برداشتن گام چهارم کاهش 
تعهدات ایران گفت: موضع مکرون قابل درک است؛ آنان موضع جدی ایران را دیدند و 
از طرفی هم برای نتوانستن های خود پاسخی ندارند. اما آن را نمی پذیریم این واکنش 
ها قابل قبول نیست آنها باید اقدامات عملی انجام دهند و به رغم تلاش ها به نتیجه ای 

نرسیدند.
وی افزود: اگر آنها توافق را خوب اجرا کردند شاید بشود در سایر موارد هم بحث و گفت و 

گو کرد اما در همین هم مانده اند پس چنین اظهاراتی غیرمعمول است.
نظام راجع به ماندن یا نماندن در برجام تصمیم می گیرد

موسوی درباره پاسخ به این که  آیا جمهوری اسلامی برای خروج از از برجام تصمیم 
خواهد گرفت و  آیا آماده پذیرش طرح ها از مقامات اروپایی هستید،گفت: رایزنی ها ادامه 
دارد از قبل هم می دانستند جمهوری اسلامی در برداشتن گام ها جدی است اما چیز 
ملموسی ندیدیم و امیدواریم در فرصت دوماهه ای که به دیپلماسی داده ایم به تعهدات 
خود عمل کرده و جمهوری اسلامی را قانع کنند در برجام بماند.  سخنگوی دستگاه 
دیپلماسی بار دیگر تصریح کرد: ایران معطل تلاش ها نخواهد ماند اما تلاش ها را ارج 
می نهیم. وی همچنین درباره پهباد ساقط شده و هدف این پهباد گفت: اطلاعیه ای 
که ارتش جمهوری اسلامی داد حاکی از این بود که در حال بررسی ابعاد این موضوع و 
مطالعه روی قطعات آن هستند تا مختصات آن را به دست بیاورند متعلق به چه کشوری 

بوده است. به احتمال قوی جزییات آن به زودی بیان خواهد شد.
سخنگوی وزارت خارجه با اظهار بی اطلاعی از راه اندازی واحد دیپلماسی حمل و 
نقل در وزارت راه و شهرسازی درباره موازی کاری بودن یا نبودن آن با وظایف وزارت امور 
خارجه گفت: اگر این راه اندازی با هدف تسهیل حمل و نقل با همسایگان باشد ارج می 
نهیم. این موضوع را بررسی می کنیم. دیپلماسی اقتصادی وزارت خارجه تصدی گری 

نمی کند بلکه فعالیتش زمینه سازی و تسهیل سازی است.
عده ای از اعتراضات عراق سوء استفاده می کنند

موسوی درباره اعتراضات اخیر عراق و تاثیر آن بر منطقه گفت: راجع به مسایل داخلی 
عراق اظهارنطر نمی کنم اما به طور کلی عده ای به دنبال سوء استفاده از اعتراضات 
هستند. ما خواستار امنیت، آرامش و پیشرفت کشورهای منطقه هستیم؛ هم درون و 
بیرون منطقه دشمنانی داریم که خواستار تداوم اختلافات هستند و امیدواریم با هشیاری 

کشورهای منطقه این توطئه ها خنثی شود. 

سخنگوی وزارت امور خارجه :

اروپایی ها نمی توانند از مکانیزم اسنپ بک استفاده کنند 

رئیس دفتر رئیس جمهور همه گروه ها، طیف ها و 
حامیان و جناح های سیاسی را به درک شرایط امروز 
کشور فرا خواند و با توصیه به حفظ انسجام و وحدت 
تحریم  و  حداکثری  فشار  که  زمانی  داشت:  اظهار 
اقتصادی دشمن بر روی ملت ایران وجود دارد و دشمنان 
معیشت مردم را هدف قرار داده اند، باید با هوشیاری 
سوء  اجازه  و  کرد  برخورد  مختلف  مسائل  با  بیشتری 

استفاده به دشمن را نداد. 
فعالان  اندیشی  هم  نشست  در  واعظی   محمود 
سیاسی، اجتماعی و فرهنگی استان یزد با بیان اینکه 
امروز در کشور با مشکلاتی مواجه هستیم که خودمان 
منشاء ایجاد آن نبودیم، گفت: ریشه بسیاری از مشکلات 
موجود از خارج از کشور نشات می گیرد لذا همه باید در 

کنار هم برای حل و فصل آن با یکدیگر همکاری کنیم.
وی با اشاره به سخنان تعدادی از فعالان سیاسی مبنی 
بر اینکه چرا رییس جمهور با مردم به صراحت سخن نمی 
گوید ، اظهار داشت: رییس جمهور همواره با مردم سخن 
می گوید اما آن حرف هایی که دوست دارید ایشان بزند 
سخنانی است که می تواند اختلاف ایجاد کند و دشمن 
خارجی از آن سوء استفاده نماید و این دولت قبل از 
هر چیز منافع ملی کشور را در نظر می گیرد و امروز در 
شرایطی هستیم که باید انسجام کشور را حفظ کنیم 
و هیچ پیامی از داخل کشور به خارج که نشان دهنده 

شکاف و دو دستگی باشد، ارسال نشود.
رئیس دفتر رئیس جمهور با بیان اینکه از سال گذشته 
علیه  ای  گسترده  روانی  و  اقتصادی  تبلیغاتی،  جنگ 

ملت  ایران از سوی دشمنان به راه افتاده است، گفت: 
شده  اتخاذ  که  تدابیری  با  امروز  فشارها  همه  رغم  به 
شاهد شرایط نسبت به سال گذشته هستیم و از تاثیر 
فشارهای دشمنان علیه ملت ایران کاسته شده است و با 
توجه به همدلی و همبستگی که ایجاد شده معتقدیم با 
تقویت این انسجام و همدلی و در کنار یکدیگر می توانیم 

مشکلات را حل و فصل کنیم.
رئیس دفتر رئیس جمهور با تاکید بر اینکه باید حافظه 
باید  نگه داشته شود، گفت: مردم  زنده  تاریخی مردم 
بدانند چه اتفاقاتی در کشور افتاده است و دولت تدبیر و 
امید چه اقداماتی برای اصلاح امور در پیش گرفته است و 
این وظیفه همه شما فعالان سیاسی و فرهنگی است که 

اینگونه امور را به مردم توضیح دهید.
از فعالان  با اشاره به سخنان یکی   واعظی در ادامه 
فرهنگی در خصوص وضعیت معلمان اظهار داشت: 
دولت به طور جدی تلاش دارد تا جایی که امکان دارد 
به وضعیت معلمان رسیدگی کند و در این راستا دریافتی 
معلمان نسبت به گذشته افزایش یافته است اما معتقدیم 
همچنان باید تلاش کنیم تا وضعیت آنها به نقطه مطلوب 
برسد. وی در خصوص اشتغال فارغ التحصیلان استان 
یزد گفت: در این زمینه معتقدم که باید تلاش شود که 
بنیان  دانش  های  شرکت  و  فناوری  و  علم  های  پارک 
فارغ  آنان  واسطه  به  تا  یابد  استان گسترش  در سطح 

التحصیلان دانشگاهی جذب و مشغول به کار شوند.
آب  مشکل  خصوص  در  جمهور  رئیس  دفتر  رئیس 
استان یزد اظهار داشت: باید همزمان که به فکر انتقال 

آب دریا به  استان یزد هستیم، نسبت به صرفه جویی 
باشیم. دولت وظیفه خود  نیز حساس  در مصرف آب 
می داند که آب شرب مردم استان را تامین کند و در این 
راستا به طور جدی در تلاش هستیم که آب این استان از 
مسیری که از خلیج فارس و کرمان می گذرد به یزد برسد 
و این برنامه ای است که دولت با جدیت دنبال می کند و 

در این راستا اولویت تامین آب شرب مردم است.
 واعظی در ادامه به موضوع انتخابات اشاره کرد و با 
تاکید بر لزوم حضور پرشور مردم در انتخابات گفت: بدون 
تردید حضور باشکوه مردم در انتخابات در شرایط کنونی 
می تواند بهترین پیام برای دشمنان و بدخواهان ملت 
ایران باشد که بدانند که مردم ایران هوشیار و در صحنه 

هستند.
رئیس دفتر رئیس جمهور تصریح کرد: در شرایط کنونی 
مهم این است که همه تلاش کنیم که در فضای خوب 
و دوستانه، انتخابات پرشور برگزار شود و از همه گروه ها 
و احزاب می خواهم که انتخابات را به صحنه اختلاف 
و تخریب یکدیگر تبدیل نکنند بلکه صرفا برنامه ها و 
سیاست های خود را به مردم معرفی کنند و از تخریب 

خودداری کنند.
 واعظی اضافه کرد: متاسفانه عده ای که به ظاهر از 
دوقطبی سازی ابراز انزجار می کنند در سخنان و روزنامه 
هایشان غیر از ایجاد شکاف و دوقطبی چیزی پیدا نمی 
شود و به عنوان دولت بر این اعتقاد هستیم که ایجاد 
دوقطبی در جامعه در این مقطع حساس به ضرر کشور 

و وحدت ملی است.

رئیس دفتر رئیس جمهور:

ایجاد دوقطبی در جامعه به ضرر کشور و وحدت ملی است

رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: با بهره برداری از سه واحد نیروگاه اتمی بوشهر سالانه 
از مصرف 33 میلیون بشکه نفت خام معادل 660 میلیون دلار جلوگیری خواهد شد. 

علی اکبر صالحی روز یکشنبه در آئین بتن ریزی واحد دوم نیروگاه اتمی بوشهر افزود: 
صنعت هسته ای جزو انژی پاک است به این اعتبار که به ازای تولید هر یک هزارمگاوات 

انرژی هسته ای از انتشار هفت میلیون تن گازهای آلاینده جلوگیری می کند.
وی با اشاره به اینکه واحد 2 و 3 نیروگاه اتمی بوشهر در افق سالهای 1404 و 1406 به 
بهره برداری خواهد رسید گفت: با بهره برداری از واحدهای جدید سالانه مانع از انتشار 

بیش از 21 میلیون تن گاز آلاینده خواهد شد.
صالحی معاهده پاریس را یادآور شد و گفت: یکی از مفاد این معاهده تلاش کشورها 
برای کاهش گازهای گلخانه ای است که استفاده از انرژی هسته ای می تواند به این مهم 
کمک کند. معاون رئیس جمهوری گفت: در نیروگاههای فسیلی برای تولید هزار مگاوات 
برق سالانه 11 میلیون بشکه نفت خام نیاز است. صالحی افزود: اگر سه نیروگاه هسته ای 
بوشهر را در نظر بگیریم سالانه از مصرف 33 میلیون بشکه نفت خام جلوگیری که توجیح 
اقتصادی چنین پروژه ای را دوچندان می کند. وی گفت: قیمت هر بشکه نفت هم اینک 
اگر 60 دلار در نظر گرفته شود سالانه 660میلیون دلار صرفه جویی می شود این درحالی 
است که سالانه برای خرید سوخت و قطعات نیروگاه اتمی بوشهر حدود ۷0 میلیون دلار 
هزینه می شود. صالحی یادآورشد: متاسفانه شرایط به گونه ای است که از تمام ارزش 
افزوده نیروگاه بوشهر به خاطر برخی تصمیمات نادرست استفاده بهینه نمی شود که 
نمایندگان مجلس قول داده اند در زمینه تامین بودجه سازمان انرژی اتمی گشایش هایی 
انجام شود. وی گفت: در صورتیکه ارزش افزوده تولید نیروگاه اتمی بوشهر به این سازمان 

برگشت داده شود سالانه 6هزار و 600 میلیارد تومان درآمد برای این سازمان درپی خواهد 
داشت و تنها سازمان دولتی هستیم که به صورت خودکفا می توانیم برنامه های توسعه ای 
را اجرا کنیم. صالحی اضافه کرد: امید است مجلس نسبت به این امر توجه کند چرا که قدر 
و منزلت این فناوری و صنعت به اعتبار تامین برق و بخش اقتدار آفرین آن متناسب با قدر 

و شان آن از طریق تامین نیازهای مالی محقق می شود.
رئیس سازمان انرژی اتمی اظهارداشت: صنعت هسته ای اقتدار آفرین است و می تواند 

به اعتبار استانداردهایی که دارد در مجموعه  صنایع  کشور تحول ایجاد می کند.
وی با بیان اینکه صنعت هسته ای می تواند منشاء اقتدار باشد گفت: شاید یکی از 
چالشهایی که با دشمنان روبه رو هستیم این است که آنان می خواهند این منشاء اقتدار را 
از ما بگیرند. وی گفت: هم اینک 44۹ نیروگاه اتمی در جهان وجود دارد و 10 درصد برق 
مصرفی جهان از طریق این صنعت تامین می شود. صالحی یادآورشد: به طور متوسط 

طول عمر هر نیروگاه 60 سال است و تا 80 سال نیز امکان استمرار وجود دارد.
وی گفت: هزینه ساخت هر نیروگاه پنج میلیارد دلار است این درحالی است که درآمد 
حاصل از طول عمر مفید این نیروگاه 660 میلیارد دلار است که بعد از 6 سال هزینه تمام 
شده را باز می گرداند و مابقی درآمدهای آن ارزش افزوده است. وی گفت: دستاورد بزرگ 
نیروگاه اتمی بوشهر به گونه ای است که از زمان راه اندازی آن به فاصله 6 سال هم اینک 
به جایی رسیده ایم که بهره برداری از نیروگاه کاملا بومی شده و سالانه نصب تجهیزات 
و قطعات نیز توسط کارشناسان داخلی انجام می شود. صالحی گفت: هم اینک حدود 
2هزار کارشناس و نیروهای بهره بردار و پشتیبان در نیروگاه اتمی بوشهر مشغول به کار 

هستند.

رئیس سازمان انرژی اتمی: 

واحدهای نیروگاه اتمی بوشهر ۶۶۰ میلیون دلار صرفه جویی دارد

کاوه معین فر*

وزیر اطلاعات با بیان اینکه امروز دشمنان نظام و انقلاب 
در برابر مردم ما صف آرایی کرده اند، گفت: آنچه ما را از پیچ 
و خم توطئه های دشمنان نجات داد، رهبری امام راحل و 
هدایت های رهبر معظم انقلاب بود که به ما درس مقاومت 

و ایستادگی آموخت . 
حجت الاسلام والمسلمین سیدمحمود علوی روز یکشنبه 
در جمع مردم بهاباد با ابلاغ سلام گرم رئیس جمهوری 
به مردم این شهرستان افزود: انقلاب ایران به رهبری امام 
ناب  بار دیگر اسلام  و  داد  به اسلام  باره  دو  راحل حیات 
محمدی )ص( را در دنیا مطرح کرد و به عنوان دینی که 

می تواند خاستگاه انقلاب رهایی بخش و عزت آفرین برای 
مردم باشد .  وی تصریح کرد: به فرموده مقام معظم رهبری 
تهدیدهای دشمن  و  ها  برابر سختی  در  امروز  ما  راهبرد 
مقاومت است و با مقاومتی که مردم عزیز دارند می توانند 
توطئه های دشمنان را درهم بشکنند. وزیر اطلاعات اضافه 
کرد: زیرا دشمن فکر می کرد مانع فروش نفت و داد و ستد 
با ایران شود،این کشور در مدت کوتاهی تسلیم می شود و 
دیگر از جمهوری اسلامی خبری نخواهد بود اما مردم ما با 
استقامت و شجاعت و صبر جلوی توطئه دشمن را گرفتند 

و آن را خنثی کردند.

حجت الاسلام والمسلمین علوی در باره مطالبات مردم 
بهاباد گفت: برای تجهیز بیمارستان مبلغ  6 میلیارد تومان 
اختصاص می یابد و بقیه موارد هم طبق مکاتباتی که با 
وزیران مربوطه انجام خواهد شد دستور آن را خواهم گرفت و 
به نماینده مردم این شهرستان ابلاغ می کنم تا پیگیری کند 
و مردم عزیز بهاباد بتوانند در شرایط بهتری زندگی کنند.  
وی در ادامه عنوان کرد : دشمنان می خواستند با متوقف 
کردن صادرات ، ایجاد محدودیت در واردات کالا ملت ایران 
را از پای در آورند اما عزت و اقتدار ایرانی با هوشیاری رهبر 

دشمن شناس در مقابل همه دسیسه ها پیروز شد. 

وزیر اطلاعات:

 امروز باید در برابر تهدیدهای دشمن مقاومت کرد 
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کبد چرب را با این خوردنی های پاییزی به 
زانو درآورید

در عصر جدید که عصر فست فودهاست، ابتلا به بیماری خطرناک کبد چرب دور از 
انتظار نیست، پس با خوردن این موادغذایی، سلامتی را به این عضو حیاتی برگردانید.
کبد عضو سم زدایی کننده اصلی بدن است و می تواند متابولیسم الکل، غذا های 
چرب و مواد قندی را کنترل کند. این عضو حیاتی بدن در تبدیل سموم به مواد زائد، 

پاکسازی خون و متابولیزه کردن مواد مغذی و دارو ها نقش دارد. 
کبد چرب ) fatty liver disease( یک التهاب کبدی است که در اثر انباشته شدن 
بیش از اندازه ی چربی در بافت کبد ایجاد می شود و این امر باعث اختلال در فعالیت 
طبیعی بافت کبد می گردد که می تواند سیر پیشرونده پیدا کرده و باعث نارسایی کبد 

و یا سیروز کبدی شود.
محصولات بسیاری در بازار وجود دارد که گفته می شود بعد از مصرف، بدن را سم 
زدایی می کند، اما هیچ اطلاعات علمی در هیچ یم از کنگره های بیماری های 
گوارشی برای پشتیبانی از اثربخشی این محصولات وجود ندارد و حتی ممکن است 
خطرناک باشند؛ بنابراین هنوز هم باید از کبد مراقبت شود تا عملکرد درست خود را 

حفظ کند. 
خوردن موادغذایی سالم بهترین هدیه ای است که می توانید به کبد خود بدهید، 
پس در برنامه غذایی روزانه خود، بسیاری از موادغذایی دوست کبد را که بسیاری از 
آن ها در فصل پاییز در دسترس شما هستند و در ادامه متن به آن ها اشاره می شود 

بگنجانید.
زغال اخته

زغال اخته حاوی دسته ای از آنتی اکسیدان ها به نام آنتوسیانین ها است. این آنتی 
اکسیدان ها سلامتی کبد کمک می کنند. خوردن زغال اخته روزانه به مدت 3 تا 4 
هفته نشان داده شده است که با جلوگیری از ایجاد ضایعات، اسکار بافت و فیبروز 
از کبد محافظت می کند. زغال اخته به طور خاص پاسخ سلول ایمنی و همچنین 
آنزیم های آنتی اکسیدانی را افزایش می دهد. همچنین عصاره زغال اخته از رشد 

سلول های سرطانی کبد جلوگیری می کند.
انگور

انگور، به ویژه انواع قرمز آن، حاوی چندین ترکیب گیاهی مفید است. موردی که 
احتمالًا درباره آن شنیده اید، رسوراترول Resveratrol است که با کاهش التهاب و 
محافظت در برابر صدمه توسط رادیکال های آزاد به کبد کمک می کند. تصور می شود 

که مصرف منظم این میوه خطر ابتلا به سرطان را کاهش می دهد.
الکلی  غیر  چرب  کبد  بیماری  به  مبتلا  افراد  در  کوچک  پژوهشی  مطالعه  یک 
)NAFLD( نشان داد که مصرف روزانه عصاره دانه انگور در طی سه ماه عملکرد کبد 

آن ها را بهبود می بخشد.
آب چغندر

چغندر حاوی دسته ای از آنتی اکسیدان ها به نام betalains است. این ترکیبات برای 
کاهش آسیب اکسیداتیو و التهاب در کبد و همچنین افزایش آنزیم های سم زدایی 

فوق العاده هستند.
گرچه بیشتر مطالعات در مورد آب چغندر انجام شده است، اما می توانیم فرض کنیم 
که خوردن کامل آن هم مفید است. به علاوه برای آن دسته از افرادی که چغندر دوست 

ندارند، می توانند مقداری آب چغندر را در اسموتی های خود اضافه کنند.
گریپ فروت

گریپ فروت به دلیل دارا بودن آنتی اکسیدان برای کبد بسیار عالی است. دو آنتی 
اکسیدان اصلی موجود در گریپ فروت، نارینگن و نارنین است که به کاهش التهاب 
و محافظت از سلول های کبدی کمک می کند. همچنین به نظر می رسد این آنتی 
اکسیدان ها از رشد بیش از حد بافت همبند و کاهش میزان چربی ذخیره شده در 

کبد جلوگیری می کنند.
قهوه و چای

نوشیدن یک فنجان چای یا قهوه همان چیز دلخواهی است که در عصر یک روز 
پاییزی شما را به زندگی بر می گرداند. تحقیقات نشان داده است که قهوه باعث 
محافظت از کبد در برابر بیماری ها می شود، حتی اگر قبلًا دچار مشکلات کبدی شده 
باشید. قهوه خطر ابتلا به سیروز و سرطان کبد را کاهش می دهد و همچنین باعث 
مهار التهاب می شود. محققان معتقدند که این امر به دلیل توانایی این دو نوشیدنی 
در جلوگیری از ساخت سلول های چربی است. بیشترین اثرات این دو در افرادی 

مشاهده می شود که حداقل روزانه سه فنجان از آن ها می نوشند.
مطالعات نشان می دهد که مصرف چای سبز هم با سلامتی کبد مرتبط است، اما 
ممکن است شما نیاز به نوشیدن 5-10 فنجان در روز از آن را داشته باشید. با این 
حال، از مکمل های چای سبز غلیظ صرف نظر کنید، زیرا بیش از حد می تواند اثر 
مضر برای کبد داشته باشد. به نظر می رسد چای سیاه به معکوس کردن تأثیرات رژیم 

غذایی پر چربی کمک می کند.

از خرمالو بیزارید؟ 
کمی از خاصیت های آن بخوانید

خرمالو به واسطه خواص و ویتامین های زیادی که دارد به اندازه زیادی انرژی زا است 
و به موازات آن کالری زیادی را هم به بدن شما اضافه می کند؛ پس در خوردن آن 

زیاده روی نکنید.
خرمالو هرچند دنیایی از زیبایی و رنگ است اما به نسبت دیگر میوه ها طرفدار 
کم تری دارد؛ دلیل آنهم بیشتر به خاطر گس بودن و جمع شدن دهان بعد از خوردن 
آن است؛ اما برای فرار از این حس ناخوشایند می توان انواع فرآورده ها را با این میوه 
پاییزی درست کرد و از خوردنش لذت برد بدون اینکه ذره ای گس بودنش را حس 
کنیم. این میوه دقیقا مناسب روزهای سرد پاییزی است که بیشتر مردم کمی احساس 
خستگی و بی حالی می کنند. خرمالو به واسطه خواص و ویتامین های زیادی که دارد 
به اندازه زیادی انرژی زا است و به موازات آن کالری زیادی را هم به بدن شما اضافه 

می کند؛ پس در خوردن آن زیاده روی نکنید.
خرمالو چربی و پروتئین بسیار کمی دارد و غنی از ویتامین ها و مواد معدنی است. 
این میوه شامل مقدار قابل توجهی از ویتامین  A، B6  و C، منگنز، فسفر، پتاسیم، 
کلسیم و فیبر رژیمی است که هم قابل حل و هم غیرقابل حل بوده و ادرار آور خوبی 
است و همانند ملین طبیعی عمل می کند. اما خرمالوها چند نوع هستند؟ خرمالوها 
دو نوع هستند: گس و غیرگس. خرمالوهای گس قابل خوردن نیستند چون حاوی 
سطح بالایی از تانین هستند؛ در حالی که غیرگس آن، به هنگام رسیدن تانین را از 

دست می دهند.
این میوه اما چه خواصی دارد؟

ادرار آور:
این میوه بسیار غنی از کلسیم و پتاسیم است. آنهایی که مبتلا به مشکلات کلیوی 
هستند باید هر روز یک میوه خرمالو مصرف کنند چون به کاهش حفظ آب کمک 

می کند.
خرمالو برای پیشگیری از سرماخوردگی و آنفولانزا:

بسیاری از مشکلات التهابی، عفونت، سرماخوردگی و آنفولانزا را می توان با مصرف 
منظم خرمالو پیشگیری کرد. به خاطر این است که میوه خرمالو شامل مقدار غنی 

ویتامین ث است که بدن را برای مبارزه با این عفونت ها مصون می کند.
خرمالو برای پاکسازی و سلامت کبد:

پاکسازی بدن بسیار مهم است و خرمالو به طور موثر این کار را انجام می دهد. این 
میوه حاوی مقدار بالایی آنتی اکسیدان است که می تواند سموم بدن، به ویژه کبد را 
پاکسازی و سلامتی کبد، را حفظ کند. رادیکال های آزاد با کمک این آنتی اکسیدان ها 

از بدن جدا می شوند.
خرمالو برای کنترل فشار خون:

خرمالو برای کنترل فشار خون بالا و در نتیجه جلوگیری از بیماری ها موثر است. 
مقدار بالای پتاسیم این میوه به عنوان گشادکننده عروق عمل می کند و در نتیجه 

جریان خون در بدن را افزایش می دهد. بنابراین فشار خون کاهش می یابد.
خرمالو برای درمان یبوست:

آنهایی که به یبوست مبتلا هستند، می توانند به شدت از خرمالو بهره مند شوند. این 
میوه دارای مقدار بسیار غنی فیبر محلول در آب است. به عنوان ملین طبیعی عمل 

می کند و در نتیجه، آنها که مشکلات شکمی دارند می توانند خرمالو بخورند.
خرمالو برای سلامت قلب:

می شوند.  کنترل  عروقی  قلبی  بیماری های  از  تعدادی  خوب،  خون  فشار  با 
سطح فشار خون پایین به حفظ سیستم قلبی عروقی کمک می کند و در نتیجه از 
بیماری های قلبی جلوگیری می کند. علاوه بر حفظ فشار خون، این میوه نیز به 

جلوگیری از بیماری های قلبی با محتوای فیبر محلول در آب بالا کمک می کند.
خرمالو هم مانند هر میوه پرخاصیت دیگر، عوارضی دارد که باید آنها را جدی گرفت:
- خرمالو حاوی تانین است از این رو، اگر این میوه با معده خالی خورده شود، منجر 

به اسهال می شود. همچنین باید در مقدار محدودی مصرف شود.
- کسانی که فشار خون پایین دارند نباید این میوه را بخورند چون می تواند فشار خون 

را کاهش دهد و منجر به بیماری های مرتبط با فشار خون پایین شود.
- مقدار قند این میوه واقعا بالا است و از این رو، کسانی که از دیابت دارند باید از 

خوردن آن اجتناب کنند.
- بسیاری از مردم اشتباه می کنند که معتقدند خوردن میوه با پوست منجر به تاثیرات 
مفید خواهد شد. در مقابل، واقعیت این است که بیشتر تانیک اسید در پوست میوه 
متمرکز است. در نتیجه، پوست آن هرگز نباید خورده شود؛ در غیر این صورت، منجر 

به تشکیل سنگ در معده می شود.
- اگر دچار اضافه وزن هستید در خوردن خرمالو زیاده روی نکنید.

به  یا  انجام داده اند  روده  یا عمل جراحی  دارند  روده ای  - کسانی که اختلالات 
بیماری های قلبی و سل مبتلا هستند باید در خوردن خرمالو احتیاط کنند.

دستگاه گوارش ما یکی از اعضای حیاتی بدن ماست که عموما نسبت به آن بی توجهیم 
و یا گاهی با تصورات غلط به شکل کار آن نگاه می کنیم.

ارتباط غذا با سلامتی یکی از قدیمی ترین باورهای رایج در میان انسان هاست. تا جایی 
که در قرن های پیشین تغذیه و دستورهای غذایی یکی از اصلی ترین راه های درمان برای 
پزشکان و طبیبان بود. اما مشکلات گوارشی بسیاری وجود دارد که در مورد چگونگی 
ابتلا، درمان و پیشگیری از آنها باورهای نادرست و اشتباهی در ذهن ما شکل گرفته 

است.
باشد،  ما شکل گرفته  به غلط در ذهن  باور که ممکن است  به 8  این گزارش  در 

می پردازیم.
غذاهای تند و استرس باعث زخم معده می شود

در گذشته های نه  چندان دور تصور می شد شیوه زندگی مانند علاقه زیاد به غذاهای 
پرادویه یا شغل های استرس زا، ریشه زخم  معده هستند؛ اما امروزه پزشکان دریافتند که 
علت اصلی زخم  معده، استرس یا رژیم غذایی نیست بلکه آلوده شدن به باکتری خاصی 
به نام هلیکوباکتر پیلوری علت اصلی آن است. این باکتری در بزاق وجود دارد و از طریق 
استفاده از قاشق و چنگال فرد آلوده یا خوردن غذای نیمه کاره دیگران منتقل می شود. 
برخی از داروها مانند آسپرین، ایبوپروفن، ناپروکسن، کتوپروفن و برخی داروهای درمان 
 کننده بیماری آرتریت )درد و ورم مفاصل( از جمله این داروهاست که می توانند باعث 
زخم معده شوند، به همین علت باید از مصرف هرگونه دارو بدون مشورت با پزشک 

خودداری کنید. مصرف سیگار و الکل هم از دیگر علل زخم معده است.
نوشیدن شیر باعث بهبود زخم معده می شود

این باور غلط که نوشیدن شیر باعث بهبود زخم های گوارشی می شود، را باید اصلاح 
کرد. از آنجا که زخم های گوارشی اغلب به دلیل عفونت هلیکوباکتر پیلوری هستند، تنها 
درمان با آنتی بیوتیک می تواند شفادهنده آن ها باشد و علائمشان را از بین ببرد. نوشیدن 
شیر اگرچه ممکن است به طور موقت دردهای ناشی از زخم گوارشی را تسکین دهد، 

اما در درازمدت مصرف آن منجر به افزایش اسید معده و وخیم تر شدن علائم می شود.
سوزش سر دل نگران کننده خیلی نگران کننده نیست!

اگر شما بیش از دو بار در هفته تجربه سوزش سر دل را دارید باید به پزشک مراجعه 
کنید. این مشکل می تواند نشانه ابتلا به ریفلاکس معده به مری باشد که در صورت 
عدم درمان، در درازمدت با خونریزی یا زخم مری همراه خواهد بود. ریفلاکس معده 
همچنین می تواند به یک بیماری به نام مری بارت و خطر ابتلا به سرطان مری ختم 

شود.
آنهایی که شیر نمی خورند، با لاکتوز شیر مشکل دارند

اگر شما دچار عدم تحمل لاکتوز هستید، این مشکل به خاطر کمبود آنزیم لاکتاز است 
که قند شیر را تجزیه می کند. ولی این بدان معنی نیست که شما نمی توانید محصولات 
لبنی مصرف کنید. بسیاری از محصولات لبنی بدون لاکتوز هستند. ضمن این که شما 
می توانید در مورد اضافه کردن بسیاری از محصولات غیرلبنی که منبع خوبی از کلسیم 

هستند، از پزشکتان مشورت بگیرید.
مصرف فیبر بیشتر، همیشه بهتر است

فیبر یک ماده غذایی سالم است که می تواند علائم بیماری های گوارشی از قبیل 
سندرم روده تحریک پذیر را تسکین دهد. هدف دریافت روزانه 20 تا 35 گرم فیبر در روز 
است. اما مصرف فیبر بیش از حد می تواند فرد را دچار نفخ شدید کند. برای جلوگیری از 

بروز نفخ می توان فیبر را به تدریج به وعده های غذایی افزود.
افزایش سن باعث یبوست می شود

افزایش سن باعث یبوست نمی شود، بلکه داروهایی که افراد مسن مصرف می کنند 
دلیل یبوست است. افراد مسن به اندازه کافی ورزش نمی کنند، خوب غذا نمی خورند و 

به اندازه کافی مایعات نمی نوشند. همه این عوامل باعث یبوست می شود.
سیگار، سوزش معده را آرام می کند

این نظریه غلط است، زیرا نیکوتین می تواند باعث شل شدن اسفنگتر )دریچه( بین 
مری و معده و در نتیجه برگشت اسید و محتویات معده به سمت مری شود. برگشت اسید 

معده باعث سوزش معده می شود.

۸ باور غلط درباره سیستم گوارش که باید آنها را کنار بگذاریم!

سلامت 

وقتی کسی متوجه یک برآمدگی در گردن خود می شود این می تواند یک هشدار باشد. 
در این مواقع اولین چیزی که به ذهن می رسد سرطان است؛ اما ایجاد یک برآمدگی در 

گردن غیر از سرطان، علت های زیاد دیگری هم می تواند داشته باشد.
همه ی برآمدگی ها یا غده ها سرطانی نیستند. مثلًا یک عفونت، یک کیست و یا یک 

تومور خوش خیم هم می تواند سبب بروز برآمدگی در گردن شود.
اصلی ترین دلیل یک برآمدگی در گردن، تورم گره های لنفاوی است که ساختارهای 
کروی شکل بوده و بخشی از سیستم ایمنی هستند و در سراسر بدن وجود دارند. 
گره های لنفاوی به بدن کمک می کنند عفونت ها را شناسایی کرده و با آن ها بجنگند 
و به همین دلیل، اغلب متورم می شوند. این اتفاق بسیار معمول و موقتی است. در این 

مطلب هر آنچه لازم است در مورد برآمدگی ها در گردنتان بدانید به شما می گوییم.
علت های اصلی برآمدگی در گردن

همان طور که گفتیم، معمول ترین علت بروز یک برآمدگی در گردن تورم گره های 
لنفاوی است. به طور کلی این اتفاق به چند دلیل روی می دهد:

وجود یک عفونت: مثلًا یک سرماخوردگی یا عفونت گلو می تواند منجر به تورم 
گره های لنفاوی مخصوصاً در کودکان شود. آبسه دندان، مونونوکلئوز )بیماری بوسیدن( 

و سنگ لوزه چند نمونه از این علل هستند.

عفونت یکی از گره های لنفاوی: که به آن لنفادنیت هم می گویند.
بیماری های سیستمیک: مانند ویروس نقص ایمنی انسانی )HIV( و سل ریوی.

این  زیرا  برآمدگی در گردن شوند؛  نیز می توانند سبب  ایمنی  از اختلالات  برخی 
عفونت ها.  مانند  درست  شوند،  لنفاوی  گره های  تورم  سبب  می توانند  اختلالات 
شایع ترین بیماری، آرتریت روماتوئید است که یک بیماری خودایمنی بوده و در آن، 
سیستم ایمنی به اشتباه به بافت های سالم بدن حمله ور می شود. این بیماری معمولًا 

مفاصل را درگیر می کند.
همچنین برخی از داروها می توانند گره های لنفاوی را بزرگ تر کنند.

برآمدگی در گردن می تواند ناشی از یک کیست نیز باشد که کیسه ای پُر از مایعات 
است. کیست ها معمولًا به راحتی قابل تشخیص اند.

دلیل احتمالی دیگر برای تورم غدد لنفاوی، مشکلی در یکی از غدد بزاقی است.
اما نمی توان این واقعیت را نادیده گرفت که دلیل برآمدگی روی گردن، سرطان هم 
می تواند باشد. یادتان باشد که تومورهای بدخیم در افراد سنین بالاتر شایع ترند. هرچند 
برآمدگی در گردن ممکن است یک گره لنفاوی سرطانی باشد اما این احتمال هم وجود 
دارد که توموری ناشی از یک اندام کناری باشد که پخش شده و به لنفاوی رسیده است. 

در واقع برآمدگی روی گردن ممکن است متاستازی از یک تومور دور باشد.

علائم و نشانه های هشداردهنده در مورد برآمدگی در گردن
اگر برآمدگی در گردنتان ظاهر شده، باید برای بررسی های پزشکی به پزشک مراجعه 
کنید. خیلی مهم است که تست های لازم برای تشخیص را انجام دهید؛ اما علاوه بر 
تست های تشخیصی، علائمی وجود دارند که کمکتان می کنند بهتر به ماهیت این 

برآمدگی ها پی ببرید.
یک برآمدگی نرم و دردناک معمولًا نشان دهنده ی یک عفونت است. این برآمدگی ها 

معمولًا بعد از مدتی ناپدید می شود.
ضمناً، لنفادنیت می تواند سبب حساس شدن گره لنفاوی شود.

اگر برآمدگی روی گردنتان سفت و ثابت است و درد ندارد، می تواند یک تومور باشد. 
تومورهای گردنی می توانند سبب علائم دیگری مانند خش دار شدن صدا یا مشکل در 
بلع نیز بشوند. اگر برآمدگی در گردنتان دارید که برطرف نشده و ضمناً هریک از علائمی 

که گفتیم را دارید، هر چه سریع تر به پزشک مراجعه کنید.
تست های تشخیصی

تست های زیادی وجود دارند که می توان با کمک آن ها یک تشخیص پزشکی داد؛ اما 
اگر بیمار جوان باشد، احتمالًا دلیل برآمدگی در گردن، تومور نیست.

همچنین اگر علائمی از یک عفونت در بدن وجود داشته باشد، نیازی به انجام این 
تست ها نیست. ضمناً پزشک متخصص می تواند علائم را بررسی کند. پزشک متخصص 
معمولًا اول یک آزمایش خون کامل تجویز می کند. ممکن است عکس با اشعه X نیز از 
سینه گرفته شود. اگر علائم هشداردهنده ای وجود داشته باشد یا ریسک فاکتورهای 
نمونه برداری  انجام شوند که شامل  باید  باشند، تست های دقیق تر  سرطان موجود 

می باشد.
ضمناً پزشک می تواند تست تصویری مانند سی تی اسکن یا ام آر آی تجویز کند. 

سونوگرافی نیز گاهی مفید خواهد بود.
سرطان

همان طور که گفتیم بیشتر برآمدگی ها در گردن خوش خیم هستند؛ اما سرطان نیز به 
هر حال یک احتمال است. در افراد بزرگسال، احتمال اینکه برآمدگی در گردن سرطانی 
باشد بعد از 50 سالگی بیشتر می شود. عادت هایی از سبک زندگی مانند سیگار کشیدن 
و نوشیدن مشروبات الکلی نیز می توانند در این احتمال تأثیرگذار باشند. استفاده ی 
طولانی مدت از تنباکو و الکل، دو تا از بزرگ ترین ریسک فاکتورها برای سرطان دهان 

و گلو می باشند.
یکی دیگر از ریسک فاکتورهای معمول برای سرطان های گردن، گلو و دهان، عفونت 
ویروس پاپیلومای انسانی )HPV( است. این عفونت به طور کلی از راه های جنسی 
منتقل می شود و بسیار متداول است. علائم عفونت HPV در حال حاضر در دوسوم 

موارد تمام سرطان های گلو وجود دارد.
در نهایت این که:

برآمدگی در گردن معمولًا ناشی از تورم یک گره لنفاوی است. شایع ترین علت این تورم، 
عفونتی در بدن است که اغلب خودبه خود برطرف می شود؛ اما شما باید به سایر علائم 
نیز توجه داشته باشید. اگر برآمدگی که در گردن دارید، دردناک نیست و حرکت نمی کند 

ممکن است تومور باشد. بنابراین باید زودتر به پزشک مراجعه کنید.

برآمدگی در گردن؛ از تورم گره های لنفاوی تا تومور

آنچه باید درباره برآمدگی در گردنتان بدانید

از  ناشی  دیدگی  آسیب  به  عضله  کشیدگی  اصطلاح 
کشیدگی بیش از حد یا پارگی عضله گفته می شود.

با احساس درد در ناحیه سینه، نخستین دلیلی که در ذهن 
بسیاری از ما نقش می بندد بروز مشکلی در قلب، مانند یک 
حمله قلبی است. بی تردید، درد سینه مساله ای نیست که 
نادیده گرفته شود اما باید به این نکته توجه داشت که دلایل 
دیگری به جز مشکلات قلبی نیز می توانند موجب احساس 

درد در سینه شوند.
مانند  دیگری  مسائل  قلب،  با  مرتبط  دردهای  بر  افزون 
مشکلات ریوی، گوارشی، استخوانی، عضلانی یا عصبی نیز 
می توانند منجر به شکل گیری درد در ناحیه سینه شوند. در 
ادامه این مطلب با کشیدگی عضلانی که می تواند به ایجاد 
التهاب، اسپاسم و درد در سینه منجر شود، بیشتر آشنا می 

شویم. 
کشیدگی عضله

از  ناشی  دیدگی  آسیب  به  عضله  کشیدگی  اصطلاح 
کشیدگی بیش از حد یا پارگی عضله گفته می شود. فرد مبتلا 
به کشیدگی عضله در ناحیه سینه ممکن است درد ناگهانی 
و تیزی را در این بخش از بدن تجربه کند. اگرچه شرایطی 
ناراحت کننده است، اما کشیدگی عضله سینه معمولا یک 
آسیب دیدگی جزئی بوده و طی چند روز یا چند هفته بهبود 

می یابد.
دلایل

کشیدگی ماهیچه بین دنده ای شایع ترین دلیل درد سینه 
اسکلتی عضلانی است که اغلب به عنوان یک کشیدگی عضله 

شناخته می شود.
عضلات بین دنده ای گروهی از عضلات هستند که بین 

دنده ها قرار گرفته و دیواره سینه را شکل می دهند.
این گروه عضلانی شامل سه لایه عضلات بیرونی، درونی، و 
درونی ترین عضلات بین دنده ای می شود. به همراه هم، آنها 

قفسه سینه را تثبیت کرده و به تنفس کمک می کنند.
از دلایل کشیدگی عضلات بین دنده ای می توان به موارد 

زیر اشاره کرد:
- آسیب دیدگی های ورزشی ناشی از کشیدگی بیش از حد، 

خستگی عضلانی یا انجام حرکات تکراری و اجباری
- آسیب دیدگی های ناشی از برخورد

- گرم نکردن ناکافی بدن پیش از ورزش
- بلند کردن اجسام سنگین

- انعطاف پذیری ضعیف
- پیچش بیش از حد بالا تنه

- بالا نگه داشتن دست ها برای مدت طولانی
- استفاده بیش از حد از عضلات

- وضع اندامی ضعیف
- زمین خوردن

- سرفه شدید
علائم

افرادی که به عضلات دیواره سینه آسیب می رسانند ممکن 
است علائم زیر را تجربه کنند:

- دردی که به واسطه حرکت سینه یا قسمت بالایی ستون 

فقرات تشدید می شود
- دردی که هنگام تنفس عمیق، عطسه، یا سرفه تشدید 

می شود
- منطقه ای دردناک یا حساس به لمس در دیواره سینه

- درد قسمت بالایی پشت بدن
- اسپاسم های عضلات بین دنده ای

- کبودی
تشخیص

افرادی که نگران ابتلا به کشیدگی عضله در سینه خود یا 
دیگر دردهای سینه هستند باید به پزشک مراجعه کنند، به 

ویژه اگر درباره دلیل بروز درد مطمئن نیستند.
و  پزشکی  سابقه  و  علائم  درباره  هایی  پرسش  پزشک 
همچنین فعالیت هایی که ممکن است موجب درد شده یا در 

شکل گیری آن نقش داشته اند، مطرح می کند.
کشیدگی عضلانی به دو دسته حاد و مزمن تقسیم می شود:
که  هایی  دیدگی  آسیب  نتیجه  در  حاد  های  کشیدگی 
بلافاصله پس از ضربه مستقیم، مانند زمین خوردن یا تصادف 

خودرو، شکل می گیرند، رخ می دهند.
کشیدگی های مزمن در نتیجه فعالیت های بلند مدت تر، 
مانند حرکات تکراری در ورزش ها یا برخی مشاغل رخ می 

دهند.
است،  سینه  در  درد  بروز  دلیل  عضله  کشیدگی  یک  اگر 
پزشک آسیب دیدگی را بر اساس سه درجه ای که در ادامه 

ارائه شده و به شدت آن بستگی دارد، دسته بندی می کند:
پنج  از  به کمتر  )آسیب خفیف(: آسیب دیدگی  درجه 1 
درصد از فیبرهای عضلانی فرد وارد شده است. قدرت و دامنه 
حرکت با کمترین اختلال مواجه هستند. ریکاوری به طور کلی 

بین دو تا سه هفته طول می کشد.

درجه 2 )آسیب گسترده تر(: آسیب دیدگی میزان بیشتری 
از فیبرهای عضلانی فرد را تحت تاثیر قرار داده است اما عضله 
به طور کامل پاره نشده است. افت چشمگیر قدرت و حرکت 
رخ داده است. بهبود آسیب دیدگی ممکن است بین دو تا سه 

ماه طول بکشد.
پزشک ممکن است طی  کامل عضله(:  )پارگی  درجه 3 
یک معاینه بدنی قادر به احساس نقص درون عضله باشد. 
در برخی موارد، فرد ممکن است به انجام عمل جراحی برای 

اتصال مجدد عضله آسیب دیده نیاز داشته باشد.
در برخی موارد، پزشک شما ممکن است برای حذف دلایل 
دیگر مانند حمله قلبی، شکستگی های استخوان و مشکلات 

دیگر انجام آزمایش های زیر را توصیه کند:
- تصویربرداری پرتو اکس

- تصویربرداری ام  آر  آی
- الکتروکاردیوگرام 

از دیگر دلایل احتمالی درد سینه می توان به موارد زیر اشاره 
کرد:

- کبودی ناشی از آسیب دیدگی
- حملات اضطراب

- زخم های دستگاه گوارش
- ناراحتی گوارشی مانند بازگشت اسید معده به مری

- پریکاردیت
از احتمالات جدی تر می توان به موارد زیر اشاره کرد:

کاهش جریان خون به قلب )آنژین(
لخته خون در سرخرگ ریوی ریه )آمبولی ریوی(

پارگی در سرخرگ آئورت
درمان و ریکاوری

درمان یک کشیدگی عضله سینه به شدت و درجه آسیب 

دیدگی بستگی دارد. گزینه های درمان شامل موارد زیر می 
شوند:

رایس
روش رایس )RICE( - استراحت، یخ، فشرده سازی، بالا 
بردن - درمان معمول برای کشیدگی عضله سینه به منظور 

کاهش درد و تورم است:
استراحت: از فعالیت های شدید به ویژه آنهایی که موجب یا 

منجر به کشیدگی عضله شده اند، پرهیز کنید.
یخ: یک بسته یخ را در یک حوله پیچیده و آن را برای 20 
دقیقه روی ناحیه تحت تاثیر قرار گرفته بگذارید. این کار را چند 

بار در روز تکرار کنید.
فشرده سازی: یک باند فشرده سازی را دور بالا تنه ببندید. 
برای پیشگیری از آسیب دیدگی بیشتر، چگونگی بستن باند را 

از پزشک یا پزشک داروخانه پرسش کنید.
بالا بردن: سعی کنید صاف بنشینید. همچنین، از چند 
بالش اضافه هنگام خواب استفاده کنید تا سینه بالاتر از بخش 

های دیگر بدن قرار بگیرد.
پزشک ممکن است روش رایس را برای 24 تا 48 ساعت 

نخست پس از آسیب دیدگی توصیه کند.
دارو

داروهای ضد التهاب غیر استروئیدی، مانند ایبوپروفن، می 
توانند به تسکین درد و التهاب کمک کنند.

داروهای  است  ممکن  پزشک  پایدار،  یا  شدید  درد  برای 
مسکن قوی تر، شل کننده های عضلات، یا هر دو را برای 

کاهش اسپاسم های عضلانی دردناک تجویز کند.
به  است  ممکن  سینه  در  عضله  کشیدگی  اوقات،  گاهی 
واسطه سرفه پایدار رخ دهد. مصرف داروهای ضد سرفه می 
تواند به توقف سرفه و به حداقل رساندن فشار بر عضلات بین 

دنده ای کمک کند.
عمل جراحی

در مواردی که عضلات به طور کامل دچار پارگی می شوند، 
پزشک ممکن است انجام عمل جراحی برای ترمیم پارگی 

توصیه کند.
توانبخشی

به  کمک  برای  را  ورزشی  برنامه  یک  است  ممکن  پزشک 
بازسازی و حفظ عملکرد، قدرت و انعطاف پذیری عضلانی 

تجویز کند.
چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم؟

افراد اگر بر این باورند که درد سینه آنها به واسطه یک بیماری 
شکل گرفته است یا در صورت تجربه موارد زیر باید به پزشک 

مراجعه کنند:
- تنفس سریع یا دشواری در تنفس

به داروی  یا  با گذشت زمان تشدید می شود  - دردی که 
مسکن واکنش نشان نمی دهد

- درد شدید یا بی حسی که بیش از یک ساعت ادامه دارد
- دشواری در حرکت
- ضعف یا بی حالی

- قرمزی یا التهاب بخش تحت تاثیر قرار گرفته
- یک صدای ترکیدن هنگام وقوع آسیب دیدگی

چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم؟

وقتی درد سینه با عضلات پیوند می خورد
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رئیس انجمن هنرهای نمایشی استان قم  تشریح کرد

روند برگزاری بیست ویکمین جشنواره استانی 
تئاتر قم

رئیس انجمن هنرهای نمایشی قم، با اشاره به روند برگزاری بیست ویکمین جشنواره 
استانی تئاتر قم گفت: جشنواره تئاتر استانی،  خون تازه ای در رگ های هنرنمایشی قم 

است و در ارتقای سطح کیفی این هنر درقم نقش موثری خواهد داشت.
فرایند طولانی  این جشنواره  افزود:  روز یکشنبه در جمع  خبرنگاران  علی فرحناک 
چندماهه دارد و این علاوه بر افزایش انگیزه هنروران جوان، با درگیر کردن  تمام خانواده 
هنرهای نمایشی استان، فضایی پرنشاط و فعالی را برای تئاتر قم رقم زده است. وی اظهار 
تئاتر قم ارسال  داشت: 3۹ نمایشنامه به دبیرخانه بیست و یکمین جشنواره استانی 
شده است که درنهایت با بازبینی و ارزیابی های صورت گرفته ۷ نمایش به مرحله نهایی این 
جشنواره راه یافت. وی ادامه داد: نمایش »بمانی رفتی، بمانی رفته ای«، »وداع با اسلحه«،  
»مهندس واشینگ کلوز«،  »اشک خدا«،  »پنج متری اول، بن بست سوم«،  »رأس ساعت 
پنج« و همچنین »غسال خان« آثار راه یافته به مرحله نهایی بیست و یکمین جشنواره تئاتر 
استانی قم می باشد. رئیس انجمن هنرهای نمایشی قم، افزود: پایان اردیبهشت ماه سال 
جاری به عنوان آخرین مهلت ارسال آثار به دبیرخانه بیست و یکمین جشنواره تئاترقم 
تعیین که در این مدت 3۹ نمایشنامه از سوی گروه های نمایشی استان به دبیرخانه این 
جشنواره ارسال شد که ۷ اثر توسط شورای بازخوانی جشنواره به مرحله نهایی این جشنواره 
راه یافتند. وی با بیان اینکه مرحله نهایی این جشنواره از 21 تا 24 آبان ماه در قم برگزار 
می شود، اظهار داشت: هفت نمایش راه یافته به مرحله نهایی این جشنواره باید پیش از 
برگزاری به مرحله نهایی،  اکران عمومی شده و چندین اجرا را به روی صحنه برده باشند که 
این فرایند طی ماه های گذشته انجام شده است. فرحناک ادامه داد: افزودن بخش های 
جانبی از جمله برگزاری 2 نمایشگاه تخصصی پوستر و عکس تئاتر، برگزاری دوره های 
مختلف نقد آثار نمایشی و کارگاه های آموزشی و همچنین نظم در برگزاری این جشنواره، از 
جمله امتیازهای برجسته بیست و یکمین جشنواره تئاتر قم است. وجود 500 هنرمند تئاتر، 
20 استاد هنر تئاتر و ۷0 لیسانس تئاتر در حوزه های مختلف کارگردانی، نمایشنامه نویسی، 
طراحی لباس، طراحی صحنه و گریم از جمله ظرفیت های تئاتر استان قم است. تئاتر قم 
در زمینه های مذهبی- آئینی، کودک و نوجوان و دفاع مقدس ید طولایی داشته و اساتید و 
پیشکسوتان زیادی در این شهر تلاش فراوان برای تئاتر استان و کشور را متحمل شده اند. قم 
دارای بیش از هشت گروه تئاتر فعال از جمله گروه تئاتر آئین، امروز، ایده، عرشیان، طراوت، 
سایه روشن، خانه پرواز و گروه تئاتر گاراژ تیاتر می باشد. همچنین 10 گروه تئاتر بچه های 

مسجد با حدود 100 هنرمند و هنرآموز تئاتر در سطح مساجد این استان فعال است.
 

 رییس پلیس فتای استان کرمانشاه :

باند بزرگ فیشینگ در کرمانشاه متلاشی شد
 رییس پلیس فتای استان کرمانشاه گفت: متهمان اصلی باند بزرگ فیشینگ که ضمن 
انجام اعمال مجرمانه اقدام به آموزش این کار مجرمانه نیز می کردند شناسایی و دستگیر 
شدند.  سرهنگ »علی کریمی« روز یکشنبه در جمع خبرنگاران اظهار داشت: به تازگی 
فردی به پلیس فتا مراجعه و عنوان کرد که اکانت شبکه اجتماعی اینستاگرام وی هک و فرد 
هکر با ارسال پیام برای فالورها درخواست مبالغی وجه کرده است. وی ادامه داد: با انجام 
اقدامات فنی و تخصصی، متهم شناسایی و پس از احضار به پلیس فتا به جرم خود اعتراف 
و عنوان کرد از 2 سال قبل به کار فیشینگ مشغول و توسط فردی ناشناس که ادمین گروه 
و کانال تلگرامی رادیو فیشینگ است، با روش های این جرم آشنا شده است. سرهنگ 
کریمی افزود: با اعتراف مجرم پرونده جدیدی در پلیس فتا استان تشکیل و کارشناسان 
با بررسی کانال یاد شده متوجه شدند بیش از هزارو 500 نفر عضو فعال داشته و ادمین و 
سایر اعضا به صورت گسترده در زمینه فیشینگ و برداشت غیرمجاز از حساب های بانکی 
فعالیت دارند. رییس پلیس فتا استان کرمانشاه یادآور شد: با تلاش شبانه روزی کارشناسان 
پلیس فتا ادمین و ایجاد کننده کانال شناسایی و طی هماهنگی با مقام قضائی گروهی از 
ماموران به محل زندگی متهم در یکی از شهرستان های استان اعزام و او را دستگیر کردند. 
سرهنگ کریمی تصریح کرد: متهم پس از دستگیری و مواجهه با مستندات موجود به جرم 
خود اعتراف و سه نفر دیگر از همدستان خود را نیز معرفی کرد و آنها نیز با هماهنگی مقام 
قضائی دستگیر شدند. وی همچنین با توصیه به شهروندان در خصوص اینکه اگر قصد 
خرید اینترنتی دارند به محض اتصال به درگاه بانکی صحت و آدرس آن را بررسی کنند، 
افزود: یکی از مشخصات درگاه های بانکی آدرس این است که باید در ابتدا نام بانک و 
سپس shaparak.ir وجود داشته باشد. سرهنگ کریمی در پایان گفت: افرادی که در 
حوزه سایبری فعالیت می کنند لازم است مشخصات فرد آگهی دهنده مانند شماره ملی، 
تلفن ثابت و ... را دریافت و از صحت آدرس سایتی که قرار داده اند مطمئن شوند.  فیشینگ 
راهی است که تبهکاران، اطلاعاتی نظیر کلمه کاربری، رمز عبور، شماره 16 رقمی عابر 
بانک، رمز دوم و CVV2 را از طریق ابزارهای الکترونیکی ارتباطات به سرقت می برند. 
شبکه های اجتماعی، سایت های حراجی و درگاه های پرداخت آنلاین نمونه ای از ابزار 

های الکترونیکی ارتباطات می باشند.
  

کارشناسی صنایع دستی استان قم:
خرمهره در تولید ۱۰۰ محصول درقم استفاده می شود

 کارشناس صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم 
گفت: درکارگاه های قم از خرمهره درتولید 100 محصول ازجمله تولید انواع ظروف، درب، 
قاب و تندیس استفاده می شود. حسن بحرینی افزود: نشانه هایی که روی آثار باستانی و 
کوره های مسگری در پنج هزار سال پیش پیداشده، نشان می دهد در آن عصر خرمهره 
درکشور مصر تولید می شد. وی اضافه کرد: پیشینه تولید خرمهره در استان قم به 80 سال 
پیش  برمی گردد و این هنر در قالب کارگاه های مختلف ادامه پیدا کرده است. وی با بیان 
این که درحال حاضر پنج کارگاه در قم به تولید خرمهره اقدام می کنند، ادامه داد: خرمهره 
در گذشته برای چشم و نظر استفاده می شد و در سال های اخیر استفاده از آن تنوع بیشتری 
پیداکرده است. بحرینی افزود: در حال حاضر 35 هنرمند در تولید خرمهره فعالیت می کنند 
و این هنر در سال گذشته علاوه بر ثبت ملی، استاندارد ملی را نیز دریافت کرد. وی بیان 
کرد: با توجه به استقبال مردم در خرید خرمهره، این هنر ظرفیت توسعه دارد و کارگاه های 
انحصاری تولید خرمهره نیز فضایی مناسب برای بازدید گردشگران از روند تولید این محصول 
صنایع دستی را مهیا نموده است که می تواند به رشد صنعت گردشگری در قم کمک نماید. 
وی خاطرنشان کرد: تنوع در ساخت خرمهره و رنگ و لعاب فیروزه ای لاجوردی آن، رنگ 
چشم نواز و چشمگیری به وجود آورده و زیبایی محصولات تولیدی را دوچندان نموده است. 
کارشناسی صنایع دستی قم افزود: با توجه به ارزان و کوچک بودن، مردم از این محصولات 
به ویژه در نمایشگاه های صنایع دستی در داخل و خارج از کشور استقبال می کنند. به گفته 
وی، محصول خرمهره به کشورهای عراق، افغانستان، پاکستان، همسایه های شمالی ایران و 
کشورهای اروپایی صادر می شود. وی گفت: اداره کل میراث فرهنگی قم برای ماندگاری هنر 
تولید خرمهره، تسهیلاتی با هدف توسعه فعالیت ها در اختیار کارگران کارگاه ها قرار می دهد 
و از فعالان این عرصه برای شرکت در نمایشگاه های داخل و خارج از کشور حمایت می نماید. 
بحرینی یادآور شد: تولید انبوه و حرفه ای این محصول ویژه استان قم است و به صورت 

محدود در استان های سمنان و کرمانشاه نیز به صورت محدود تولید می شود.

 مدیرکل مدیریت بحران استانداری البرز  خبرداد

تدوین سند آموزشی مدیریت بحران در البرز
 مدیرکل مدیریت بحران استانداری البرز گفت: تدوین سند آموزشی مدیریت بحران با 
هدف آمادگی هرچه بیشتر در هنگام بروز حوادث مختلف طبیعی در دستور کار قرار گرفته 
است. محمد رضا فلاح نژاد روز یکشنبه در همایش تاب آوری درحوادث استان البرز افزود: 
دراین سند تلاش می شود تا براساس ظرفیت ها و قابلیت های دستگاه های اجرایی طرح 
های آموزشی برای مدیریت بحران پس از وقوع حوادث طبیعی اعمال شود. وی ادامه داد: 
امروز با توجه به حادثه خیز بودن کشور که تعداد قابل توجهی از آنها نیز در استان البرز 
تجربه شده لازم است تدابیر جدی ازسوی دستگاه های اجرایی در حوزه های آموزشی 
مدیریت بحران  قبل و پس ازحوادث  صورت گیرد. وی یاد آورشد: با توجه به تجارب زلزله 
بسیاری که  درالبرز داشتیم مقاوم سازی و ایمن سازی ساختمان ها از جمله موارد مهم 
دراین زمینه به شمارمی رود. مدیرکل مدیریت بحران استانداری البرز اضافه کرد: حمایت 
رونی از آسیب دیدگان حوادث طبیعی از دیگر موضوعات مهم در طرح های آموزشی است 
که دراین زمینه تلاش می شود اقدامات موثری انجام پذیرد. 31 حادثه طبیعی در کشور رخ 

داده  که استان البرز در معرض 21 مورد از آنها قرار دارد.
 

مدیرکل راه و شهرسازی استان هرمزگان  خبرداد

وجود بیش از چهار هزار هکتار بافت فرسوده 
در هرمزگان

طبق تازه ترین آمار اعلام شده از سوی اداره کل مسکن و شهرسازی هرمزگان ، تعداد 8 
شهر از 45 شهر این استان با مساحتی افزون بر 4 هزار و 246 هکتار دارای بافت فرسوده 
وناکارآمد است.  مدیرکل راه و شهرسازی استان هرمزگان گفت:بندرعباس، میناب، رودان، 
حاجی آباد، بندرلنگه، بندرکنگ، بندرخمیر و قشم به ترتیب دارای بیشترین سکونتگاه 
های غیر رسمی و بافت های فرسوده هستندجمعیتی در حدود 365هزارو 608نفر در 
این بافت های ناکارآمد ساکن هستند. آرش رضایی در همین زمینه اظهار داشت: این 
هکتار  و ۷00  هزار  تاریخی،  ارزشمند  بافت  هکتار  شامل156  ناکارآمد  محدوده های 
سکونتگاه غیررسمی و 2 هزار و 3۹0 هکتار بافت فرسوده میانی است که این تعداد 41 
محله را در برمی گیرد. وی با اشاره به اجرای طرح بازآفرینی محلات ناکارآمد شهری،گفت: 
اجرای این طرح که البته با خود علاوه بر اهداف اقتصادی، اهداف فرهنگی و اجتماعی را 
نیز دنبال می کند، به کاهش بافت فرسوده در شهرها کمک می کند. رضایی بیان داشت: 
برنامه بازآفرینی بافت های فرسوده با نگاه محله محوری در حوزه تامین خدمات روبنایی و 

زیربنایی، نوسازی مسکن و فعالیت های اجتماعی و فرهنگی درحال پیگیری است.

بازگشت واحدهای راکد صنعتی به چرخه تولید،تثبیت 
و افزایش اشتغال، هدایت منابع بانکی به عرصه تولید و 
استفاده حداکثری از منابع ملی سبب شده تا حرکت 
ظالمانه  اثر  و  گرفته  شتاب  قم  دراستان  تولید  چرخ 

تحریم های اقتصادی را کاهش دهد.
در شرایطی که دشمن، اقتصاد ایران را مورد هجمه 
کردن  زمین گیر  برای  را  خود  توان  تمام  و  داده  قرار 
هدف  به  رهگذر  این  از  تا  برده  کار  به  کشور  اقتصاد 
نهایی خود یعنی جدایی بین ملت و حکومت دست 
پیدا کند، توجه به تولید و تبثیت اشتغال و واحدهای 
و  اقتصاد  برخورداراست.  بسزایی  اهمیت  از  صنعتی 
تولید خاکریز و خط مقدم کشور درشرایط جنگ همه 
جانبه اقتصادی دشمن است و درچنین شرایطی حفظ 
حتی یک شغل و واحد تولیدی از رکود و تعطیلی در 
حکم پیروزی و شکست حربه های اقتصادی دشمنان 
خواهد بود. سیاست کلان رونق تولید درنگاه کلی آن 
زمانی به سرانجام درستی می رسد که تمام مسئولان 
بتوانند اقتصاد مقاومتی را با مدیریت جهادی همراه 
کرده و از توان و ظرفیت های داخلی بهترین استفاده 
را داشته باشند. رونق تولید موتور محرکه، پویایی و رشد 
رشد  دیگر  عبارت  است،به  هرکشوری  در  اقتصادی 
مطلوب و قابل توجه هرجامعه ای به رونق تولید درآن 
کشور و کاهش وابستگی به کشورهای دیگر بستگی 
دارد. نگفته پیداست که رونق تولید به عنوان یکی از 
شاخص های اصلی رشد اقتصادی پایدار از اهداف و 
افق های بلند تمام دولت ها در دنیا و دولت های نظام 
جمهوری اسلامی ایران بوده است. قم استانی بوده که 
بیش از 2 هزار و 300 واحد صنعتی کوچک، متوسط 
و بزرگ در این استان وجود داشته و  بیش از 53 هزار 
تن درواحدهای صنعتی آن فعالیت می کنند. همچنین 
قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ 
و نشر، سلفچگان، محمودآباد، ثامن الائمه )ع( - قنوات 
- و فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه 

صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است.
منابع بانکی استان به سمت تولید هدایت 

شده است
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: 
در6 ماه نخست سال جاری بیش از 20 ستاد برگزار و 
328 مصوبه نیز برای حل مشکلات واحدهای تولیدی 
تصویب شده است. مهرداد غضنفری خاطرنشان کرد: 
از این تعداد تاکنون بیش از 50 درصد مصوبات اجرایی 
شده وبقیه مصوبات نیز طبق پیش بینی زمانی دردست 
اجراست. وی تصریح کرد: درجلسات ستاد تسهیل 
و رفع موانع تولید، مشکلات تولیدی استان بررسی و 
وظایف و تکالیف دستگاه ها و بانک های استانی برای 
حل مشکلات تولید مشخص می شود. وی تاکید کرد: 
همچنین حضور فعال و پویای بخش خصوصی دراین 
جلسات نیز درحل مشکلات صنعتی استان موثر بوده و 
موانع تولید درصنعت قم از زبان این افراد شنیده خواهد 
پرداخت  در  قم  استان  اظهارداشت:  غضنفری  شد. 
های  دررتبه  کشاورزی  و  صنعت  بخش  به  تسهیلات 
برترکشور قرار دارد که نشان میدهد دستگاه های اجرایی 
به درک مشترکی نسبت به مساله تولید برای دستیبابی 
به اشتغال پایدار رسیده اند. وی اضافه کرد: برای افزایش 
کمی و کیفی تولید نیاز به سرمایه گذاری امر اجتناب 
ناپذیری است، بنابراین تا جایی که امکان دارد باید منابع 
بانکی را به سمت تولید هدایت کرد و دولت نیز دراین 
رابطه تسهیل گر صنعت گران است. معاون هماهنگی 
امور اقتصادی استانداری قم خاطرنشان کرد: تحرک 
تولید درقم مشهود بوده و نرخ بیکاری استان درسال 
گذشته روند کاهشی داشته که نشان می دهد اشتغال 
درقم تثبیت شده و با افزایش بیکاران مواجه نبوده است.
وی بیان داشت: سال ۹۷ هیچ واحد تولیدی درقم 
تعطیل نشده است، عدم تعطیلی و بیکارشدن حتی یک 
تن خط قرمز و رویکرد اصلی ستاد تسهیل و رفع موانع 
تولید استان است. وی اظهار کرد: مسئولان استان از 
برای حل مشکلات واحدهای  قانونی  هرگونه اختیار 
تولیدی استفاده کرده و در این رابطه از منابع بانک ها و 
دستگاه های اجرایی، دستگاه های خدماتی و مالیاتی 
بهره خواهد برد. غضنفری گفت: درکنار تسهیل و تعامل 
دستگاه های اجرایی، مدیران صنعتی باید درامر توسعه 
استان،  همکاری های  روال  و  داشته  مشارکت  استان 
واحدهای صنعتی را پویا و سرپا نگه دارند. وی تاکید 
کرد: سهم 20 درصدی استان از محل تبصره 18 ابلاغ 
شده و پرداختی های بعدی در گرو جذب و پرداخت 
کامل این تسهیلات خواهد بود. معاون هماهنگی امور 
اقتصادی استانداری قم  اضافه کرد: برآورد تسهیلات 
امسال رونق تولید قم یک هزار و 1۷0 میلیارد تومان 
است که درحال حاضر روند پرداخت 20 درصد اولیه 
که  استانی  هر  کرد:  عنوان  وی  است.  انجام  درحال 
زودتر سهم 20 درصد اولیه را جذب کند، 20 درصد دوم 
تسهیلات را زودتر می تواند در بین واحدهای تولیدی و 
صنعتی خود توزیع و پرداخت کند. غضنفری ادامه داد: 

در صورتی که قم بتواند سهم یک هزار و 1۷0 میلیارد 
تومانی را تا قبل از پایان سال مالی جذب کند این امکان 
وجود ندارد که بتواند سهم بیشتری از منابع رونق تولید 

شناور به دست آورد.
۱۱ واحد راکد استان به مدار تولید بازگشت

وی درادامه با اشاره به اهمیت برپایی جلسات ستاد 
کل  سال ۹6،  شد:  یادآور  تولید  موانع  رفع  و  تسهیل 
گردش مالی سیستم بانکی کشور که دراختیار تولید و 
صنعت قرار داشت ۹5 میلیارد تومان بود، در حالی که در 
سال ۹۷ این رقم به بیش از 1000 میلیارد تومان رسید. 
وی اضافه کرد: این جلسات سبب شده تا منابع بانکی 
در جهت تولید وارد مدار شود که از دستاوردهای مهم 
جلسات ستاد تسهیل و رفع موانع تولید درقم بوده است. 
وی بیان داشت: در 6 ماه نخست سال جاری 11 واحد 
عملکرد  شدند،  تولید  مدار  وارد  استان  راکد  صنعتی 
موفق استان در رابطه با ستاد تسهیل و رفع موانع تولید 
سبب شده تا سهم استان قم از منابع ملی ستاد تسهیل 
وضعیت قابل قبولی به خود بگیرد. معاون هماهنگی 
امور اقتصادی استانداری قم خاطرنشان کرد: همچنین 
به  که  مالیاتی  تسهیلات  و  تقسیط  بدهی ها،  امهال 
واحدهای تولیدی داده می شود همه از معبر ستاد تسهیل 
و رفع موانع تولید می گذرد. امور مالیاتی قم نگاه تعامل با 
واحدهای صنعتی را دنبال می کند مدیرکل امور مالیاتی 
قم نیز درگفت و گو با ایرنا اظهار داشت:  امور مالیاتی نگاه 
تعاملی با صنعتگران را دنبال می کند، تا روند رونق تولید 
بیش از پیش در این استان مورد توجه قرارگیرد.  سهراب 
دراستان  مالیاتی  نظام  رویکرد  کرد:  اضافه  امدادی فر 
تولیدی  و  با واحدهای صنعتی  قم، نگاه تسهیل گری 
بیشترین  تولید  و  اقتصاد  چرخ  پویایی  برای  و  است 
سطح از همکاری صورت می گیرد. وی گفت: تاکنون 
هیچ موردی در رابطه با مالیات وجود نداشته که درستاد 
تسهیل و رفع موانع تولید استان قابل حل شدن نباشد. 
وی بیان داشت: از زمان تشکیل ستاد تسهیل و رفع 
موانع تولید، رسیدگی و توجه به مساله مالیات واحدهای 
تولیدی از اهمیت و توجه بیشتری برخوردار شده است. 
امدادی فر گفت:  چالشی در رابطه با مساله وصول مالیات 
از واحدهای تولیدی استان وجود ندارد. وی ادامه داد: 
برخی از این پرونده ها مشکلات قانونی داشته که باید از 
طریق مرکز به آنها رسیدگی شود اما در استان قم مشکلی 
نمی شود.  احساس  مالیاتی  های  پرونده  با  رابطه  در 
امدادی فر خاطرنشان کرد: در صورتی که پرونده مالیاتی 
تولیدی درامور مالیاتی ارجاع داده شود در  واحدهای 
کوتاه ترین زمان ممکن به وضعیت آن رسیدگی می شود. 
وی با اشاره به بحث فرارمالیاتی عنوان کرد:  فرار مالیاتی 
مالیاتی  تور  در  که  شود  می  اعمال  افرادی  به  نسبت 
نباشند و شامل بخشهای فعال اقتصادی به معنایی که 
در قانون آمده نمی شود. مدیرکل امور مالیاتی قم تصریح 
ماه نخست سال جاری 2500  تا 6  از سال ۹۷  کرد: 
پرونده در رابطه با فرار مالیاتی تشکیل و 122 میلیارد 
تومان از محل کشف فرارهای مالیاتی وصول و به خزانه 
دولت در استان قم واریز شده است. وی اضافه کرد: در 
اجرای قانون فرار مالیاتی کوچکترین ظلمی به فردی 
نشده و در خصوص بخش های تولیدی نیز همکاری های 

لازم صورت می گیرد.
بازارچه عرضه صنایع دستی در قم احداث می شود

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم نیز درگفت 
و گویی، بیان داشت: ایجاد بازارچه صنایع دستی با 
مشارکت شهرداری برای عرضه تولیدات بومی استان 
از مصوبات اخیر ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان 
است. محمود سیجانی تصریح کرد: تامین و افزایش 
زیرساخت های شهرک های صنعتی استان از دستورات 
و رویکردهای مهم ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان 
می باشد.  وی با اشاره به رویکرد استان در توسعه کمی 
و کیفی صنعت کفش و دمپایی ماشینی اضافه کرد: 
راه اندازی شهرک تخصصی کفش و صنعتی دراستان قم 
به صورت جدی ذنبال شده و تلاش میشود تا دهه فجر 

سالجاری اولین واحد در این شهرک راه اندازی گردد.
تولید  رونق  تسهیلات  پرداخت  روند  کرد:  بیان  وی 
قالب  در  نخست  حالت،  دو  در  شهریوماه  ابتدای  از 
تسهیلات بند الف تبصره 18 قانون بودجه که نسبت 
ارزان تر است.  تا 4 درصد  بین 2  به تسهیلات عادی 
وی عنوان کرد: این تسهیلات در رابطه به پروژه های 
نیمه تمام، تامین سرمایه درگردش واحدهای صنعتی 
و همچنین بازسازی و نوسازی واحدهای قدیمی تعلق 

می گیرد.
۱۶۰میلیارد تومان تسهیلات رونق تولید 

درقم پرداخت شد
گفت:  خود  سخنان  از  دیگری  دربخش  سیجانی 
تاکنون 160 میلیارد تومان  از شهریورماه سال جاری 

تسهیلات رونق تولید دراستان قم پرداخت شده است.
صنعت،  بخش  درسه  تسهیلات  این  افزود:  وی 
پرداخت  متقاضیان  به  کشاورزی  جهاد  و  گردشگری 
شده است. وی خاطرنشان کرد: دربخش صنعت استان 
تولید  رونق  تومان تسهیلات  میلیارد  از 46  بیش  نیز 
برای ۹ واحد صنعتی به مرحله جذب و پرداخت نهایی 
رسیده است. سیجانی گفت:  روند معرفی پرونده های 
وضعیت  با  تولید  رونق  تسهیلات  دریافت  متقاضی 
مطلوبی درسطح استان درحال انجام است. وی افزود: 
با توجه به ابلاغ با تاخیر پرداخت تسهیلات رونق تولید 
درسال ۹8، باید تا پایان سال مالی امسال تمام سهم یک 
هزار و 1۷0 میلیارد تومانی استان از این محل جذب و 
رییس سازمان صنعت،  پرداخت شود.  متقاضیان  به 
معدن و تجارت قم تصریح کرد: با پرداخت 160 میلیارد 
تومان تسهیلات رونق تولید اخیرا  قم در رتبه پنجم 
کشور قرار گرفته است. وی بیان داشت: تامین و افزایش 
زیرساخت های شهرک های صنعتی استان از دستورات 
و رویکردهای مهم ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان 
است. وی عنوان کرد: این تسهیلات در رابطه با پروژه 
واحدهای  در گردش  تامین سرمایه  تمام،  نیمه  های 
واحدهای  نوسازی  و  بازسازی  همچنین  و  صنعتی 
قدیمی تعلق می گیرد. رییس سازمان صنعت، معدن و 
تجارت قم با اشاره به نظارت بر پرداخت تسهیلات رونق 
تولید تاکید کرد: محل مصرف، تثبیت اشتغال و افزایش 
تولید و اشتغال تسهیلات پرداختی به صورت مستمر 
توسط کمیته نظارت سازمان صنعت، معدن و تجارت 
رصد و پایش می شود. سیجانی در بخش دیگری از 
سخنان خود بیان داشت: برای تبلیغ و فرهنگ سازی 
در استفاده از کالای تولید داخل، اداره کل راهداری 
و حمل و نقل جاده ای 2 نقطه را برای نصب تابلوهای 
تبلیغاتی در اختیار خانه صنعت، معدن و تجارت استان 

قرار خواهد داد.
تشکیل کارگروه تسهیل آرزوی دیرین فعالان 

صنعتی قم 
تشکیل  کرد:  بیان   ، صادرکنندگان  اتحادیه  رئیس 
آرزوهای  از  تولید  موانع  رفع  و  تسهیل  ستاد  کارگروه 

دیرین فعالان صنعتی استان بوده است.
حسن آقاجانی خاطرنشان کرد: تشکیل کارگروه های 
ذیل ستاد تسهیل و رفع موانع تولید و بازدیدهای میدانی 
مسئولان استان از واحدهای صنعتی و تولیدی دررفع 
مشکلات و بهبود وضعیت اقتصادی منشا اثرات فراوانی 
بوده است. وی بیان کرد: با برگزاری مستمر جلسات 
مشکلات  تولید  موانع  رفع  و  تسهیل  ستاد  کارگروه 
تولیدکنندگان در داخل استان به مرز " صفر" رسیده 
اما همچنان درسطح ملی مشکلات فراوانی احساس 
می شود. وی اضافه کرد: عدم توجه به ویژگی های خاص 
صنعت  وضعیت  درباره  کلی  تصمیمات  و  استان  هر 
اقتصادی  فعالان  برای  را  مشکلاتی  درمرکز،  تولید  و 
به  کرد:  عنوان  آقاجانی  می کند.  ایجاد  دراستان ها 
کارگروه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید دراستانهای 
مشکلات  رفع  تا  که  شود  داده  اختیاری  باید  کشور 
تولیدی در مرکز، روند تولید و فعالیت اقتصادی بدون 

وقفه با رکود و تعطیلی همراه نشود.

جانشین فرمانده سپاه استان قم :

۶هزار دانش آموز قمی به مناطق عملیاتی 
جنوب اعزام می شوند

جانشین فرمانده سپاه استان قم گفت:راهیان نور و بازدید از یادمان های شهدا با ترویج 
فرهنگ ایثار و فداکاری میان نوجوانان و جوانان انجام می شود و تا پایان امسال 6 هزار 

دانش آموز قمی به مناطق عملیاتی جنوب کشور اعزام می شوند.
 سرهنگ احمد بی طرفان  ،با اشاره به آغاز اعزام راهیان نور دانش آموزی اظهار داشت: 
با توجه به برنامه ریزی های صورت گرفته در دو بخش خواهران و برادران اعزام به مناطق 
عملیاتی جنوب انجام می شود. وی افزود: اعزام دانش آموزی راهیان نور در سراسر کشور 
آغاز شده است که خواهران به مدت 45 روز اعزام می شوند و پس از 10 روز اعزام برادران 
انجام می شود و تا پیش از اسفندماه اعزام ها تمام می شود. جانشین فرمانده سپاه قم بابیان 
اینکه روزانه 4 دستگاه اتوبوس 44 نفره اعزام دانش آموزان قمی را انجام می دهد، تصریح 
کرد: در اندیمشک و اهواز موضوع اسکان و پذیرایی را انجام می دهیم که با مشارکت سپاه 
علی بن ابیطالب)ع( و آموزش وپرورش استان است. سرهنگ بی طرفان گفت:با توجه به 
برنامه ریزی صورت گرفته آماده سازی اعزام دانش آموزان با آموزش وپرورش قم است و اعزام 
راوی و روحانی و یادمان ها به عهده سپاه علی بن ابیطالب)ع( است. وی بابیان اینکه تا 
پایان امسال 6 هزار دانش آموز قمی به مناطق عملیاتی جنوب کشور اعزام می شوند،افزود: 
با توجه به برگزاری جلسات و هماهنگی های صورت گرفته با آموزش وپرورش تأکید شد که 
درهر اتوبوس معلم حضورداشته باشد و نخستین اعزام نیز امروزانجام شد. جانشین فرمانده 
سپاه قم با اشاره به اهمیت اردوهای راهیان نور برای دانش آموزان ادامه داد:راهیان نور و 
بازدید از یادمان های شهدا با ترویج فرهنگ ایثار و فداکاری میان نوجوانان و جوانان انجام 
می شود، در دفاع مقدس نسل جوان امنیت و عزت و افتخارآفرینی کردند و نگذاشتند که 

استکبار به اهداف خود برسد.
سرهنگ بی طرفان خاطرنشان کرد: باید با ترویج فرهنگ ایثار و شهادت بزرگی و عظمت 
نظام اسلامی در دفاع مقدس را به نسل جوان نشان دهیم،اقشار مختلف از راهیان نور 
استقبال کردند و با توجه به شرایط موجود و توانمندی های استان برنامه ریزی برای اعزام 

انجام شده است.
 

معاون پزشکی قانونی استان قم:

۸۹ مجوز سقط جنین در قم صادر شد
 معاون اداره کل پزشکی قانونی  استان قم گفت: درنیمه نخست امسال، 113 درخواست 

سقط جنین در این اداره بررسی که با 8۹ درخواست موافقت و مجوز لازم صادر شد.
محمدعلی عبدالحی افزود: از تعداد مجوز صادرشده، 82 مورد به دلیل نقص جنین و 

هفت مورد به دلیل مشکلات و بیماری مادر بوده است.
وی اضافه کرد: درمدت مشابه سال گذشته نیز 112 درخواست سقط جنین به پزشکی 
قانونی قم وصول و با 83 مورد موافقت شد که 82 مورد به دلیل مشکلات جنینی و یک 
مورد نیز به دلیل مشکلات و بیماری مادر بوده است. به گفته وی،  عمده بیماری هایی که 
به واسطه آن ها مجوز سقط جنین به مادران اعطاشده، مربوط به بیماری های مزمن کلیوی 
و ناراحتی های قلبی پیشرفته بوده است. عبدالحی خاطرنشان کرد: در مورد مشکلات و 
ناهنجاری های جنینی می توان به ناهنجاری های مغز و اعصاب ازجمله عدم تشکیل کامل 
مغز و مشکلات نخاعی و نیز ناهنجاری های کروموزومی از قبیل سندروم داون یا تریزومی 
18 و 13 می باشد. وی تصریح کرد: برای سقط جنین رضایت زن، یکی از شروط اصلی 
است که مادر باید ضمن حضور در پزشکی قانونی، شخصا رضایت خود را اعلام کند و 
رضایت مرد برای این امر ضرورتی ندارد. وی گفت:  صدور مجوز برای انجام سقط جنین 
درمانی تابع قانون مصوب مجلس شورای اسلامی بوده که در آن شرایط و نحوه گردش 
کار، توضیح داده شده است. معاون پزشکی قانونی قم با اشاره به شرایط دریافت مجوز 
سقط جنین درمانی، افزود: اگر ادامه بارداری برای مادر موجب ایجاد ضرر جانی شود و 
احتمال مرگ مادر وجود داشته باشد یا  جنین دچار ناهنجاری هایی باشد که باعث شود 
قبل از به دنیا آمدن یا به محض آن فوت شود و یا نگهداری جنین باعث مشقت زیاد، عسر 
و حرج خانواده شود، مجوز سقط جنین درمانی صادر می شود. وی بیان کرد: صدور مجوز 
سقط جنین اصولا در مراکز استان ها انجام می شود و برای اعطای این مجوز علاوه بر گرفتن 
رضایت مادر، نیاز به تایید سه متخصص درباره بیماری مادر یا ناهنجاری خاص درجنین 
می باشد. وی افزود:  پس از انجام روال قانونی و تشکل پرونده لازم، مجوز سقط جنین قبل 

از ولوج روح در یک مرکز درمانی معتبر صادر خواهد شد.

مدیر نگهداري و تعمیرات شرکت پالایش نفت اصفهان  خبرداد

آغاز تعمیرات اساسي   مجتمع بنزین سازي 
شرکت پالایش نفت اصفهان   

 CCR  وNHTبه منظور تعمیرات اساسي، انجام عملیات قطع  خوراك سه  واحد      
و ISOMERZATION   مجتمع بنزین سازي شرکت پالایش نفت اصفهان ،  از روز پنج 
شنبه  ۹ آبان ماه آغاز  و در تاریخ  12 آبان ماه، به اداره  نگهداري  وتعمیرات این شرکت 

تحویل داده شد. 
مدیر نگهداري و تعمیرات شرکت پالایش نفت اصفهان با بیان اینکه براي نخستین بار است 
که  مجتمع بنزین سازي پالایشگاه، به طور کامل تعمیرات اساسي مي شود، به اهمیت 
خاص  این دوره از تعمیرات اساسي اشاره کرد و اظهار داشت: ارتفاع تجهیزات،گستردگي 
و تنوع تجهیزات، حساسیت عملیاتي واحد و محدودیت فضاي کاري در بخش حمل  ونقل 
تجهیزات،   کار را ویژه تر از تعمیرات اساسي  دیگر واحدهاي عملیاتي نموده است. علیرضا 
قزویني زاده  افزود: بر اساس پیش بیني ها  تعمیرات اساسي این واحدها ، 22شبانه روز  
طول خواهد کشید،  اما سعي ما بر این است که با استفاده از تمام امکانات نیروي انساني 
و تجهیزات،  این مدت زمان را کاهش دهیم. وي با اشاره به اینکه   انجام این تعمیرات  
توسط1500 نفر از کارکنان  پالایشگاه  ونیروهاي پیمانکاري مجرب  انجام مي گردد،  اظهار 
داشت:   شرکت پالایش نفت اصفهان 18   واحد عملیاتي دارد که تعمیرات اساسي هر یک 
از این واحدها، بر اساس برنامه زمانبندي، به صورت جداگانه و یا همزمان انجام مي شود. 
گفتني است مجتمع بنزین سازي شرکت پالایش نفت اصفهان  در بهمن ماه سال 13۹4 
با حضور معاون رئیس جمهور به بهره برداري رسید؛  این در حالي بود که دشمن با تحریم 
ها  سعي داشت تلاش شبانه روزي متخصصان کشور عزیزمان ایران را  خدشه دار کند .  
ساخت شرکت پالایش نفت  اصفهان پیش از انقلاب آغاز و پس از انقلاب راه اندازي شد. 
ظرفیت اولیه این پالایشگاه 200 هزار بشکه در روز است که سال هاي پس از جنگ ظرفیت 
آن افزایش یافت و حتي به 385 هزار بشکه در روز نیز رسید.    هم اکنون ظرفیت تثبیت شده 
پالایشگاه اصفهان روزانه 3۷5 هزار بشکه نفت خام است و حدود 22 درصد از بنزین مورد 

نیاز کشور را تامین مي کند.
 

در راستای طرح شمیم خدمت  صورت گرفت 

حضور اداره فرهنگ و ارشاد رباط کریم در 
مصلی نمازجمعه

اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان رباط کریم در راستای طرح شمیم خدمت به 
همراه اداره تبلیغات اسلامی شهرستان در مصلی شهرستان رباط کریم حضور پرشوری 
داشت. این اداره به همراه اساتید انجمن خوشنویسان در محل مصلای نماز جمعه به 
معرفی آثار و فعالیتهای اداره و انجمن خوشنویسان با موضوعیت طرح شمیم خدمت 
پرداخت. بنا بر این گزارش این اداره در غرفه شمیم خدمت بالغ بر هزار جلد کتاب با 
موضوعات دینی و اجتماعی بین نمازگزاران اهداء نمود. در انتها حجت الاسلام ترابی امام 
جمعه شهرستان و عسگری رئیس اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان رباط کریم 
و دیگر مسئولین شهرستانی از غرفه این اداره بازدید و از خدمات ارائه شده ابراز رضایت 

داشتند و از زحمات انجمن خوشنویسان نیز قدردانی نمودند.

فرماندار شهرستان رباط کریم تاکید کرد 

رسیدگی به امور مردم تا تحقق مطالبات قانونی
فرماندار رباط کریم در ملاقات مردمی گفت: مسئولان شهرستان، رسیدگی به امور مردم 
تا تحقق مطالبات قانونی را اولویت اصلی کارهای خود قرار دهند. نماینده عالی دولت 
خدمتگذاری به ولی نعمتان را مایه مباهات و افتخار مسئولان دانست و افزود: تکریم ارباب 
رجوع یعنی ارائه خدمات مناسب در کمترین زمان و دلیل این نامگذاری این است که 
مراجعه کنندگان به عنوان ارباب رجوع، ولی نعمتان ما هستند و مسئولان وپرسنل ادارات 
و ارگان ها خادم آن ها و هیچ افتخاری بالاتر از خدمتگذاری به ملت و رضایت آن ها نباید 
سرلوحه امور قرار گیرد. در پایان این دیدار، فرماندار با استماع مشکلات مردم برای حل آن 

ها دستورات مقتضی را جهت رسیدگی به رفع مشکلات، صادر نمود.

فرماندار شهرستان شهریار:

روستاها با برنامه ریزی به سمت خودکفایی و 
درآمد زایی حرکت نمایند

پیگیری  و  بررسی مشکلات  مهندس طاهری فرماندار شهرستان شهریار در جلسه 
توجه  با  روستا  شوراهای  و  دهیاران  گفت:  شهریار  مرکزی  بخش  روستاهای  مصوبات 
به تمامی نکات ریز و درشت و نهایت استفاده از فرصت های پیش آمده، با برنامه ریزی 
منظم، ظرفیت کاری را افزایش داده و حداکثر پتانسیل موجود در روستاها را بکار بگیرند 
و به سمت خودکفایی، اشتغالزایی و درآمد زایی حرکت نمایند. در ادامه هر یک از دهیاران 
روستاهای بخش مرکزی شهریار، به بیان معظلات و مشکلات مرتبط با روستای خود 
پرداختند و ضمن ارائه گزارشی از درصد اجرایی شدن مصوبات جلسات توسعه دهستان 
های روستاهای بخش مرکزی که در محل مساجد واقع در روستاها برگزار شده بود، نقطه 

نظرات و پیشنهادات خود را نیز مطرح نمودند. 

تشکیل کارگروه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید آرزوی که با درایت استاندارقم محقق شد

حرکت چرخ تولید درقم شتاب گرفته است

اجتماعی

 گفت و گو از فاطمه دهقان نیری

عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم و استاد دانشگاه با تاکید بر این که 
فلسفه ازدواج در قرآن، آرامش یافتن زن و مرد در کنار هم است، گفت: این درحالی 
است که چندهمسری خود عامل ناآرامی، ایجاد برخوردهای سلبی و در نهایت 

خروج یک زن با ورود دیگری می شود که با فلسفه ازدواج از نگاه قرآن منافات دارد.
حجت الاسلام و المسلمین محمدتقی فاضل میبدی در گفت و گو با ایرنا، اظهار 
داشت: ازدواج برای کسب آرامش و زندگی صورت می گیرد؛ تجربه نشان داده است 
خانواده های چند همسری آرامش زندگی ندارند. چرا که اگر زن دومی وارد خانه شد، 
غالبا اختلافی در میان اعضای خانواده به وجود می آید که زن اول لاجرم یا باید طلاق 
بگیرد که اگر بچه داشته باشد بی سرپرست می شوند یا با بی میلی و از روی ناچاری به 

زندگی ادامه دهد که در هر صورت آرامش زندگی به هم می خورد.
وی خاطرنشان کرد: شاید در بین صد مورد چند همسری، دو مورد سلب آرامش 
دیده نشود و اتفاقی نیفتد اما چون قانون برای غالب مردم نوشته می شود، اگر 
بخواهیم بگوییم این کار درست نیست عنوان می کنیم آمار کلی این را نشان می 
دهد که در خانواده چند همسری آرامش زندگی که فلسفه قرآن هم هست به هم 

می خورد.
چندهمسری بر تعداد زنان بی سرپرست می افزاید

عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم و استاد دانشگاه در ادامه این 
گفت و گو، مروجان چند همسری را خطاب قرار داد و یادآور شد: کسانی که چند 
همسری را مطرح می کنند، نظرشان این است که دختر مجرد در جامعه نباشد. به 
این افراد باید گفت که قطعا اگر یک دختری با یک مرد متاهلی ازدواج کرد باز هم 
غالب این است که زن اول طلاق می گیرد که بی سرپرست می شود؛ در واقع یکی را 

با سرپرست و دیگری را بی سرپرست می کنند.
حجت الاسلام فاضل میبدی تاکید کرد: زن مطلقه ای که بی سرپرست می شود 
و فرزندی هم دارد دچار آسیب و تبعات بیشتری می شود. اگر آن ها منظورشان این 
است که زن های جامعه ما همسر و سرپرست ندارند، حل این مساله با ترویج چند 
همسری نیست بلکه  باید دلایل این موضوع را که چرا ازدواج صورت نمی گیرد و سن 

ازدواج بالا رفته است، بررسی کنند.
وی ادامه داد: اگر عنوان می کنند علت ازدواج نکردن و در نتیجه بالا رفتن سن 
ازدواج مسائل اقتصادی است باید گفت قطعا در خانواده های چند همسری مشکل 
اقتصادی بیشتر خواهد بود. ضمن این که مشکلات روحی و روانی را تساعدی می 

کند؛ بنابراین چند همسری هیچکدام از این مشکلات را حل نمی کند.
عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم و استاد دانشگاه توصیه کرد: باید 

بحث بالا رفتن سن ازدواج و تجرد قطعی از جهات روانشناسی، حقوقی، اجتماعی 
و اقتصادی دنبال شود و علت یابی کرد که چرا جامعه به این سو کشیده شده است 

تا آن موارد را حل کنند.
نباید با دید صدراسلامی به موارد امروزی نگاه کرد

حجت الاسلام فاضل میبدی در پاسخ به این پرسش که بنابر گفته مروجان چند 
همسری، از صدراسلام الگوبرداری کرده اند، گفت: به نظر بنده با چند همسری 
مشکل کمتر که نمی شود هیچ بلکه بیشتر هم می شود و خلاف فلسفه قرآنی هم 

هست که عنوان می شود ازدواج کنید تا آرامش بیابید.
وی تصریح کرد: نگاه مروجان چندهمسری و پیاده کردن مسائل صدر اسلام برای 
زمان حال اشتباه است؛ اگر در روزگار پیامبر و صدر اسلام چند همسری رواج داشته 
در عرف آن روز قباحت نداشته و عادی و طبیعی بوده است که خود پیامبر هم چند 

همسر داشتند اما در عرف عقلایی امروز چند همسری قباحت دارد.
وی ادامه داد: همانند برده داری که در زمان صدر اسلام رواج داشت و اشکالی 
بر آن متصور نبود اما امروز اگر کسی بخواهد برده خرید و فروش کند، قباحت دارد 
و محکوم می شود. یا مثلا در صدر اسلام ازدواج مرد میانسال با کودک رواج داشته 
و قبیح هم نبوده اما الان در هر جایی این ازدواج صورت گیرد، قباحت دارد. یا در 
کانتکس آن روز طلاق به دست مردان بود و هر وقت اراده طلاق می کردند، بدون 
پیش شرط انجام می دادند اما الان در هیچ جامعه ای اختیار طلاق مطلق به دست 

مرد نیست و دادگاه تشخیص و مجوز آن را صادر می کند.
عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم و استاد دانشگاه یادآور شد: این 
نوع مسائل را نباید با این موضوع که در صدراسلام چگونه بوده است، مقایسه کرد. 

چرا که این مسائل عرفی و عقلایی است و باید دید آن ها چه می گویند تا حل شود.
وی اذعان داشت: تا آنجا که بنده مطالعه قرآنی و تاریخی کرده ام؛ چند همسری 
نخست در جهان امروز و در عرف عقلا قباحت دارد، دوم این که نه تنها هیچ دختری 
را باسرپرست نمی کند بلکه یک خانم دیگری را هم بی سرپرست می کند. سوم این 
که آرامش زندگی به هم می خورد و در نهایت این که اگر فکر این هستیم که کسی 

بدون ازدواج نماند، باید ریشه های عدم ازدواج را دید و بررسی کرد.
حجت الاسلام فاضل مبیدی تاکید کرد: در قرآن نه تنها چند همسری اصلا ترویج 
نشده است بلکه سختگیری می شود که عدالت را اجرا کنید و اجرای عدالت از عهده 
هر کسی برنمی آید. همچنین فلسفه اصلی قرآن در ازدواج دریافت آرامش زندگی 
است که معمولا در چند همسری وجود ندارد و هر چیزی که بخواهد آرامش را به هم 

بزند، از نگاه شرع و عرف درست نیست.
وی تاکید کرد: چند همسری هم به دلیل این که اخلال ایجاد می کند و آمار طلاق 

را بالا می برد، به نوعی یک نوع فساد محسوب می شود و خلاف عقل و شرع است.

 حجت الاسلام و المسلمین محمدتقی فاضل میبدی:

ترویج چند همسری با فلسفه ازدواج در قرآن منافات دارد
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مقام مسوول وزارت کشاورزی تاکید کرد:

ذرت های آلوده، ترخیص نشدند
طبق اعلام قائم مقام معاونت بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی، حتی یک کیلوگرم 
ذرت آلوده وارد کشور نشده است. چند سال پیش این ذرت ها چون استانداردهای 

لازم را نداشتند، اجازه ترخیص به آنها داده نشد.
بخش  تجاری  فرصت های  با  "آشنایی  همایش  در  دیروز  صبح  کاظم نژاد  مهدی 
کشاورزی ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا"، در جمع خبرنگاران درباره میزان خرید 
گندم در سال جاری اظهار کرد: امسال حدود هشت میلیون تن گندم از کشاورزان 
خریداری شد اما این به معنای تمام تولید ما نیست و میزان تولید قطعاً بالاتر از این عدد 
است، ضمن اینکه میزان تولید گندم در سال جاری بیش از 10 میلیون تن پیش بینی 

می شود.
وی ادامه داد: واردات گندم توسط دولت نیز برای تأمین امنیت غذایی کشور اقدام 
درستی  بوده است. تاکنون گندمی وارد کشور نشده و میزان کمی که در آمار گمرک 

اعلام شده، به عنوان ورود موقت بوده است.
قائم مقام معاونت بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به اینکه کشاورزان بخشی 
از گندم تولیدی را در انبارهای خود نگه داشته اند، افزود: بخشی از گندم  نیز به شکل 
مستقیم توسط بخش خصوصی خریداری شده است. یکی از دلایلی که تولیدکنندگان 
گندم را در انبارهای خود نگه داشته اند، احتمالًا بحث افزایش قیمت در سال زراعی 
جدید و فروش گندمشان به این نرخ بوده است. کاظم نژاد درباره مباحث مطرح شده 
مبنی بر ورود ذرت های آلوده به کشور، تصریح کرد: حتی یک کیلوگرم ذرت آلوده وارد 
کشور نشده است؛ این ذرت ها چند سال پیش خریداری شده  اما چون استانداردهای 
لازم را نداشتند، اجازه ترخیص به آنها داده نشده است. وی درباره اینکه آیا پول این 
ذرت ها پرداخت شده است؟ گفت: این ذرت ها متعلق به بخش خصوصی است و 

ربطی به دولت ندارد و اطلاع ندارم که پول آن را پرداخت کرده اند یا خیر.
افزایش ۲ برابری واردات برنج صحت ندارد

وی  در رابطه با افزایش 116 درصدی واردات برنج، اظهار کرد: این مسئله صحت 
ندارد و میزان واردات دقیقاً همچون سال گذشته است، ضمن اینکه در مقطعی 
نیز ممنوعیت واردات اعمال شده است. بخشی از واردات برنج نیز به عنوان ذخایر 
راهبردی است و بخشی دیگر، توسط تجار بخش خصوصی برای تأمین کسری کشور 

وارد می شود، بنابر این افزایش چشمگیر واردات به کشور صحت ندارد.

رئیس کل بیمه مرکزی مطرح کرد

دریافت 3 در هزار هر دارایی به عنوان حق بیمه
 رئیس کل بیمه مرکزی گفت: حداکثر سه در هزار حق بیمه از هر دارایی گرفته می 

شود و در صورت وقوع خسارت، بیمه آن را جبران خواهد کرد.
غلامرضا سلیمانی، رئیس کل بیمه مرکزی صبح دیروز به مناسبت نواخته شدن زنگ 
بیمه گفت: بیمه مرکزی به دنبال این است که بیمه همگانی را در همه خانواده ها، 
سازمان ها و شرکت ها رواج دهد، به نحوی که همه افراد جامعه به جز بیمه اجباری 
شخص ثالث، دارای پوشش های بیمه زندگی، آتش سوزی، بدنه خودرو و مسئولیت 

باشند.
رئیس کل بیمه مرکزی با بیان اینکه حداکثر سه در هزار حق بیمه از هر دارایی گرفته 
می شود و در صورت وقوع خسارت، بیمه آن را جبران خواهد کرد؛ در این میان، 
دانش آموزان مقطع دبستان می توانند بخشی از پول های خود را در قالب بیمه های 
زندگی یا بیمه زندگی پس انداز با هر مبلغی سپرده گذاری کنند و بعد از ٥ تا ٢٠ سال، 

چندین برابر سپرده خود را دریافت کنند.
وی تصریح کرد: دانش آموزان می توانند مُبلغ بیمه در خانواده های خود باشند و 
بر این اساس، برای آنها باشگاه نوآوران بیمه را افتتاح خواهیم کرد تا دانش آموزان از 

والدین خود بخواهند تا بدون بیمه سوار بر خودرو یا موتورسیکلت نشوند.
سلیمانی گفت: در سال ٩٧ حدود ١٧ هزار نفر در تصادفات رانندگی کشته و ٣٤٠ 
هزار نفر دیگر مجروح شده و حدود ٤٠ هزار نفر نیز در سال های گذشته به دلیل 

تصادفات رانندگی معلول شده اند که رقم بسیار بالایی است.

نایب رییس سابق اتاق بازرگانی ایران :
 فشار مالیاتی بر روی دوش بخش شفاف جامعه است

نایب رییس سابق اتاق بازرگانی ایران گفت: هرچند بنابر اظهارات مقامات، تمرکز 
بر روی افرادی است که تاکنون مالیات نمی دادند یا فعالیت آنها به گونه ای بوده که 
مشمول دادن مالیات نمی شدند اما تجربه نشان داده که در این موارد فشار بر روی 

بخش خصوصی بیشتر خواهد شد.
پدرام سلطانی در خصوص گزارش صندوق بین المللی پول مبنی بر فروش نفت 1۹4 
دلاری برای جبران کسری بودجه ایران گفت: این یک حساب و کتاب ساده است. 
برآورد این صندوق این است که فروش نفت ایران اکنون به ماهی 500 هزار بشکه 
رسیده است و با توجه به تغییر نسبتاً کم سایر منابع مالی همچون مالیات و فروش 
دارائی های مالی یا سرمایه ای دولت، اگر ایران بخواهد کسری بودجه خود را جبران 
کند باید هر بشکه نفت خود را 1۹4 دلار به فروش برساند یعنی اگر فروش نفت ما دو 

میلیون بشکه بود این عدد حدود 50 دلار محاسبه می شد.
وی در خصوص بودجه سال آینده که براساس درآمدهای غیرنفتی تنظیم شده است، 
گفت: آنگونه که دولت اعلام کرده پایه اصلی درآمد بر مبنای مالیات است که این باعث 

یک نگرانی جدی برای فعالین اقتصادی شده است.
عضو اتاق بازرگانی تهران ادامه داد: بر همین اساس دولت لایحه ای تنظیم کرده که 
انواع جدید مالیات ها در آن تعریف شده است و همین امر سبب خواهد شد که سال 
آینده به لحاظ مالیاتی سال بسیار سختی برای فعالین اقتصادی باشد. هرچند بنابر 
اظهارات مقامات، تمرکز بر روی افرادی است که تاکنون مالیات نمی دادند یا فعالیت 
آنها به گونه ای بوده که مشمول دادن مالیات نمی شدند اما تجربه نشان داده که در این 
موارد فشار بر روی بخش خصوصی بیشتر خواهد شد. هرچند امسال نیز این فشارها 
احساس و سخت گیری های عجیبی توسط ممیزان مالیاتی اجرا شده است به طوری 
که با دلایل عجیب و غریب هزینه ها را رد می کنند و یا سودهای موهومی برای بنگاه ها 
تشخیص می دهند. این برخوردها باعث شده که نظام مالیاتی همانند یک فرد شلاق 

به دست سوار بخش خصوصی باشد.
برگه  و  به تشکل های بخش خصوصی می رسد  که  گزارش هایی  داد:  ادامه  وی 
تشخیص های عجیب و غریبی که برای ما می فرستند همگی نشان از این دارد که از 
همین حالا سخت گیری ها آغاز شده و سال آینده به مراتب سخت تری خواهد بود، این 
چشم انداز بدی است و دوباره بار دولت بر روی دوش بخش خصوصی خواهد افتاد و 
فارغ از فراریان مالیاتی، این بخش شفاف که همواره مالیات خود را پرداخته کرده باید 

فشار بیشتری تحمل کند.
سلطانی تصریح کرد:اتخاذ چنین سیاستی که بر مبنای افزایش مالیات است آن 
هم در شرایط فعلی اقتصاد کشور که دچار رکود هستیم یک راهکار انقباضی است در 

حالیکه ما برای خروج از رکود نیاز به اتخاذ سیاست های انبساطی داریم.
نایب رییس سابق اتاق بازرگانی ایران در خصوص گزارش اخیر صندوق بین المللی 
پول گفت: این نهاد مالی پیش بینی کرده که رشد اقتصادی کشور در سال  آینده از 
منفی خارج خواهد شد و سال های بعد نیز افزایش خفیفی خواهد داشت، این رشد 
نزدیک به صفر را نباید خیلی بزرگ کرد زیرا با وجود عواملی همچون رشد جمعیت و 
افزایش تقاضای کار و تورم بالا ما همچنان درگیر اقتصادی پر مشکل خواهیم بود و 

سال ۹۹ یکی از سال های سخت ما است.

رییس سازمان ملی استاندارد:
تولید پراید و پژو 4۰5 از خرداد ۹۹ متوقف 

می شود
سازمان ملی استاندارد گفت: شب گذشته در شورای عالی استاندارد مصوب شد که 

تولید پراید و پژو 405 جی ال ایکس از خرداد سال 13۹۹ متوقف شود.
»نیره پیروزبخت« روز یکشنبه در حاشیه مراسم روز ملی کیفیت، افزود:  خودروسازان 
برنامه ادامه تولید برخی خودروها را در دستور کار دارند؛ اگر شرایط ایجاب کند 

خودروهای جدید جایگزین خودروهایی که تولیدشان متوقف شده، خواهند شد.
رئیس سازمان ملی استاندارد بیان کرد: در مورد توقف سایر خودروهای قدیمی 
نیز در 6 ماه آینده گزارشی توسط سازمان ملی استاندارد تنظیم و به شورای عالی 

استاندارد ارائه خواهد شد تا به تصویب برسد.
پیروزبخت تاکید کرد: نمی توانیم یک دفعه تولید همه خودروها را متوقف کنیم، بر 

این اساس توقف تولید خودروهای قدیمی به صورت پلکانی انجام می شود.
وی افزود:  سعی می کنیم تا پایان امسال یک بار دیگر، جلسه شورای عالی استاندارد 

را تشکیل دهیم و در مورد توقف تولید خودروهای دیگر تصمیم گیری کنیم.
رئیس سازمان ملی استاندارد با بیان اینکه ممکن است تولید خودروهای دیگر نیز 
متوقف شود، گفت: البته باید وزارت صنعت برای جایگزینی این خودروها برنامه ریزی 

کند.

5 اقتصادی

موعد اجباری شدن رمزهای دوم یکبار مصرف در حالی اول دی ماه تعیین شده که هنوز 
ابهامات و سوالاتی درباره چگونگی اجرای این طرح وجود دارد و از همه مهم تر اینکه به 
نظر کارشناسان، اجرای این طرح نمی تواند جلوی سرقت های اینترنتی را بگیرد و فقط 

کار را برای آنها سخت تر می کند.
در تازه ترین گام در مسیر اجرای طرح رمزهای یکبار مصرف، بانک مرکزی دیروز در 
اطلاعیه ای اعلام کرد: انجام تراکنش های بانکی و پرداخت از ابتدای دی ماه امسال با 

رمز دوم پویا امکان پذیر خواهد شد.
بر این اساس، از مشتریان بانک ها خواسته شده است به منظور دریافت رمز و تایید 

شماره تلفن همراه به بانک صادرکننده کارت خود مراجعه کنند.
پیش از این قرار بود طرح استفاده اجباری از رمز دوم یکبار مصرف از اول خرداد امسال 
اجرا شود، اما به دلیل ناتوانی برخی بانک ها در ایجاد زیرساخت پایدار و مطمئن ارایه این 

خدمات و همچنین وقوع مشکل در شماری از اپلیکیشن های بانکی به تاخیر افتاد.
با توجه به برنامه جدی نهادهای ذیربط برای اجرای طرح رمزهای دوم یکبار مصرف، 
هنوز ابهامات زیادی درباره اجرای این طرح وجود دارد که توجه به رفع آنها می تواند به 
بهبود فرایند اجرای طرح کمک کند. برخی از مهم ترین سوالاتی که توسط مشتریان 

بانک ها به خبرنگار ایرنا مطرح شده شامل موارد زیر است.
چرا بانک ها مردم را مجبور به نصب نرم افزار اختصاصی می کنند؟

اپلیکیشن های اختصاصی تلفن همراه به عنوان مهم ترین ابزار برای دریافت رمز دوم 
یکبار مصرف معرفی شده اند، اما مساله این است که چرا مشتریان برای استفاده از 
خدمات رمز دوم یکبار مصرف یک بانک حتما باید از نرم افزار اختصاصی همان بانک 

استفاده کنند.
به نظر می رسد، بانک ها قصد دارند با اجبار به نصب نرم افزارها، مشتریان را ترغیب به 

استفاده از سایر خدمات بانک مانند تراکنش های مالی کنند تا برای آنها درآمدزایی داشته 
باشد. اگر چه وجود نرم افزار اختصاصی می تواند امنیت این رمزها را بالا ببرد اما اجبار 

برای نصب نرم افزار جداگانه هر بانک، مشکلاتی را برای مشتریان ایجاد می کند.
چرا ظرفیت تلفن های همراه باید توسط اپلیکیشن های رمز یکبار مصرف، پر 

شود؟
با توجه به اینکه حدود 30 بانک در کشور فعالیت می کنند، اگر قرار باشد هر کدام از آنها 
مشتریان را مجبور به نصب نرم افزار اختصاصی خود کنند، مردم باید تلفن های همراه خود 

را فقط برای دریافت رمزهای یکبار مصرف آنها، اختصاص دهند.
در واقع، مشکل بزرگی که در صورت اجبار در نصب نرم افزارهای اختصاصی بانک ها رخ 
می دهد، اشغال فضای حافظه گوشی های همراه است به طوری که مشتریان باید برنامه 
های کاربردی دیگر خود را از گوشی پاک کنند تا امکان نصب چندین نرم افزار بانکی برای 

دریافت رمز دوم یکبار مصرف جداگانه هر بانک فراهم شود.
بررسی ها نشان می دهد که در حال حاضر به طور میانگین هر فرد از 5 تا 10 بانک 
مختلف، کارت بانکی دریافت کرده است، بر این اساس اگر بخواهد برای هر کدام از آنها 
یک اپلیکیشن مخصوص نصب کند باید 5 تا 10 نرم افزار مربوط به این بانک ها را در تلفن 

همراه خود نصب کنند که امری محال یا دشوار خواهد بود.
برای حل این مشکل بهتر است که بانک مرکزی یا بانک ها سامانه ای واحد را برای 
دریافت رمزهای یکبار مصرف، ایجاد کنند تا علاوه بر کارایی بیشتر، شهروندان با مشکل 

نرم افزارهای متعدد مواجه نشوند.
 آیا ارسال رمز از طریق پیامک، امنیت دارد؟

گفته شده است که برای تلفن های غیر هوشمند قرار است ارسال رمز دوم یکبار مصرف 
از طریق اس ام اس و پیامک باشد، اما مساله این است که به نظر کارشناسان امنیت 

شبکه، این پیامک ها امنیت ندارند.
زیرا بسیاری از اپلیکیشن ها در زمان نصب، اجازه دسترسی به بخش های مختلف 
دستگاه تلفن همراه از جمله پیامک ها را از نصب کننده، سوال کرده و همگی افراد نیز 

بدون توجه به این نکته، اپلیکیشن ها و نرم افزارهای موبایلی را نصب می کنند.
بر این اساس، پیامک های حاوی اطلاعات حساس مالی و رمز دوم یکبار مصرف نیز 
امنیت ندارد. اگرچه گفته می شود که این پیامک ها برای مدتی کوتاه و 60 ثانیه اعتبار 
دارند، اما باید دانست که سارقان برای فیشینگ و سرقت اینترنتی می توانند در کمتر از 

60 ثانیه نیز کار خود را انجام دهند.
گوشی های غیرهوشمند چگونه رمز دوم یکبار مصرف دریافت کنند؟

هنوز بخش قابل توجهی از مردم به ویژه سالمندان تمایلی به استفاده از گوشی های 
هوشمند ندارند، این گروه به دلایل مختلف تمایل دارند که از گوشی های ساده و معمولی 

استفاده کنند.
در صورت اصرار بانک ها بر نصب نرم افزار برای استفاده از رمزهای دوم یکبار مصرف، 

برای این دسته از مشتریان، مشکل ایجاد می شود.
رئیس کل بانک مرکزی در این باره گفته است: بانک مرکزی یک سیستم متمرکز مبتنی 
بر پیامک را راه اندازی کرده است، اما اتصال کلیه بانک ها به آن تا ابتدای دی ماه زمان 

لازم دارد.
اگرچه اعلام شده که تا ابتدای دی ماه قرار است سامانه رمز دوم یکبار مصرف برای 
گوشی های غیرهوشمند فعال شود، اما باید توجه داشت که پیش از این نیز چند بار قرار 
بوده است که این موضوع تحقق یابد، اما هنوز به طور کامل جنبه اجرایی نیافته است، 

بنابراین، شاید این بار نیز به سرنوشت تجربه های گذشته دچار شود.
پیگیری ایرنا از برخی بانک ها نشان می دهد که خود آنها تاکنون اقدامی را برای تلفن 

های همراه غیرهوشمند انجام نداده و منتظر طرح های بانک مرکزی هستند.
چرا بابت طرح اجباری، باید پول بپردازیم؟

با وجود اینکه پیشتر اعلام شده بود، راه اندازی این سامانه بدون دریافت هزینه و به طور 
رایگان توسط بانک ها انجام می شود اما برخی گزارش ها از دریافت کارمزد در برخی 

بانک ها حکایت دارد.
برخی بانک ها به طور رایگان از طریق پیامک اقدام به ارسال رمزهای دوم یکبار مصرف 
می کنند، اما مدیران آنها به خبرنگار ایرنا گفته اند که پس از اجباری شدن استفاده از 

رمزهای پویا، قصد دارند که ارسال این پیامک ها را پولی کنند.
مراجعه کننده یکی از شعبه های بانکی، زمانی که بحث اخذ پول بابت ارسال رمز دوم 
یکبار مصرف مطرح شد، به خبرنگار ایرنا گفت: »ما نمی خواهیم پول زور به کسی بدهیم 
نه به سارق اینترنتی و نه به بانک، اگر بانک اصرار به اجرای این طرح دارد، چرا پولش را 

باید به زور از مردم بگیرد.«
ماجرای پر رمز و راز رمزهای پویا همچنان ادامه دارد

به نظر می رسد که طرح رمز دوم یکبار مصرف برای جلوگیری از فیشینگ و سرقت 
اینترنتی، هنوز ابهامات زیادی دارد که باید مردم را درباره این سوالات اقناع کرد.

در غیر این صورت با فرا رسیدن موعد اول دی ماه، مسوولان ناچار خواهند شد که دوباره 
این طرح را برای مدتی نامعلوم به تعویق بیندازند.

جلوی  نمی تواند  مصرف،  یکبار  دوم  رمزهای  ارسال  طرح  داشت  توجه  بدان  باید 
فیشینگ را بگیرد، بلکه فقط کار را برای سارقان اینترنتی سخت تر می کند.

ایمان گزارش می دهد؛

پنج ابهام درباره اجباری شدن رمزهای یکبار مصرف

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
جلسه هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب 13۹0/0۹/20 با حضور امضاء کنندگان زیر در وقت مقرر / فوق العاده در دبیرخانه هیات تشکیل، رای شماره 13۹۷60330002034651مور

خه13۹۷/11/24 پرونده کلاسه 13۹11144300020104۹8  مربوط به تقاضای خانم راحله بیات بز چلویی مبنی بر صدور سند مالکیت ششدانگ/ قسمتی از پلاک شماره142 و141فرعی از پلاک 1۹56 اصلی واقع در بخش دو قم تحت بررسی است. 
پس از مطالعه پرونده و ملاحظه سوابق مشخص شد در رای صادره شماره فوق الذکر، اشتباهاتی به شرح زیر صورت گرفته است :

رای اصلاحی
با توجه به اینکه رای هیات تا کنون اجرا نشده لذا مفاد رای صادر به شرح زیر اصلاح می گردد در رای فوق الذکر پلاک : 1۹56/142 اصلی تحریر گردیده است که صحیح آن 142 و 1۹56/141 اصلی بخش دو قم می باشد و بقیه مفاد و مندرجات رای فوق 

الذکر بقوت خود باقی می باشد .
 رای صادره قبلی با رعایت اصلاحات فوق قابل اجرا می باشد .  

عباس پورحسنی حجت آبادی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم  

 طرح اقدام ملی مسکن از نظر شکل ظاهری خانه، میزان 
مهر  مسکن  با  ساخت  شیوه  و  جانمایی  متقاضی،  آورده 
تفاوت هایی مشخص دارد که در نهایت منجر به مشارکت 
طبقات  به  خانه  تحویل  و  اجتماعی  مختلف  دهک های 

مختلفی از مردم خواهد شد.
اساس  بر  ملی مسکن  اقدام  در طرح  دارد  دولت تلاش 
فرمول تامین مالی و قدرت متقاضی سبدی از پیشنهادهای 

مختلف را برای خانه دار شدن افراد ارائه دهد.
شاید مهم ترین تفاوت طرح اقدام ملی با مسکن مهر در 
همین موضوع باشد که این طرح بسته به توانایی مالی 
شده  طراحی  اقساط  پرداخت  در  وی  قدرت  و  متقاضی 

است.
ساخت خانه های مسکن مهر برای یک گروه اجتماعی بود 
اما طرح اقدام ملی مسکن برای گروه های مختلف اجتماعی 
در نظر گرفته شده است تا هر فردی با هر سطح مالی بتواند 
در این  طرح خانه دار شود. برای مثال بخشی از طرح اقدام 
ملی مسکن به صورت »پروژه مشارکتی« تعریف شده که 
مخصوص کسانی است که توان پرداخت بیشتری دارند اما 
با دارایی فعلی خود نمی توانند خانه ای با متراژ بالا به صوررت 

مستقیم از بازار خریداری کنند.
این افراد می توانند با مشارک در این طرح سفارش خانه 
خود را به انبوه ساز داده و خانه ای با متراژ بیشتر و در جایی 

مناسب تر تهیه کنند.
را  اولیه  پرداخت  قدرت  که  کسانی  برای  طرح،  این  در 
ندارند و به عنوان دهک های پایین جامعه شناخته می شوند، 
شرکت در »طرح تامین زمین به صوررت ۹۹ ساله« پیشنهاد 

می شود.
یکی دیگر از مهترین تفاوت های طرح اقدام ملی مسکن با 

مسکن مهر در این است که در این طرح هیچ خانه ای بدون 
متقاضی ساخته نخواهد شد؛ یعنی تنها در صورتی اقدام به 
آماده سازی زمین و پروژه در شهری می شود که قبل از آن 
نیازسنجی شده و اگر متقاضی ثبت نام نکند اصلا خانه ای 

ساخته نخواهد شد.
سیستم ثبت نام با مهلت سه روزه و سپس پایش اطلاعات 
و شرایط متقاضی به همین دلیل در این طرح گنجانده شده 

است.
برای مثال یکی از دلایلی که بخشی از تامین مالی پروژه 
در ابتدای این طرح توسط مشتری پرداخت می شود همین 
است که ارزیابی شود که مشتری بالقوه ای وجود دارد و بعد 

اقدام برای ساخت می شود.
موضوع دیگر زمانبندی ساخت خانه در این طرح است که 

از زمان انعقاد قرارداد به صورت دوساله ساخته می شود.

در مسکن مهر استان هایی که روی برنامه زمانبدی عمل 
کردند واحدها بر اساس آورده متقاضی تحویل داده شد. 
برای مثال در ابتدای این طرح یک واحد ۷5 متری تنها با 
قیمت تمام شده 12 میلیون تومان تحویل متقاضیان شد اما 
همان واحد وقتی مشمول گذشت زمان و اتفاقات قیمتی 

شد تبدیل به ۷0 میلیون تومان شد.
از عوامل مهم در ساخت و ساز خانه  آنجایی که یکی  از 
برنامه زمانبدی است برای همین دولت در این طرح تنها 
از سازنده هایی حرفه ای، قابل اطمینان و آزمون پس داده 
استفاده می کند تا ساخت خانه در این طرح مثل مسکن 

مهربه پروژه ای زمان بر تبدیل نشود.
دولت تلاش دارد که در طرح اقدام ملی منابع مالی مردم 
معطل نشده و قیمت نهایی خانه مشمول گذشت زمان و 

اتفاقات احتمالی نشود.
یکی از مهترین انتقادات به شکل ظاهری خانه های مسکن 
مهر بود که به شکل خوابگاه ساخته شده است؛ خانه های 
طرح اقدام ملی یک شکل ساخته نخواهد شد و شامل تنوع 

در شکل ساخت، سازه و بنا است.
در این طرح مشتری از ابتدای 30 درصد هزینه ساخت را 
به عنوان آورده اولیه به حساب بانکی که معرفی می شود واریز 

می کند و از این پول در فرآیند ساخت استفاده می شود.
دولت برای این سیاست خود استدلالی دارد و آن اینکه  
قرارداد بانک با مشتری به عنوان منبعی موثق برای ساخت 
اجزای پروژه باشد. ضمن اینکه اگر آورده اولیه از متقاضیان 
گرفته نشود پرداخت هزینه ساخت به صورت ماهیانه ممکن 
دلیل  همین  به  و  شود  متقاضیان  بدقولی  مشمول  است 
اکثریتی بخاطر چند نفر از تحویل خانه خود سر زمان مقرر 

محروم شوند و ساخت پروژه متوقف شود.

تفاوت های طرح اقدام ملی با مسکن مهر چیست؟

رئیس سازمان توسعه تجارت گفت: 42 میلیارد دلار مبادلات تجاری ایران طی 6 ماهه نخست امسال نشان می دهد ما راه های زیادی 
برای تجارت داریم.

حمید زادبوم دیروز در حاشیه همایش آشنایی با فرصت های تجاری بخش کشاورزی ایران و اتحادیه اوراسیا و در جمع خبرنگاران 
اظهار داشت: در 6 ماهه نخست امسال صادرات ایران 22.5 درصد از نظر وزنی افزایش داشته و 10 درصد از نظر ارزشی کاهش 
داشته است. رئیس سازمان توسعه تجارت گفت: اگر تا سه سال آینده با اتحادیه اوراسیا به توافق نامه تجارت آزاد نرسیم، این 
موافقت نامه لغو خواهد شد. زادبوم در خصوص تداوم موافقت نامه اوراسیا خاطر نشان کرد: قرار است به مدت سه سال تجارت آزاد 
با اتحادیه اوراسیا را به سرانجام برسانیم و اگر تا سه سال آینده نتوانیم به توافق تجارت آزاد با اتحادیه اوراسیا یعنی کشور های روسیه، 

قزاقستان، قرقیزستان، ارمنستان و بلاروس نرسیم، موافقت نامه ای که با این اتحادیه داریم، لغو خواهد شد.
وی ادامه داد: کشور ما با این کشور ها روابط خوبی دارد و این ارتباط در غالب توسعه روابط تجاری می تواند اقتصاد ما را بهتر کند.

زادبوم خاطر نشان کرد: اگر به توافق تجارت آزاد با این کشور هم برسیم، مفهوم آن این نیست که بلافاصله باید آن را اجرا کنیم، بلکه 
می توانیم در یک محدوده چند ساله و گام به گام آن را اجرایی کنیم، ضمن اینکه مفهوم تجارت آزاد صفر کردن همه تعرفه ها نخواهد 

شد و ما می توانیم روی 15 درصد کالا ها تعرفه اعمال کنیم.
رئیس سازمان توسعه تجارت ادامه داد: تجارت ما با اتحادیه اوراسیا می تواند 15 میلیارد دلار ارزش تجارت ایران را افزایش دهد. 
ضمن اینکه اگر کشور هایی در آینده با اتحادیه اوراسیا توافق نامه هایی داشته باشند، انجام تجارت ایران با این کشور ها هم وجود دارد.
وی در پاسخ به این سوال که با توجه به تحریم ها نحوه مبادلات مالی ما با این کشور ها چگونه خواهد بود، گفت: انجام مبادلات ما 
از طریق تسهیل صادرات از نظر تعرفه ها است و خیلی ارتباطی به مبادلات مالی ندارد، اما بانک مرکزی هم در این زمینه برای ما 

کمک خواهد کرد.
 تجارت آزاد با اورآسیا به اقتصاد کشور آسیب نمی زند 

رئیس سازمان توسعه تجارت گفت: تجارت آزاد به معنای صفر شدن همه تعرفه ها نیست و اجازه نمی دهیم اقتصاد کشور متضرر 
شود. حمید زادبوم در حاشیه همایش فرصت های تجارت محصولات کشاورزی و در جمع خبرنگاران اظهار داشت: تجارت ایران با 
کشور های اورآسیا موجب وسیع تر شدن بازار ایران می شود و می توانیم هم جذب سرمایه خارجی کنیم و هم در کشور های اورآسیا 
سرمایه گذاری کنیم. رئیس سازمان توسعه تجارت گفت: از پنجم آبان تجارت ترجیحی ایران با پنج کشور اورآسیا آغاز شده و از یکسال 
دیگر مذاکره برای تجارت آزاد آغاز می شود که این تجارت آزاد به معنای صفر شدن همه تعرفه ها نیست و اجازه نمی دهیم اقتصاد 
کشور متضرر شود. وی افزود: حجم تجارت ایران باید افزایش یابد و تجارت آزاد با کشور های اورآسیا به معنای صفر شدن همه تعرفه ها 

نیست و قطعاً برای برخی کالا های اساسی تعرفه حفظ می شود و آسیب به تولید داخلی وارد نشود.
رئیس سازمان توسعه تجارت ادامه داد: کالا هایی که مشمول تعرفه می مانند باید در تعامل با تولید کنندگان داخلی و تجار مشخص 

شود و ما از آن ها می خواهیم که در این راه ما را یاری کنند.
آقای زادبوم گفت: رسیدن به تجارت آزاد با کشور های اورآسیا زمان سه ساله نیاز دارد و در صورت انعقاد تفاهم می توانیم به تشخیص 

خودمان چند سال فرصت برای صفر کردن کالا هایی که مشمول تعرفه نمی شوند مشخص کنیم.
وی ادامه داد: ۹8 درصد تجارت دنیا بر اساس تجارت آزاد است و تفاهم نامه اورآسیا فرصتی بسیار گران قیمت برای توسعه صادرات 

کشور و سهولت در واردات برخی اقلام وارداتی است.
رئیس سازمان توسعه تجارت افزود: این اولین باری است که ایران با یک اتحادیه اقتصادی وارد مذاکره شده و وارد روابط تجاری گشته 
است. زادبوم گفت: در مجموع در 862 ردیف کالا تجارت با تعرفه ترجیحی صورت می گیرد که 502 ردیف تخفیفاتی است اورآسیا به 

ایران می دهد و 360 ردیف نیز تخفیفاتی است که ایران برای کشور های آسیا قائل شده است.

رئیس سازمان توسعه تجارت  مطرح کرد

42 میلیارد دلار تجارت در ۶ ماهه نخست سال
معاون وزیر اقتصاد و دارایی در امور بانکی و بیمه ای گفت: رفتن کشور به سمت اقتصاد هوشمند و دیجیتال یک ضرورت انکار ناپذیر 

است و باید هرچه زودتر آن را تحقق ببخشیم.
عباس معمارنژاد روز یکشنبه در نشست مدیران دستگاه های تابع وزارت اقتصادی استان قزوین افزود: بحث اقتصاد هوشمند و 
تحقق دیجیتال در حوزه اقتصاد کشور باید مورد توجه جدی قرار بگیرد که این مهم در زیر مجموعه های وزارت اقتصاد از جمله 

مالیات، گمرک، بورس، بیمه و بانک ها باید با قوت بیشتری دنبال شود.
وی با  بیان اینکه مفهوم مسائلی مانند مالیات الکترونیکی و تحول دیجیتالی با هم متفاوت هستند،افزود: وقتی صحبت از تحول 

دیجیتالی می شود اولین موضوع مدل کسب و کار، فرایندهای آن و در نهایت استفاده از فن آوری های نوین است.
این مسوول اضافه کرد: در اقتصاد هوشمند و تحول دیجیتال نقطه کانونی، مشتریان و ارباب رجوع هستند و برخی دستگاه های 

خدمات رسان باید نیازهای مشتریان و نوع انتخاب آنها را ملاک خدمت خود قرار دهند.
به گفته وی، وقتی بر اساس نیاز مشتریان عمل کنیم ابتدا باید رفتار مشتریان خود را از طریق دیتا و اطلاعات مورد بررسی قرار دهیم.
این مسئول حوزه اقتصادی با بیان اینکه اقتصاد هوشمند می تواند ما را با سرعت بیشتر و هزینه کمتر به اهداف توسعه ای 

برساند،اظهار داشت: دستگاه های اقتصادی هر یک در کمک به هوشمند کردن اقتصاد کشور نقش دارند.
وی همچنین با اشاره به نقش مالیات در توسعه اقتصادی کشور، افزود: چتر مالیاتی را باید در سطح جامعه گسترش داد و با 

شناسایی فرارهای مالیاتی و شناسایی منابع جدید درآمدی باید فشار بر روی مودیان کاهش یابد.
معاون وزیر اقتصاد و دارایی گفت: با توجه به تحریم های موجود و اینکه درآمدهای کشور باید از منابع غیر نفتی مانند مالیات و گمرک 

تامین شود توجه به مولدسازی دارایی های دولت امر مهمی است که باید به آن پرداخته شود.
 به گفته وی، وجود چهار هزار ملک دولتی در استان قزوین بیانگر آن است که باید این نوع املاک در سطح کشور درست شناسایی 

شوند تا با فروش مازاد آنها اقدام به مولدسازی کنیم.
این مسئول اضافه کرد: با توجه به اینکه امور مالیاتی به دنبال آن است تا ریزداده های اقتصادی را بگیرد لذا باید رفتار مشتریان خود 

را بشناسد تا عدالت را بتواند تمام و کمال اجرایی کند.
وی با اشاره به 2 وظیفه متضاد ادارات کل امور اقتصادی و دارایی، تصریح کرد: این دستگاه از طرفی باید در جهت توسعه امور 
اقتصادی به وظایف خود عمل کند و طرفی در حوزه هایی مانند دارایی متولی جمع آوری دارایی های است که این کار را سخت 

می کند.
 معاون وزیر اقتصاد و دارایی همچنین با بیان اینکه تربیت نیروی انسانی در کشور مغفول مانده است،گفت: البته داشتن تحصیلات 

و مدرک دانشگاهی خوب است اما از گذراندن آموزش های فنی و حرفه ای در حین کار نیز نباید مورد غفلت قرار بگیرد.
وی اضافه کرد : با نگاهی به آمارهای اقتصادی استان متوجه می شویم سهم مالیات بر ارزش افزوده حوزه صنعت قزوین 36 درصد، 
بخش کشاورزی 15 و خدمات نیز 3۹ درصد است و این در حالی است که سهم صنعت و معدن از این نوع مالیات در کشور 21 درصد 

است.
این مسئول با اشاره به تاکید مقام معظم رهبری و ریاست جمهوری مبنی بر ایجاد تسهیل در فضای کسب و کار کشور، یادآور شد: 
این مسئله به زیر مجموعه های وزارت اقتصاد و دارایی باز می گردد و باید توجه جدی به این مسئله داشت و یکی از راه ها نیز صدور 

مجوزهای مربوطه و مدیریت آن از یک درگاه خاص است.
 وی به اهمیت تسهیل استانی جهت رونق تولید اشاره کرد و افزود: با توجه به نامگذاری سال از سوی مقام معظم رهبری مبنی بر 
رونق تولید و تاکید رئیس جمهوری بر برون رفت از مشکلات موجود کشور از این طریق، توصیه می شود تا تسهیلات مورد نیاز در جای 

مناسب خود هزینه شود.

معاون وزیر اقتصاد:

رفتن کشور به سمت اقتصاد هوشمند و دیجیتال ضروری است

مفقودی
سند و برگه سبز خودروی سواری پژو تیپ پارس 
تی ال ایکس به رنگ سفید روغنی مدل ۱۳9۰ 

به شماره موتور ۱۲۶9۰۰۰5774 شماره شاسی 
NAAN4۱DC۰BE۰۰۲84۰ به شماره پلاک ۱۶8۶7س ۲4

بنام علی نقی شهیدی به شماره شناسنامه ۲۱9۰ مفقود 
گردیده است و از درجه اعتبار ساقط میباشد.
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شکوری: رفتن  آنها پیچیده نیست، شفاف است

تغییر تورگ، حسن زاده و فتاحی
 از اختیارات تاج بود

سرپرست دبیر کلی فدراسیون فوتبال گفت:اینکه فوتبال یک فضای شیشه ای و 
شفاف است حرف درستی محسوب می شود ولی این از اختیارات رئیس فدراسیون 

است که جا به جایی ایجاد کند.
 ابراهیم شکوری در خصوص تغییرات در فدراسیون فوتبال و جدایی سعید فتاحی، 
تورگ و حسن زاده اظهار داشت: این تغییرات دلایل خاصی ندارد و در هر جایی ممکن 
است این تغییرات رخ بدهد. جا دارد از این دوستان که سال ها زحمت کشیدند تشکر 

کنم.
وی در خصوص اینکه چرا در عرض 48 ساعت این تغییرات رخ داده و گفته می شود 
تورگ به دلیل درخواست قوه قضاییه از فدراسیون جدا شده است گفت: اینکه فوتبال 
از  این  ولی  می شود  محسوب  درستی  حرف  است   شفاف  و  شیشه ای  فضای  یک 
اختیارات رئیس فدراسیون است که جا به جایی ایجاد کند. تورگ، حسن زاده و فتاحی 

سالیان سال زحمت کشیدند ولی مطمئنا این مسیر ادامه دارد.
سرپرست دبیر کلی فدراسیون تاکید کرد: اینکه گفته می شود قوه قضاییه چنین 
درخواستی داشته درست نیست و قضایا اینقدر هم پیچیده نیست.همانطور که گفتم در 
هر سازمانی تغییرات صورت می گیرد ولی در فدراسیون با توجه به مخاطبان زیادی که 
دارد این قضایا بازتاب دیده می شود.تغییر دلیل نمی خواهد! حسن زاده به یک قسمت 
دیگر منتقل شده  و فکر می کنم همه چیز در مورد این عزیزان شفاف مطرح شده است و 

حتی خود آقا تاج هم در نشست خبری در این موارد صحبت کردند.
شکوری که با برنامه ورزشگاه صحبت می کرد در خصوص اینکه همه چیز شفاف هم 
نبوده و حتی خود وی هم دلایل جدایی این 3 نفر را نمی داند و حتی گفته می شود 
فتاحی به واسطه یکی از بستگانش در آوردن توپ ها به فوتبال ایران نقش داشته است 
گفت: شما در رسانه ملی باید نکات مثبت را ببنید و نباید خیلی راحت در مورد شنیده ها 
صحبت کنید. شفاف می گویم که هر تغییری در هر سازمانی صورت بگیرد در حیطه 

اختیارات مدیران است. اینگونه تغییرات می تواند مثبت باشد و فقط جنبه منفی ندارد.
وی تصریح کرد: از سمت فدراسیون فوتبال ابهامی وجود ندارد، فدراسیون و سازمان 
لیگ هر هفته نزدیک به یک میلیون نفر را به ورزشگاه ها می فرستند. طبیعتا مردم برای 
شادی به ورزشگاه می روند و وقتی سازمانی چنین جمعیتی را به ورزشگاه بکشاند ممکن 

است حواشی کوچکی به وجود بیاید.
قرارداد ویلموتس محرمانه است

 سرپرست دبیر کلی فدراسیون در خصوص رقم قرارداد ویلموتس گفت: رقم قرارداد 
محرمانه است و اگر اجازه بدهید در مورد این مسائل صحبتی نکنیم. تیم ملی ما نیاز به 

آرامش دارد و همه مردم هم می دانند که تیم ملی ما خوب بازی می کند.
وی در خصوص اینکه چرا پول دیر به دست ویلموتس رسیده و کارشکنی هایی در 
سفارت بلژیک رخ داده است گفت:من نمی دانم شما این اخبار را از کجا می آورید چون 
اصلا اینگونه نیست. در این راه وزارت ورزش، فدراسیون فوتبال و ... کمک زیادی کردند 

که مطالبات سرمربی تیم ملی پرداخت شود.
شکوری در خصوص اینکه چرا فدراسیون فوتبال برای تغییر محل بازی ایران و عراق در 
کشور عراق پیشدستی نکرد که محل بازی تغییر کند گفت: فیفا و ای اف سی خودشان 
همه چیز را رصد می کنند و آنها می دانند محل برگزاری بازی باید تغییر کند یا نه ولی 
فدراسیون در بحث داور فدراسیون درخواست کرد که حتما داور مسابقه عوض شود.همه 

هدف ما هم این است که در بازی روز پنجشنبه یک بازی خوب را رقم بزنیم.
 

ذوالفقارنسب: از فهرست ویلموتس ایراد نگیریم

عراق همیشه گربه سیاه ایران بوده است
ایران  فوتبال  ملی  تیم  اسبق  مربی 
گفت: سرمربی مسئول فهرست بازیکنان 
دعوت شده به تیم ملی است و نباید از 
فهرست او ایراد گرفت و ذهنیت کادرفنی 

را مخدوش کرد.
فهرست  مورد  در  ذوالفقارنسب  بیژن 
برای  ملی  تیم  به  بازیکنان دعوت شده 
از  برخی  که  ایرادهایی  و  عراق  با  بازی 
تمام  در  گفت:  می گیرند،  فهرست  این 
دنیا مسئول تیم ملی سرمربی تیم است 

و اوست که مسئولیت دعوت از بازیکنان و اجرای تاکتیک های مدنظرش را برعهده دارد. 
هیچ جا قبل از مسابقه از فهرست تیم ملی ایراد نمی گیرند و نمی گویند چرا این بازیکن 

انتخاب نشد و آن بازیکن انتخاب شد. باید به سلیقه سرمربی تیم ملی احترام گذاشت.
وی افزود: اگر هم سرمربی در داخل ایران نبوده دستیارانش حضور داشته اند و آنها نیز 
نفرات مورد اعتماد و سالم هستند بنابراین اجازه بدهید قبل از بازی با عراق از فهرست 
تیم ملی ایراد نگیریم. مثلا برخی می گویند که چرا مسعود شجاعی با این سن و سال زیاد 
به تیم ملی دعوت شده است؟ در حالیکه همین بازیکن در بازی تراکتور و صنعت نفت 
وقتی به میدان آمد باعث ایجاد تحرک خوبی در تیمش شد و بازی تیمش را با چند پاس 
خوب راه انداخت. شاید سرمربی تیم ملی نیاز به بازیکن باتجربه داشته که شجاعی را 

دعوت کرده بنابراین نباید جنجال کرد و با شلوغ بازی انجام داد.
مربی اسبق تیم ملی در مورد بازی ایران با عراق  و برگزاری این مسابقه در اردن گفت: 
عراق در 15-20 سال اخیر برای ما مشکل ساز بوده و بازی با این کشور حواشی هم 
برایمان در پی داشته است. به نوعی می توان گفت عراق گربه سیاه کشورمان است و 
تغییر کشور محل برگزاری مسابقه به سود تیم ملی ایران است زیرا این حواشی کمتر 
می شود و تغییر میزبانی عراق را به فال نیک می گیریم. از نظر فنی هم تیم ایران به 

عراق برتری دارد.

واکنش انصاری فرد به محرومیت کالدرون

در روز روشن حق پرسپولیس وهوادارانش 
ضایع می  شود

مدیرعامل باشگاه پرسپولیس واکنش تندی به محرومیت سرمربی این تیم نشان داد.
تیم  سرمربی  کالدرون  گابریل  محرومیت  درخصوص  انصاری فرد  حسن  محمد   
و مدام علیه  ناراحت کننده ای رخ می دهد  اتفاقات  واقعا  پرسپولیس اظهار داشت: 
پرسپولیس حکم صادر می شود. مواردی بوده حق پرسپولیس محرومیت نبوده مثل 
موضوع شجاع خلیل زاده که سختگیرانه علیه او حکم صادر شد. برخی از مربیان حرف 

از مهندسی نتایج زدند اما هیچ اتفاقی رخ نداد. 
وی ادامه داد: کسانی که ادعای مهندسی نتایج را مطرح کردند در وهله اول به خود 
فدراسیون فوتبال اتهام وارد کردند اما فدراسیون هم در قبال این مساله سکوت کرد. 
مسی با آن همه  بزرگی در فوتبال سه ماه از حضور در تیم ملی آرژانتین محروم شد اما 
برخی ها اینجا محروم نمی شوند و حکمی برایشان صادر نمی شود. همه خیلی راحت 
به پرسپولیس اتهام می زنند که این مساله نشان از قدرت پرسپولیس دارد. تا الان 
سکوت کردیم اما از این به بعد دیگر سکوت جایز نیست. در روز روشن حق پرسپولیس و 
هوادارانش ضایع می  شود. مصاحبه آقای کالدرون موجود است هیچ اتهامی نزد و فقط 
در باره اشتباهات داوری در یک بازی صحبت کرد و گفت که امیدوارم چه ببرم و چه ببازم 
نتایج در داخل زمین رقم بخورد اما برخی ها که علنا صحبت از مهندسی نتایج کردند 

حکمی برایشان صادر نشد. 
انصاری فرد تصریح کرد: از این به بعد هر کسی علیه پرسپولیس اتهام بزند علیه او 
شکایت می کنیم. تا الان 10 جلسه محرومیت شامل حال پرسپولیس شده و آیا این 
حمایت است. 150 هوادار ما در اصفهان از سر و چشم آسیب دیدند و به بیمارستان رفتند 
اما آن تیم محروم نشد. اسم این حمایت است؟ ماموران را با سنگ زدند اما حکمی علیه 
آن تیم داده نشد و محروم نشدند. آیا این حمایت است؟ اگر اینها حمایت از پرسپولیس 
است پس جفا کردن در حق پرسپولیس چیست؟ برنامه بازی ها و بلیت فروشی به ضرر ما 
است، خلیل زاده بدون هیچ گزارشی محروم شد. تماشاگران برخی تیم ها کارهایی انجام 
دادند که حتی مطرح کردن آنها بخاطر شرایط کشور به صلاح نیست اما تماشاگران 

پرسپولیس خیلی راحت محروم می شوند. 

 سخنگوی فدراسیون و مدیر تیم های ملی کشتی فرنگی که با استخاره، مجدد به عرصه 
بازگشت؛ می گوید: اگر احساس کنم که نمی توانم در مسیر رعایت حق و عدالت پیش 

بروم، ثانیه ای در کشتی نخواهم ماند.
حسن رنگرزدارنده 2 طلا و برنز پیکارهای کشتی فرنگی قهرمانی جهان که سابقه 
نایب رییسی فدراسیون کشتی را نیز در کارنامه خود دارد، در گفت وگویی به چالش های 

موجود در این حوزه پرداخته است که مشروح آن را در زیر می خوانید: 
آقای رنگرز، چه شد؟  هر کسی کو دور ماند از اصل خویش         باز جوید روزگار 

وصل خویش...
این بیت مصداق بارز این است که هر فردی نباید عقبه خود را فراموش کند. من هم این 
احساس را دارم و منشا این جایگاهی که امروز ورزش کشور برای ما قائل شده، متاثر از 
همین ورزش است. من هیچ وقت در ورزش قائل به جایگاه نبوده و نیستم و نقدم هم هیچ 
وقت آلوده به غرض نبوده است جز منافع کشتی. به همین دلیل با همه مشغله ای که در 
کمیته ملی المپیک به عنوان مدیر موزه ملی ورزش دارم اما با دوستان کشتی عهد کردم 
که از حقوق، امکانات فدراسیون و حتی سفر در برهه ای که فعالیت دارم، استفاده نکنم و 
تنها از وقت آزادم که به خانواده و خواندن کتاب اختصاص دارد، برای خدمت به کشتی آن 

هم بدون چشم داشتی صرف کنم.
خانواده رضایت دارند که از وقت آزاد که بخشی متعلق به آنهاست برای حضور 

در کشتی استفاده کنید؟ 
)باخنده( بشدت در فشار هستند و زودتر از ساعت ۹ شب نمی توانم به خانه بروم. من 
دختر 2.5 ساله دارم که وقتی به منزل می روم تنها یک ساعت با وی بازی می کنم و حتی 
در ایام تعطیلات که به کشتی می روم می گوید، مرا هم ببر. اما بشدت دلم به حال خانواده 
ام می سوزد )با خنده( ولی احساس می کنم حقی که کشتی به گردن من دارد فراتر از 
خانواده است. معتقدم که هیچی ندارم و حداقلی که دارم از ورزش است. بنابراین به 
ورزش و کشتی مدیونم و شعار نمی دهم زیرا هیچ منافعی هم در کشتی ندارم، به همین 
دلیل به راحتی کار می کنم. البته خواستم از فعالیت در کشتی فرار کنم، استخاره کردم که 

آمده بود به شرط رعایت حق و عدالت می توانید، منشا خدمت باشید.
اگر احساس کنید که نتوانید در مسیر رعایت حق و عدالت پیش بروید،  آن 

وقت چه می کنید؟
ثانیه ای در کشتی نخواهم ماند. چون برای خودم سازوکاری تعریف کردم و  اگر از آن 
مرزها عبور کنم، ترجیح می دهم نباشم. اکنون احساس می کنم با ترکیب امروز فدراسیون 
کشتی که خبره ها در آن حضور دارند، شرایط متفاوت است. امروز وقتی در رده های 
سنی نوجوانان و جوانان و امید، نایب قهرمان و قهرمان جهان می شویم، در نوع خود بی 
نظیر است. البته این موفقیت را محصول مدیریت بیش از 2 ماه اخیر فدراسیون کشتی 
نمی دانم و به طور یقین  نتیجه آن به تلاش های گذشته فدراسیون در پشتوانه سازی باز 
می گردد که ارزشمند است. این محصول نتیجه بذری بود که در گذشته کاشته شد و 
امروز دِرو شده است. پس اگر بتوانیم سازو کار خوبی تعریف کنیم و تبیین شود که کشتی 
فرنگی نباید جزیره ای مدیریت شود آن هم باتوجه به محدودیت های اعتباری و شرایط 

اقتصادی کشور، سپس می توانیم با ایجاد هم افزایی در کادر فنی کشتی و مجموعه ای که 
دغدغه نام و نان ندارند، تبسمی بر روی لبان مردم بنشانیم.

پس تغییرات در کادر فنی تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی در راه است؟
تغییرات حداقلی است و در راستای ایجاد هم گرایی بین رده های سنی ناچار به ایجاد 
تغییرات هستیم. البته اگر کادر فنی همراه و هماهنگ باشند تغییراتی نخواهیم داشت و 
اساس کار ما در فدراسیون استفاده از سرمایه های فنی است. معتقدم یکی از غفلت ها 
در ورزش کشتی، نبود گردش نخبگان و جوان گرایی است. منهای »محمد بنا« سرمربی 
تیم ملی کشتی فرهنگی که عملکرد آن در سال های گذشته مشخص و کشتی با وجود 
این مربی نتایج قابل توجهی کسب کرده است که قابل عبور نیست. حتی شایستگی بنا 
و فاصله فنی وی با نفر بعدی به قدری زیاد است که قابل پُر شدن نیست و سایر دوستان 
نباید خود را در قالب این فرد تصور کنند و باید در راستای سیاست فنی یک پارچه و 
هماهنگ حرکت کنند. اگر دوستان بتوانند خودشان را در آن ساختار هماهنگ کنند، 
تغییر و تحولات ما در کادر فنی حداقلی است. مُنتها برای تغییرات شاخص گذاشتیم که 
جوان بودن، پشتوانه قهرمانی و تحصیلات آکادمی و فعالیت در باشگاه های کشور که 
کار سازندگی انجام می دهند در قالب معیارهای انتخاب کادر فنی محسوب می شود. این 
نباشد فردی که ورزش را کنار گذاشته بخواهد بر سر سفره حاضر و آماده بیاید. باید این 

چند شاخص را داشته باشد و با آن معیارها امتیاز لازم در ترکیب کادر فنی را کسب کند.
با شمردن این شاخص ها، از منظر کارشناس کشتی، مربیان طراز اول در این 

رشته شامل چه کسانی می شوند؟
در حوزه پهلوانی بدون تردید مرحوم جهان پهلوان »غلامرضا تختی« است که فاصله 
عجیبی با دیگران دارد. با قاطعیت عنوان می کنم آنقدر تاکید بر مدال و رنگ مدال و 
موضوعات مالی مطرح و ضد ارزش ها امروز ارزش شده است که نمی توان توقع داشت، 
خیلی مبانی پهلوانی به درستی انجام شود و مربی با این شاخص ها داشته باشیم. در 
همین چند روز گذشته ورزش با چالش های نظیر بداخلاقی روبروست و بخشی ناشی 
از عملکرد ما ورزشی ها در صحنه رقابت هاست که فضا را متشنج می کنیم. به صراحت 
اعلام می کنم ما از مبانی اخلاقی و دینی فاصله گرفتیم و اظهارات من تنها بازگوکننده یک 

واقعیت بوده و چه بخواهیم یا نخواهیم این چالش جاری و ساری است. 
البته در کشتی باید بشدت منافع مربیان سازنده را در نظر گرفت و به گونه ای نشود که با 
آمدن مربی به تهران، آن باشگاه هم تعطیل و کار سازندگی مربی در باشگاه استان دچار 

وقفه شود. باید سازو کاری تعریف کرد تا شأن و کرامت انسانی آن مربی حفظ شود. 
به غیر از مرحوم تختی مربیان طراز اول کشتی کشور را نگفتید؟

می ترسم نام ببرم )با خنده(،  احساس می کنم اگر در حق مربیان سازنده، قهرمانان 
تحصیل کرده که کار سازندگی می کنند حق مطلب ادا نشود به لحاظ مبانی دینی 
حق الناس و از منظر عرفی عاقبت به خیر نخواهید شود. به عنوان نمونه در تیم کشتی زیر 
23 سال امیدها نمی توان از مربیان سازنده شهرستانی مانند »فرشاد علیزاده« و »مجید 
رمضانی« به سادگی عبور کرد یا »حمید سوریان« نایب رییس فدراسیون یا »افشین 
بیانگرد« سرپرست تیم کشتی فرنگی زیر23 سال هم غافل شد چه بسا این که یک نکته 

فنی آنها می تواند جایگاه کشتی را در صحنه بین المللی و جهانی تغییر دهد.
آقای رنگرز کشتی جزو رشته نخست مدال آور در المپیک بوده و هست، اما 
»علیرضا دبیر« پس از تصدی ریاست فدراسیون کشتی اعلام کرده که ما برای 
المپیک بعدی برنامه داریم در حالی که المپیک ۲۰۲۰ توکیو و کسب نشان برای 

ایران جزو انتظارات به حق مردم و مسئولان از این رشته ورزشی است؟
اگر ارزیابی عملکرد واقعی را از فدراسیون داشته باشیم، باید در المپیک 2028 آمریکا 
بخواهیم که یک برنامه هشت ساله است. اما این نافی مطلب نیست و فدراسیون می تواند 
با بهره مندی از ظرفیت های حداکثری جلوی ضرر را بگیرد یا برعکس. ولی برای المپیک 
توکیو بدون برنامه نیستیم و تمام تلاش تامین اعتبارات برنامه فنی در کوتاه مدت است. 
ظرفیت فنی کشتی هم به گونه ای است که باید توقع نتیجه حداقلی از کشتی را داشته 
باشیم. این دوره امکان برآورده شدن توقعات 100 درصدی مردم در این المپیک را 

نخواهیم داشت.
خُب فکر نمی کنید وجود برنامه های فشرده مانند برگزاری لیگ و بعد از 
آن جام باشگاه های جهان، خللی در اجرای برنامه های آماده سازی تیم های ملی 

کشتی آزاد و فرنگی در راه المپیک ایجاد کند؟
کار در فدراسیون بسیار فشرده است. برگزاری لیگ کشتی، رقابت های جام جهانی، 
جام باشگاه های جهان فرنگی و آزاد و جام جهان تختی و قهرمانی آسیا را در طول سال 
داریم و باید واقع بین بود. اعتبارات مصوب وزارت ورزش و جوانان و کمیته ملی المپیک 
مشخص است و دستگاه نظارتی به دلیل ماهیت عملکرد قانونی اجازه کمک بیشتر را 
نمی دهند. یکی از راه ها برای کمک به ورزش و المپیک بنگاه اقتصادی است که بیایند 
و با این نهادهای ورزشی همکاری کنند، زیرا موسسات اعتباراتی ما صرف بنگاه داری 
مسئولیت اجتماعی دارند مانند یونسکو که بنگاه اقتصادی بخشی از اعتبارات را متحمل 
می شوند. بنابر این توقع داریم در سال المپیک بنگاه های اقتصادی بیاند و کمک حال 

ما باشند.
جام  برگزاری  برای  آزادی  نفری  هزار  سالن ۱۲  اجازه  به  مربوط  مشکلات 
جهانی کشتی فرنگی حل شد؟ یا این که فدراسیون باید مبلغ ۲۰۰ میلیون تومان 

بابت اجاره سالن را به شرکت توسعه نگهداری اماکن ورزشی پرداخت کند؟
این موضوع باید به عنوان چالش جدی روز ورزش کشور بررسی شود. شرکت توسعه و 
نگهداری اماکن ورزشی تولیت همه اماکن را در اختیار دارد از جمله خانه های کشتی. 
البته این شرکت هزینه هایی دارد، زیرا شرکت توسعه از منابع وزارت ورزش و فدراسیون های 
ورزشی هم از این محل کمک دریافت می کنند. با توجه به وضعیت ارزی و اعتبار ریالی، 
پاسخگوی فدراسیون نیست و این اختلاف قیمت بخشی از فعالیت های فنی را متوقف یا 
تعدیل می کند. فضای فنی مانند زیرساخت ها یا طرح های عمرانی نیست، بلکه مجموعه 
گام هایی است که باید پیموده شود و اگر نشود، نمی توان برنامه ای را آغاز کرد زیرا نتیجه 
ندارد. امروز تنها محملی که مظلومیت مردم کشور به نمایش گذاشته می شود، آن هم در 
عین عزت مندی، اقتدار و افتخارآفرینی، ورزش است. همه تبلیغات سیاسی )پروپاگاندا( 
که ناجوانمردانه علیه ایران ساماندهی شد و همه سُموم زهری که در افکار عمومی تزریق 
می شود، پادزهر آن دست ورزشی های ما به عنوان سفیران ورزشی است که می توانند در 

المپیک قابلیت ها، فرهنگ و عزت مردم را با رفتارشان و نه بامدالشان به تصویر بکشند.
حال فدراسیون های ورزشی ما در شرایطی نیستند که با بودجه اندک تخصیصی برای 
اردوهای تیم ملی بتوانند هزینه برگزاری رقابت ها و اجاره سالن حاکمیتی را پرداخت کنند. 
باید تدبیر کرد و آگاه هستیم موانع قانونی وجود دارد که در این زمینه مجلس می تواند ورود 
کند تا برطرف شود. یکی از موانع در کنار سالن های ورزشی هم مالیات است که باید برای 
فدراسیون های ورزشی که در بالاترین سطح خدمات ورزشی عرضه می کنند کمک جُست.

مالیات و بدهی فدراسیون کشتی در حال حاضر چقدر است؟
حدود 30میلیارد تومان که مجموعه معوقات و مالیات به شرکت توسعه و نگهداری اماکن 

ورزشی است.
از طرفی شرکت توسعه اماکن و نگهداری ورزشی برای اجاره اماکن باید وجهی 
دریافت کند. اما فدراسیون ها علاوه بر استفاده از این اماکن نه تنها اجاره پرداخت 

نمی کنند بلکه برای نگهداری اماکن هم رقمی هزینه نمی کنند؟ 
این موضوع را رد نمی کنم. فدراسیون ها برای مرمت تدبیر می کنند اما چون بخشی 
متوجه پرداخت اجاره بهاست و حس مالکیت ندارد، اولویت چندانی برای آن قایل 
نمونه خانه  به عنوان  اماکن ورزشی در اختیار هیات های استانی است.  نمی شوند. 
کشتی. هیات استان خانه کشتی را اجاره می دهد و بخش عمده از بودجه تخصیصی 
هیات استانی به اداره کل ورزش استان و جوانان در قالب اجاره بها برگشت داده می شود. 
پس کشتی رشته پول ساز و درآمدزا نیست که بخواهد هزینه اجاره مکان را بدهد. باید برای 

سالن هایی که خدمات تخصصی می دهند و در اختیار استان هاست تدبیر کرد.
سخن آخر؟

در بحث کشتی عزیزان ۹ ماه تا المپیک تحمل کنند. ما می پذیریم کم و کاستی های 
وجود دارد، در این بازده زمانی کوتاه انرژی حداقلی است که باید صرف مباحث فنی و 

مدیریتی متمرکز شود اما نقدها را هم می پذیریم.

رنگرز مدیر تیم های ملی کشتی فرنگی:

در کشتی نمی مانم اگر در مسیر عدالت نباشم

در  کلیدی  نقش  فوق العاده  دروازه بان  داشتن 2  شک  بدون 
ای  قاره  بین  جام  در  ایران  ساحلی  فوتبال  ملی  تیم  قهرمانی 

داشت. 
تیم ملی آلمان قبل از جام جهانی 2006 را به یاد بیاورید. وقتی 
ینس لمن می خواست جای اولیور کان را به عنوان دروازه بان ثابت 
درون دروازه تیم ملی آلمان بگیرد، گفته بود می ترسد که با رقیبش 

هم اتاق شود چون ممکن است کان، او را به قتل برساند!
در  بعید  تقریبا  اتفاقی  دروازه بان  مسالمت آمیز 2  هم زیستی 
فوتبال جهان به حساب می آید. از آنجایی که در این پست فقط 
یک نفر می تواند درون دروازه بایستد و شماره یک باشد و نفر 
بر  را خواهد پوشید، همیشه اخباری مبنی  بعدی شماره 12 
داشته؛  وجود  تیم  یک  دروازه بان های  بین  اختلاف  و  درگیری 
اتفاقی که نمونه های داخلی و خارجی زیادی برای آن وجود دارد. 
دروازه بان ها به خوبی می دانند، وقتی روی پیشانی شان مهر گلر 
شماره 2 یک تیم بخورد، دیگر شانس ناچیزی برای بازی کردن 
دارند. این اتفاق برای یک مهاجم، هافبک و مدافع نمی افتد. آن ها 
می توانند با تدبیر سرمربی و تغییر پست حتی با داشتن یک رقیب 

جدی هم شانس بازی کردن را داشته باشند. 
تمام مسائلی که در بالا درباره دروازه بان ها گفتیم، گویا در تیم 
ملی فوتبال ساحلی ایران صدق نمی کند. حمید بهزادپور و پیمان 
حسینی سال هاست که در کنار هم به عنوان 2 دروازه بان آماده 
در تیم ملی فوتبال ساحلی ایران بازی می کنند. شاید تا الان 
بیشتر نام پیمان حسینی سر زبان ها بوده، اما وقتی با تماشاگران 
تخصصی فوتبال ساحلی صحبت می کنید، از حمید بهزادپور هم 

به عنوان یک دروازه بان فوق العاده یاد می کنند. 
 پست دروازه بان در فوتبال ساحلی اهمیت چند برابری هم پیدا 
می کند؛ وقتی بدانیم که یک دروازه بان ساحلی علاوه بر وظیفه 
دفع توپ و جلوگیری از گلزنی حریفان، وظیفه بازیسازی و حتی 
گلزنی هم دارد. اتفاقا این روزها فوتبال ساحلی به سمتی پیش 
رفته که حتی بازی با توپ دروازه بان ها از وظیفه اصلی آن ها هم 

اهمیت بیشتری پیدا کرده چون دروازه بان را می توان مغز متفکر 
یک تیم در زمان حمله دانست. 

فوتبال ساحلی ایران هم با داشتن 2 دروازه بان فوق العاده سال 
هاست که خیالش از چارچوب راحت است. پیمان حسینی که 
جزو 10 بازیکن برتر تاریخ فوتبال ساحلی جهان از سوی فرانس 
فوتبال معرفی و صاحب دستکش طلای جهان هم شده، یک 

شوت گیر فوق العاده و یک دروازه بان پنالتی گیر است. البته او به 
جز این خصوصیات، بمب انرژی تیم ملی هم به حساب می آید و 

حتی می تواند روحیه حریفان را هم تخریب کند.
از سوی دیگر حمید بهزادپور که سال قبل در همین مسابقات 
فوتبال ساحلی بین قاره ای عنوان برترین دروازه بان را کسب کرد، 
در همین دوره هم اگر امارات میزبان سوم نمی شد، می توانست 
این عنوان را به خودش اختصاص دهد. بهزادپور در جام بین قاره 
ای 201۹ که با قهرمانی ایران در امارات به پایان رسید، خیلی 
بیشتر از حسینی بازی کرد و درخشش فوق العاده ای داشت. 
نقطه قدرت این دروازه بان تسلط او روی بازی با پا است. بهزادپور 
در همین جام 2 گل حساس و سرنوشت ساز را در بازی با امارات و 
اسپانیا وارد دروازه حریفان کرد و در بازیسازی هم فوق العاده بود. 
البته نباید فراموش کنیم که پیمان حسینی هم 2 شوت در 
چارچوب داشت که با دخالت دیگر بازیکنان وارد دروازه حریفان 
شد، اما اوج کار او در بازی نیمه نهایی مقابل امارات و در ضربات 

پنالتی بود که با مهار آخرین پنالتی میزبان، ایران را به فینال برد. 
تاریخ نشان داده پیمان حسینی و حمید بهزادپور کاملا مکمل 
هم هستند. یکی بازیساز و گلزن و دیگری شوت گیر و پنالتی گیر. 
فوتبال ساحلی ایران نه تنها به خاطر داشتن این 2 گلر باید به 
خودش افتخار کند، بلکه باید به خاطر این موضوع خوشحال باشد 
که حسینی و بهزادپور در عین رقابت فوق العاده تماشایی شان، با 
یکدیگر رفیق هم هستند. آن ها بعد از قهرمانی تیم ملی فوتبال 
ساحلی در امارات کنار هم جلوی دوربین ایستادند و در حالی 

که با هم شوخی می کردند، از لحظات شیرینی قهرمانی گفتند.

زوج دروازه بانی ایران عامل قهرمانی جام بین قاره ای

اتفاق عجیب در تیم ملی ساحلی ایران

مدیرکل ورزش و جوانان قم، وجود زیرساخت های مناسب را لازمه توسعه رشته های ورزش 
در استان دانست و گفت: با پیگیری های انجام شده روند تغییر و بازسازی اساسی پیست 

دوومیدانی مجموعه ورزشی شهید حیدریان قم آغاز شده است.
رسول منعم، روز یکشنبه در مجمع سالیانه هیات دوومیدانی قم درسال جلسات اداره 
کل ورزش و جوانان قم، افزود: بازسازی و تکمیل مجموعه ورزشی تختی به عنوان یکی از 
زیرساخت های مهم استان در دستور کار است که در صورت تامین اعتبارات، این مجموعه 

ورزش بازسازی و پیست دو و میدانی آن مرمت و بازسازی می شود.
تامین اعتبار روند احداث پیست تندرستی درمجموعه  وی اظهار داشت: درصورت 

ورزشی هفت تیر قم امسال آغاز خواهد شد.

وی مجموعه ورزشی یادگار امام قم را از دیگر زیرساخت های مهم ورزشی استان دانست و 
تاکید کرد: این مجموعه به عنوان یک مجموعه ورزشی با شاخص های بین المللی، فرصتی 

مناسب برای اجرای برنامه های ملی در رشته دوومیدانی است.
مدیرکل ورزش و جوانان قم، دو و میدانی را رشته پایه و حیاتی در استان دانست و گفت: 
رشته دوومیدانی از جمله رشته های پایه، پرمدال و مادر ورزش کشور و استان است که باید 

توجه ویژه ای به این رشته نسبت به گذشته صورت گیرد.
وی ، عملکرد هیات دوومیدانی استان قم را بسیار خوب و قابل قبول دانست و افزود: 
کسب توفیق در رشته دوو میدانی علاوه بر ارتقای و رونق این رشته ورزشی، موجب ارتقای 

سایر رشته های ورزشی خواهد شد.

منعم ادامه داد: بسیاری از قهرمانان ورزشی با توجه به کسب آمادگی در رشته دوو میدانی 
می توانند در عرصه های قهرمانی دررشته های دیگر حضور یابند که این از اهمیت این 
رشته ورزشی است. مدیرکل ورزش و جوانان قم،  توجه به استعدادیابی در رده های سنی 
پایه در رشته دوومیدانی را مورد تاکید قرار داد و گفت: استعدادیابی در این رشته حرف 
اول را می زند که باید این موضوع بیش از گذشته در برنامه ریزی های هیات مورد تاکید و 
توجه باشد. منعم، یکی از دلایل موفقیت رشته دوو میدانی دراستان قم را ارتباط مناسب 
میان این هیات و انجمن دوو میدانی آموزش و پرورش دانست و گفت: این بستر موجب 
تجمیع ظرفیت های استان و کسب افتخارات متنوع ملی و بین المللی درحوزه دو و میدانی 

شده است.

مدیرکل ورزش و جوانان  استان قم خبرداد

آغازبازسازی پیست دوو میدانی شهید حیدریان

 سرپرست هیئت کاراته استان قم از شروع مقتدرانه کاراته کاهای قمی در ترکیب نماینده قم در لیگ برتر کاراته خبر داد.
محسن فارسی اظهار داشت: کاراته قم در فصل جاری لیگ های کشوری صاحب 2 تیم در سوپر لیگ و لیگ برتر کاراته مردان کشور 

است که تیم انقلاب قم در سور لیگ حضور دارد و تیم پاس نیز در لیگ برتر شرکت کرده است.
وی افزود: کاراته کاهای قمی فصل جدید لیگ برتر کاراته را با 2 پیروزی آغاز کردند و در صدر گروه چهارم این مسابقات قرار گرفتند به 

طوری که تیم کاراته پاس قم در دور اول لیگ برتر با اقتدار در دیدارهای خود به برتری رسید و نشان داد تیمی مدعی است.
سرپرست هیئت کاراته استان قم گفت: تیم پاس قم در نخستین دیدار خود در این دور از رقابت ها برابر تیم عقاب گرین بروجرد 23 بر 

یک به پیروزی رسید و سپس به دیدار تیم شوتوکان FSK ایران رفت و 1۹ بر 6 حریف خود را شکست داد و صدرنشین شد.
فارسی بیان داشت: در سوپر لیگ کاراته نیز پیش از این تیم کاراته انقلاب به مصاف حریف خود رفته بود و با نتیجه 23 بر ۷ مقابل تیم 

پاس ناجا شکست خورد. همچنین دیدار این تیم برابر وین تک به زمان دیگری موکول شد.
وی با اشاره به وضعیت مدیریتی هیئت کاراته استان قم عنوان کرد: هیئت کاراته استان قم منتظر برگزاری مجمع انتخاباتی است 
و پس از تعیین رئیس این هیئت، امور آن طبق روال گذشته پیش می رود اما هدف ما این است که در دوران سرپرستی، توقفی در 

فعالیت های معمول هیئت کاراته رخ ندهد.

سرپرست هیئت کاراته استان قم خبررداد
شروع مقتدرانه کاراته کاهای قمی در لیگ برتر

 در هفته سوم لیگ برتر بسکتبال تیم شیمیدر قم در خانه پذیرای مس کرمان است و برای کسب دومین پیروزی فصل به میدان 
می رود.

هفته سوم رقابت های لیگ برتر بسکتبال مردان کشور روز دوشنبه 20 آبان برگزار می شود و در یکی از دیدارها در قم، تیم شیمیدر قم 
برای کسب دومین پیروزی این فصل خود به میدان می رود. تیم های شیمیدر قم و مس کرمان در حالی از ساعت 16 روز دوشنبه در 
سالن شهید حیدریان قم برابر هم قرار می گیرند که هر دو تیم در هفته های اول و دوم لیگ برتر، صاحب یک برد و یک باخت شده اند 
و هم امتیاز هستند. تیم شیمیدر قم در اولین دیدار فصل خود در قم برابر تیم شورا و شهرداری قزوین به پیروزی رسید اما در جدال 

حساس و بزرگ هفته دوم برابر تیم مهرام در تهران با یک امتیاز اختلاف، نتیجه را واگذار کرد و بازنده شد.
تیم مس کرمان نیز در هفته نخست لیگ برتر در شهرکرد تیم رعد پدافند هوایی این شهر را ۷2 بر 6۹ شکست داد اما در هفته دومدر 

خانه ۷8 بر ۹6 به ذوب آهن اصفهان باخت تا هر دو تیم با شکست به استقبال بازی روز دوشنبه در قم بروند.
آرن داوودی، مسعود سلیمانی، محمد جمشیدی، محمد دلیرزهان، مهدی کامرانی، اصغر کاردوست و مایک رستم پور به همراه 
درو درغوکاسیان، رافی درغوکاسیان، می رو غازاریان، امین صداقت و محمد اجاقی ترکیب احتمالی 12 نفره شیمیدر در این بازی 

را تشکیل می دهند.

در هفته سوم لیگ برتر بسکتبال؛
تیم شیمیدر قم در خانه پذیرای مس کرمان است
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مصطفی صادقی *

بازی چندلایه علی لاریجانی با عبور آرام از روحانی؛

فول-محافظه کار اصولگرا چگونه
 راه هاشمی را می رود؟ 

آیا برای ترسیم معادلات انتخابات دوم اسفند باید قانع شویم که علی لاریجانی 
را نباید از مؤلفه های این رقابت بسیار مهم بدانیم؟ آیا نشانه های جدیداً پدید آمده 
مانند »اعلام نقل قولی از او درباره انصراف از نامزدی« -که هنوز تکذیب نشده 
است- می تواند برای اهل تحلیل کفایت کند که او چهارگوشه تشک میدان مجلس 
را بوسیده و بنای خداحافظی با پارلمان را دارد؟ به نظر می رسد اصل ماجرا جور 

دیگری باشد!
لاریجانی یک سیاست مدار هوشمند است که قواعد بازی سیاست را در ساختار 
به وقتش  به خوبی دریافته است. یک فول-محافظه کار که  ایران  قدرت رسمی 

عمل گرایی پیشه کرده و به وقتش تقیه را به هر چیز دیگری ترجیح داده است.
وقتی حسن روحانی در انتخابات ۹6 رقابت را از سید ابراهیم رئیسی با اختلاف 
برد، نگاه ها به علی لاریجانی دوخته شد. عده ای معتقد بودند که او را باید از حالا در 
قامت یک رئیس جمهور دید و رخت رئیس جمهوری بعد از روحانی برای تن او اندازه 
خواهد شد. همه چیز به همین سادگی پیش می رفت و این سناریو طبیعی به نظر 

می رسید، اما دوره »استثنائی« خیلی زود به پایان رسید!
اول: وقایع دی ماه ۹6: حسن روحانی معتقد است که در ناآرامی های دی ماه 
۹6 شاهد پشت پرده هایی بودیم و این پشت پرده ها را به صورت سربسته بارها 
پشت تریبون ها گفته است. اگر از این حرف ها بگذریم و به پشت پرده کاری نداشته 
باشیم، فرم ماجرا به این شکل بود که معترضان هم علیه این جناح شعار می دادند و 
هم علیه آن جناح! در نگاهی دقیق تر، آن ها منتقد کلیت وضع موجود بودند؛ وضع 
موجودی که روحانی نماینده آن بود و علی لاریجانی نیز بنا بر پیش بینی ها قرار بود 

در دوره پساروحانی مجری آن باشد.
در محافل سیاسی این گونه شایع شده که علی لاریجانی دقیقاً از همین نقطه 

باروحانی فاصله گذاری می کند.
ادعای مهمی است؛ معنای این گزاره این است که علی لاریجانی بنا بر دلایلی که 
پشت پرده آن را حسن روحانی جسته وگریخته ادعا کرده و در فرم و ظاهر نیز علی 
لاریجانی از موج انتقاد به وضع موجود برداشت کرده، تصمیم گرفته دیگر نماینده 
آن بخش از سیاست ایران نباشد که حسن روحانی فعلًا لیدری و نمایندگی آن را بر 

عهده دارد.
به دیگر سخن آنکه؛ لاریجانی که خود را یک سیاستمدار میان جناحی )و نه 
فراجناحی( می پنداشته، بنا را این بار بر این گذاشته که در زاویه ای دیگر از آرایش 

سیاسی ایران جاگیری نماید.
 اصل سخن این است: یک سیاستمدار هوشمند که در پوسته محافظه کاری و با 
یک آرامش تمام عیار به دقت تغییرات آرایش سیاسی را رصد می کند، بنا را بر این 

گذاشته که در آخرین لحظه همه را غافل گیر کند.
رفتارشناسی کنش های سیاسی او در دهه نود شمسی، به شکل عجیبی ما را به 
یاد مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی می اندازد. اهل سیاست دقیقاً معنای سخن 

نگارنده را درمی یابند!
اینجای کار شکست خورده است.  تا  پروژه حسن روحانی  برجام؛  پایان  دوم: 
کسی که می گفت هم سانتریفیوژها باید بچرخد و هم چرخ معیشت مردم، حالا 
را روی  او می خواست همه درهای بسته شده  در وضع عجیبی گیرکرده است. 
سیاست خارجی و با اتکا به تغییر آن بچرخاند. این امر سخت بود اما او مدعی بود 

که می تواند.
به باور او می  شد حتی به برجام 2 و برجام3 رسید، ولی ترامپ با حضور خود 
همه چیز را خراب کرد. حالا همان حرف هایی که روزی از زبان سعید جلیلی و 
همفکرانش درباره آمریکا و غرب بیان می شد، روی زبان عراقچی، ظریف و روحانی 

می چرخد.
کسانی که می گفتند علی لاریجانی همان رئیس جمهور احتمالی 1400 است، 
می گفتند در عصر برجام تنها کسی که می تواند با طرف مقابل و در شرایط جدید 

هم سخنی کند، همین علی لاریجانی است.
پروژه  پیمان کار یک  پروژه روحانی شکست خورده و علی لاریجانی نمی تواند 
شکست خورده در دولت جدید باشد. او اگر بناست در قامت یک رئیس مجلس یا 
یک رئیس جمهور عمر سیاسی خود را ادامه دهد، باید قالب و ظرف دیگری برای 
خود انتخاب کند. به یک معنا، او باید »برند« تازه ای برای خود بیابد. راهش این 
است؛ ابتدا یک جداسازی صورت گیرد، تا در ادامه همه تصورات »این همانی« 

میان او و حسن روحانی از میان برداشته شود.
لاریجانی که متهم است برجام را در 20 دقیقه تصویب کرده، حالا باید حرف های 

بزرگ تری بزند تا مخالفانش سرگرم و مشغول به پاسخ دهی به آن ها شوند.
هر دو محور فوق روایتگر یک خروجی است: علی لاریجانی از حسن روحانی دور 
خواهد شد و با صبر استراتژیک خود منتظر آخرین چرخش های سیاسی در آستانه 
انتخابات مجلس خواهد ماند. این فول-محافظه کار اصولگرا نیک می داند که زمانه 
آبستن هزاران ماجراست، پس فعلًا در دفتر کارش واقع در ساختمان مشروطه، 

چای می نوشد و روزنامه ها را ورق می زند.
اگر تا همین دیروز خبرهای پشت پرده حکایت از این داشت که نامزدی حداد 
عادل در انتخابات جدی تر از همیشه شده و می گفتند که او می آید که پس از 
سر فهرستی رئیس مجلس هم بشود، امروز مهدی چمران خبر داده که نامزدی 
حداد هم منتفی شده است. اگر تا همین چند روز پیش اخبار حاکی از این بود 
که محمدباقر قالیباف راضی به حضور در انتخابات شده و به ریاست مجلس فکر 
می کند، تازه ترین خبرها حاکی از این است که او نیز شرکت در این رقابت را مشروط 

به دو شرط مهم کرده که شرحش بماند برای وقتش!
اگر تا همین دیروز می گفتند »پایداری« با لبی خندان آغوش خود را بازکرده و 
بی هیچ قید و شرطی به سمت شورای وحدت می رود، امروز مرتضی آقا تهرانی رک و 

صریح حرف هایی را می زند که بوی دوران افتراق  ماضی را می دهد!
علی لاریجانی درست فکر کرده است. چرخش های سیاسی این روزها شدت 
بیشتری پیداکرده است. شاید کار درست را او می کند. او سکوت کرده و در دفترش 

چای می نوشد و روزنامه ها را ورق می زند.
»حذف علی لاریجانی« اصلًا برداشت درستی از وقایع اخیر قم نیست. لاریجانی 
حذف نشده، تنها نمی خواهد در لیستی باشد که ذوالنور، زاکانی و امیرآبادی در آن 

حاضر هستند: آیا از علی لاریجانی تصمیمی غیرازاین انتظار می رفت؟
این روزها او شبیه ترین فرد به اکبر هاشمی رفسنجانی شده است: روحش شاد!

رییس جمهوری با تاکید بر اینکه همه باید با شفافیت و عزمی راسخ با فساد در جامعه 
مبارزه کنیم،گفت: دست هر کس که در این کشور به فساد آلوده باشد باید با او برخورد 
شود و مبارزه با فساد، جناح و حزب نمی شناسد و همه مردم و جناح ها خواستار مبارزه 

با فساد به صورت شفاف هستند. 
حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی روز یکشنبه در اجتماع مردم استان 
یزد در میدان امیر چخماق یزد با تاکید بر مبارزه جدی با فساد گفت: مردم باید بدانند 
که عزم جمهوری اسلامی برای مبارزه با فساد جدی است و در این رابطه دستگاه های 
متولی برخود با فساد باید سراغ دانه درشت ها رفته و نهادها و افرادی را که فسادهای 
میلیارد دلاری مرتکب شده اند، را مورد پیگرد قرار دهند.  روحانی ادامه داد: آحاد مردم 
و جناح های سیاسی کشور خواستار مبارزه با فساد هستند، حالا که فسادهای میلیون 
و میلیارد تومانی را رسیدگی می کنند، درباره فسادهای میلیارد دلاری هم برای مردم 
توضیح دهند. وی یادآور شد: بعد از چندسال رسیدگی به پرونده فردی که 2۷00 
میلیون دلار پول بیت المال را خورده حکم اعدام داده اند، اما مشخص نشده این پول 

کجا رفته و چه کسانی در این پرونده نقش داشته اند.
رییس جمهوری ادامه داد: با وجود مصوبه شورای عالی امنیت ملی در دولت قبل 
برای بازپس گیری 2 میلیارد دلار پول ملت ایران، به دلیل تعلل آن دولت، پول ملت ایران 

به حلقوم آمریکا رفت اما قوه قضاییه در این زمینه هنوزی کار نکرده است.
برخی نهادها 7۰۰ میلیون دلار بدهکار هستند 

روحانی افزود: یک نهاد ۹4۷ میلیون دلار دریافت کرده و در این زمینه هیچ گونه 
حسابی پس نداده و برخی نهادها ۷00 میلیون دلار بدهکار هستند که این موارد باید 
به اطلاع مردم برسد و از نهادهای نظارتی می خواهم که این موارد را پیگیری و به اطلاع 

مردم برسانند. 
وی اضافه کرد: با بردن چند نفر به دادگاه در خصوص مبارزه با فساد، سر مردم کلاه 
نمی رود و مردم باید بدانند پول هایی بزرگی که از جیب بیت المال رفته به چه سرنوشتی 

دچار شده است.
رییس جمهوری تصریح کرد: از وزیر نفت و رییس بانک مرکزی خواسته ام که در این 

زمینه مسائل را به اطلاع مردم برسانند.
رئیس جمهور اظهار داشت: قضات و دادستانها نترسند و از جناح ها نهراسند، باید به 
مردم توضیح دهند وگرنه مورد به مورد در استانهای مختلف این رقم ها را اعلام می کنم.

یک دلار هم در این دولت گم نخواهد شد
دکتر روحانی در ادامه گفت: در ماه های گذشته برخی افراد بداخلاق در انتقاد به 
دولت مدعی گم شدن 18 میلیارد دلار ارز 4200 تومانی در سال گذشته شدند، اینجا 
اعلام می کنم که در این دولت یک دلار و یک ریال هم از بیت المال مردم گم نخواهد 
شد، لذا از رییس بانک مرکزی خواسته ام که فهرست پرداخت این ارز به بخش های 

دریافت کننده را اعلام کنند.
وی تصریح کرد: ارز دولتی پرداختی درسال گذشته 1۹.3 میلیارد دلار است که از این 
میزان ۷.3 میلیارد دلار آن صرف واردات کالای اساسی مانند جو، ذرت، کنجاله و سایر 
موارد مورد نیاز کشور شده و 12 میلیارد دلار نیز برای سایر کالاهای مورد نیاز مانند دارو، 
تجهیزات پزشکی و سایر نیازهای شده و حدود یک میلیارد دلار آن هنوز تسویه نشده که 

از تعزیرات حکومتی درخواست شده این مورد بررسی شود.
رییس جمهوری یادآور شد: دولت در راستای مبارزه با فساد سه لایحه را در دستور کار 

قرار داده که دو لایحه آن برای بررسی در اختیار مجلس قرار گرفته است.
روحانی لایحه های شفافیت و مبارزه با فساد را لوایح تقدیم شده به مجلس عنوان کرد 
و ادامه داد: لایحه تعارض منافع نیز در دولت در دست بررسی است که با اتمام امور 

مربوط به آن دردولت، به مجلس شورای اسلامی تقدیم می شود
کشف یک میدان بزرگ نفتی با ذخیره 5۳ میلیارد بشکه 

رییس جمهوری در ادامه از کشف یک میدان بزرگ نفتی در استان خوزستان خبرداد و 
گفت: با همت کارگران و مهندسان شرکت ملی نفت ایران و وزارت نفت یک میدان بزرگ 
نفتی با ظرفیت 53 میلیارد بشکه کشف شد که این میدان نفتی از بستان آغاز می شود 

و تا نزدیک امیدیه به وسعت 2400 کیلومتر مربع و عمق 80 متر ادامه دارد. 
دکتر روحانی ادامه داد: امروز به آمریکا اعلام می کنیم که ما کشور ثروتمندی هستیم 
و با وجود دشمنی و تحریم های ظالمانه شما، در این مدت کارگران و مهندسان صنعت 

نفت ایران موفق به کشف این میدان بزرگ نفتی شدند.
وی تصرح کرد: هم اکنون نکته مهم در خصوص این میدان نفتی ضریب استحصال 
آن است که هرچه فناوری بهتری به کار گرفته شود میزان درآمد کشور از این میدان 
نفتی افزایش می یابد به گونه ای که اگر 10 درصد ضریب استحصال نفت از این میان 
افزایش یابد، 320 میلیارد دلار درآمد بیشتر از آن حاصل می شود، پس باید به سمت 
استفاده از فناوری های جدید برویم و در این زمینه بر خلاف آنچه که برخی می گویند 

از فناوری خارجی استفاده نکنیم، استفاده از این ظرفیت، میزان بهره وری و درآمد ما 
را افزایش می دهد.

نگذاریم خواست آمریکا از حنجره عده ای معدود بلند شود
روحانی در اجتماع پرشور مردم یزد و در پاسخ به عده معدودی که با سر دادن شعار 
مانع سخنرانی وی می شدند، افزود: صدای شما مردم صدای این چند نفر جوان 
نیست. شما مردم بزرگ و مهربان در خط انقلاب هستید و اختلاف و فاصله، خواست 

آمریکاست. 
وی اظهار داشت: نگذاریم خواست آمریکا از حنجره عده ای معدود بلند شود، گر چه 
این عده بسیار کم و محدود در کشورند ولی این گروه کم و کوچک را به وحدت دعوت 

می کنیم.
روحانی با بیان اینکه امروز در شرایط تاریخی بسیار مهمی قرار داریم تصریح کرد: امروز 
در شرایطی هستیم که در برابر فشار بیگانگان، ملت ما یکپارچه ایستاده اند و به رغم 
همه تلاشهایی که آمریکا و دشمنان ما علیه ملت ما انجام داده اند، امروز ملت ما از هر 
زمان دیگری برای فداکاری نسبت به کشورشان و دیارشان آماده تر از هر زمان دیگری 

هستند.
رییس جمهوری یادآور شد: اولین مسئله ای که در اینجا می خواهم بر آن تاکید کنم 
اینکه ما در طول یکسال گذشته در برابر فشار بیگانگان ایستادگی کردیم و روزهای 
سختی بر مردم ما گذشت؛ در طول سال ۹۷ و ۹8 فشار اقتصادی بر کشور ما فراوان 
بود و مردم روزهای مشکلی را از لحاظ اقتصادی داشتند اما در عین حال ایستادگی 
مردم و وحدت مردم و تلاش پیگیری مردم امروز ما را به نقطه ای رسانده که به اعتقاد من 
آمریکا مایوس شده و به خوبی می داند که روزی است که ملت بزرگ ما در برابر فشار آنها 

ایستادگی و مقاومت کرده است.
 برنامه های دولت برای توسعه استان یزد 

رییس جمهوری با بیان این که برای استان یزد 2 کار بزرگ باید انجام شود، گفت: یکی 
مسئله تامین آب است که پیش بینی های لازم برای تامین آب شرب استان تا 30 سال 
آینده انجام شده و همچنین اعتبارات لازم برای تکمیل راه آهن یزد به اقلید پیش بینی 

شده و امیدواریم تا پایان سال آینده شاهد تکمیل این طرح باشیم .
یزد اظهار  برای توسعه استان  برنامه های دولت  با برشمردن  دکتر حسن روحانی 
داشت: در سفر قبلی به استان یزد قول اجرای 46 طرح با ۹۷0 میلیارد تومان اعتبار 

داده شد که حتی مبلغی بیش از این میزان پرداخت شده است.
روحانی یادآور شد: یک هزار و ۹1 میلیارد تومان برای این منظور تامین شد اما همه 
آنها تکمیل نشده که از این تعداد 22 طرح تکمیل ، 16 طرح بالای ۷0 درصد پیشرفت 
فیزیکی و هشت طرح نیز زیر ۷0 درصد پیشرفت دارد و اعتبار لازم برای تکمیل آن تامین 

خواهد شد.
به گفته وی 3۷ میلیارد تومان دیگر هم نیاز است تا طرح های سفر قبلی تمام شود که 

این مبلغ نیز پرداخت خواهد شد.
روحانی اضافه کرد: دراین سفر ، یکهزار میلیارد تومان برای اجرای 3۷ طرح در استان 
اختصاص داده شده که امروز در شورای اداری، جزئیات آن را برای مردم استان بیان 

خواهیم کرد.
رییس جمهوری در ادامه گفت: تامین آب صنعتی و کشاورزی و آب آشامیدنی استان 
یزد نیز در شورای عالی آب تصویب شده و اینکه آب آشامیدنی یزد تا 30 سال آینده از 

کدام حوزه آبریز تامین شود، مصوب شده است.
رییس جمهوری تصریح کرد: آب مورد نیاز صنعت و کشاورزی نیز با اجرای طرح های 
انتقال آب از خلیج فارس و دریای عمان با شیرین سازی آب دریا انجام خواهد شد که 
در طرح انتقال آب خلیج فارس 20 میلیون متر مکعب سهمیه برای یزد در نظر گرفته 

شده است.
روحانی با بیان اینکه تمامی نیازهای آب صنعت و کشاورزی یزد با توجه به بهره وری 
این استان از منابع آب از طریق طرح های انتثال آب به فلات مرکزی در سال های آتی 
تامین می شود و هم اکنون فضا برای مشارکت بخش هایی که آمادگی سرمایه گذاری در 

طرح های انتقال آب را دارند ، فراهم شده است.

رییس جمهوری در اجتماع مردم استان یزد :

هر کس دستش به فساد آلوده است باید با او برخورد شود
 اختلاف و فاصله خواست آمریکاست 

سخنگوی قوه قضائیه گفت: افتخار می کنیم که نتایج یکایک 
می کنیم  رسانی  اطلاع  مردم  به  را  اقتصادی  کلان  پرونده های 
و در دوره اخیر هم مردم شاهد اطلاع رسانی عملکردها و نتیجه 
اقدامات دستگاه قضایی بودند نه شعارها و وعده هایی که مبنای 
آن معلوم نیست انتخاباتی است یا اراده دیگری در پشت آن نهفته 
است.  به گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه، غلامحسین اسماعیلی  
با اشاره به اظهارات  روز یکشنبه رئیس جمهور در جمع مردم 
استان یزد، تصریح کرد: از آنجا که برای ما به عنوان دستگاه قضا 
مایه تعجب بود که چگونه یک مقام مسئول آن هم مسئولی دارای 
تحصیلات حقوقی اگر چنانچه از بروز مفسده ای در بخش های 
مختلف دولت مطلع شد برابر ضوابط و مقررات قانونی، موضوع را 
به انضمام اسناد و مدارک به مراجع قضایی اعلام و منعکس نماید، 
در یک سخنرانی عمومی با ادعای لزوم شفافیت و پاسخگویی 
بخش های مختلف موضوعاتی را مطرح کرد، مناسب دیده شد که 
در خصوص مطالبی که به قوه قضاییه برمی گردد، توضیحاتی را 
ارائه نمایم. وی با اشاره به پرونده بابک زنجانی، گفت: اگرچه در 
مورد این پرونده مکررا از ناحیه قوه قضاییه اطلاع رسانی لازم انجام 
شده است؛ اما به لحاظ شبهاتی که با این سخنرانی در ذهن برخی 
از شهروندان ممکن است ایجاد شود، توضیحاتی را به صورت 

تکمیلی ارائه می نمایم.
قریب به ۱۰ ماه بعد از بازداشت بابک زنجانی، وزارت 

نفت علیه او طرح شکایت کرد
سخنگوی قوه قضاییه ادامه داد: شروع به تعقیب و رسیدگی 
توسط  و  قضاییه  قوه  ناحیه  از  زنجانی  بابک  پرونده  در  قضایی 
دادسرای عمومی و انقلاب تهران بوده که بعد از جمع آوری اسناد 
زنجانی توسط دادسرا  بابک  ماه 13۹2،  اولیه در دی  و مدارک 
بازداشت شد، ولی علیرغم پیگیری های مکررِ دادسرای عمومی 
و انقلاب تهران و مکاتبات متعدد، از ناحیه وزارت نفت با تاخیری 
چند ماهه ابتدا در پایان اردیبهشت ماه ۹3 یک شکایت کاملا کلی 
و مجمل و نهایتا در پایان آبان ماه 13۹3 یعنی قریب به ده ماه بعد 

از بازداشت بابک زنجانی، وزارت نفت علیه او طرح شکایت کرد.
به  دادگاه  در  پرونده  این  محاکمات  کرد:  تصریح  اسماعیلی 
صورت علنی انجام شد و وکلا و کارشناسان وزارت نفت در جلسات 
رسیدگی حضور داشتند و بخش قابل توجهی از فرآیند محاکماتی 
این پرونده بر اساس اجازه ای که از ریاست وقت قوه قضاییه گرفته 
شده بود، از رسانه ملی و سایر رسانه ها مورد پوشش و خبررسانی 

قرار گرفت.
در پرونده زنجانی برای برخی از وزرا و مدیران دولت 

قبل کیفرخواست صادر شده که برخی از این افراد در دولت 
جدید ارتقای سمت هم پیدا کردند

وی افزود: در این پرونده علاوه بر بابک زنجانی و برخی از افراد 
متعددی  افراد  از  کردند.  پیدا  سنگینی  محکومیت های  دیگر 
تحقیقات قضایی انجام شد، از جمله از برخی از وزرا و مدیران 

این حوزه  در  آن ها  با نقش  متناسب  تحقیقات لازم  دولت قبل 
نفت،  وزارت  معاونین  و  مدیران  از  برخی  برای  و  گرفت  صورت 
کیفرخواست صادر شده که متاسفانه برخی از این افراد در دولت 
جدید ارتقای سمت هم پیدا کردند. سخنگوی دستگاه قضا یادآور 
شد: رقمی بین 2 میلیارد و 600 میلیون تا 2 میلیارد و ۷00 میلیون 
یورو مجموعه بدهی ها و مراودات مالی بابک زنجانی با وزارت نفت 
و همچنین بانک مرکزی اعلام شده است که برخی از آن مربوط 
به پول فروش نفت و برخی ارزهای دریافتی از بانک مرکزی بوده 

است.
حدود 7۰۰ میلیون یورو از بدهی بابک زنجانی قبل از 

بازداشت به دولت برگشت داده شده است
اسماعیلی خاطرنشان کرد: محتوای پرونده حکایت از آن دارد 
که رقمی حدود ۷00 میلیون یورو از این پول قبل از اینکه بابک 
زنجانی بازداشت شود و در فرآیند نقل و انتقال و خرید و فروش 

نفت، به دولت برگشت داده شده است.
وی تصریح کرد: همچنین رقمی حدود 600 میلیون دلار پول 
 )Fall( نفت فروخته شده به شرکتی خارجی به نام شرکت فال
جزء مطالبات مسلم بابک زنجانی از این شرکت بوده است که این 
شرکت هم این بدهی را قبول داشته و به لحاظ بازداشت بابک 
زنجانی مقرر شد بر اساس وکالت اعطایی از ناحیه وی، وزارت نفت 
نسبت به دریافت مطالبات بابک زنجانی از این شرکت اقدام نماید.
بابک زنجانی برای مدتی در اختیار وزارت اطلاعات و دولت قرار 

گرفت؛ گرچه توفیق چندانی در شناسایی اموال بدست نیاوردند
سخنگوی قوه قضاییه با بیان اینکه قوه قضاییه در راستای رسالت 
و ماموریت خود در کنار رسیدگی قضایی و محکومیت بابک زنجانی 
و همدستان او، تلاش گسترده ای را از آغاز روزهای تشکیل پرونده 
در جهت شناسایی اموال وی انجام داد، گفت: حتی بعد از صدور 
حکم محکومیت او، وزارت اطلاعات و دولت تقاضا کردند که برای 
مدتی بابک زنجانی در اختیار آن ها قرار گیرد تا بتوانند بخش 
دیگری از اموال و دارایی های او را شناسایی کنند که قوه قضاییه به 
این خواسته آن ها توجه کرد و بابک زنجانی برای مدت مدیدی در 
اختیار وزارت اطلاعات و دولت قرار گرفت؛ گرچه توفیق چندانی از 

این مسیر در شناسایی اموال بدست نیاوردند.
قوه قضاییه اموال فراوانی از محکوم علیه پرونده در 

داخل و خارج کشور شناسایی کرد
وی با اشاره به تلاش های قوه قضاییه برای شناسایی اموال بابک 
زنجانی، افزود: قوه قضاییه اموال فراوانی از محکوم علیه پرونده 
در داخل و خارج کشور شناسایی کرد و در فرآیند دادرسی این 
اموال توقیف شد. اسماعیلی بیان داشت: بعد از آنکه حکم دادگاه 
صادر شد بابک زنجانی وکالتی به وزارت نفت و شرکت واسطه ای 
معرفی شده از ناحیه دولت اعطا کرد که بر اساس وکالت محکوم 
علیه، تمامی اموال شناسایی شده و توقیف شده ی متعلق به بابک 

زنجانی به وزارت نفت و دولت انتقال پیدا کند.

فهرست برخی از اموال شناسایی شده بابک زنجانی که 
به وزارت نفت و دولت تحویل داده شد

بابک  شده  شناسایی  اموال  از  برخی  فهرست  به  اسماعیلی 
زنجانی که به وزارت نفت و دولت تحویل داده شده، اشاره کرد و 
بیان داشت: در فهرست این اموال، 18 شرکت بزرگ شناسایی شد 
و مجموعه این شرکت ها بر اساس وکالت در اختیار وزارت نفت و 
دولت قرار گرفت. سخنگوی قوه قضاییه با اشاره به دو مورد از 
این شرکت ها، افزود: شرکت هلدینگ توسعه سورینت که شرکتی 
دارای سرمایه گذاری و فعالیت های بازرگانی و تجاری و تولیدی 
و دارای پروژه های متعدد در صنعت نفت و گاز و پتروشیمی بود، 
در سال 13۹3 بالغ بر 20 هزار میلیارد ریال تخمین و ارزشیابی 
شد که این شرکت، در اختیار دولت و وزارت نفت قرار گرفت. وی 
خاطرنشان کرد: شرکت هواپیمایی قشم ایر در حالی که دارای 
22 فروند هواپیمای فعال در کشور و 5 دستگاه موتور هواپیما 
بود و 102 خلبان در آن مشغول به فعالیت بودند با ارزشی بیش 
از 2500 میلیارد ریال در سال ۹3، بر اساس وکالت، تحویل دولت 
و وزارت نفت شد. فهرست 16 شرکت دیگر در اختیار جامعه خبری 
قرار خواهد گرفت. سخنگوی قوه قضاییه خاطرنشان کرد: علاوه 
بر این، چند دستگاه خودروی خارجی مدل بالا شامل بنز، بی ام 
و و پورشه، هفت واحد مسکونی در تهران، کیش و شمال، سه باب 
واحد اداری در میدان ونک، ساختمان ده واحدی در خیابان کارگر 
تهران، ساختمان 11 واحدی در منطقه ازگل تهران، سه فقره ملک 
فاقد ابنیه در پاسداران، ازگل و مرزداران با مساحتی بیش از 3 هزار 
متر مربع، 140 واحد مسکونی از مجموعه دهکده ساحلی کیش 
املاکی بود که توسط قوه قضاییه از اموال بابک زنجانی شناسایی 

شد و بر اساس وکالت در اختیار دولت و وزارت نفت قرار گرفت.
وی ادامه داد: علاوه بر آن هشت شرکت در کشور تاجیکستان، 
سه شرکت در کشور ترکیه و اموالی در دبی و مالزی نیز شناسایی 

شد.
آیا رئیس جمهور محترم از پیگیری های دستگاه قضا در 

این پرونده بی اطلاع است؟
اسماعیلی بیان داشت: ارزش این املاک و اموال اگر به نرخ 
از  صحبت  ما  که  وقتی  کمااینکه  گیرد،  قرار  محاسبه  مورد  روز 
یورو می کنیم بلافاصله مردم ما یورو را امروز با نرخ امروز محاسبه 
می کنند و رقم ریالی آن را حساب می کنند، اگر این املاک را امروز 
بخواهیم تقویم کرده و به نرخ روز محاسبه کنیم، هزاران میلیارد 
تومان اموالی است که شده و در اختیار دولت و وزارت نفت قرار 
گرفته است. سخنگوی قوه قضاییه گفت: ما تعجب می کنیم که 
آیا رئیس جمهور محترم از پیگیری های دستگاه قضا در این پرونده 
بی اطلاع است؛ آیا وزارت نفت گزارش اموالی را که قوه قضاییه در 
اختیار او قرارداده به رئیس جمهور و دولت محترم ارائه نکرده است؟ 
و چرا باید این قبیل از مسائل در تریبون عمومی و در جمع مردم 

بیان شود و موجبات یاس و ناامیدی مردم را فراهم کند.

وی ادامه داد: بارها اعلام کرده ایم که همه مقامات و مدیران 
مکلف هستند هرگاه از فسادی مطلع شدند موضوع فساد را با ذکر 
ادله و مستندات به دستگاه قضایی اعلام کنند و ما حتما رسیدگی 

می کنیم و نتیجه رسیدگی را هم به اطلاع مردم می رسانیم.
اسماعیلی گفت: ما از شفافیت استقبال می کنیم و آمادگی 
رسیدگی قضایی و اجرای حکم در تمامی پرونده های حوزه فساد 
را داریم. سخنگوی قوه قضاییه یادآور شد: برای ما فرقی نمی کند 
که پرونده فساد مربوط به فروش نفت توسط بابک زنجانی باشد یا 
متعلق به پرونده کرسنت یا استارت اویل. برای ما فرقی نمی کند 
که پرونده مربوط به دلارهای ادعایی گم شده باشد یا پرونده ارزها 
و سکه هایی که در سال ٩٦ و ٩٧ بانک مرکزی با سیاست های مورد 
بحث، خزانه ارزی و طلای کشور را در اختیار افراد سودجو و فرصت 

طلب قرار داد.
با گذشت بیش از ٦ سال از استقرار این دولت؛ چرا اگر 

فسادی رخ داده تازه باید اعلام کنند
اسماعیلی تاکید کرد: ما مصمم هستیم با فساد مبارزه کنیم و 
با قاطعیت با همه انواع و مصادیق فساد برخورد خواهیم کرد و با 
شعار و سخنرانی و دو قطبی سازی بی جهت میدان مبارزه با فساد 
را خالی نمی کنیم و اراده قوه قضاییه و ریاست محترم این قوه بر 
برخورد جدی با تمامی مصادیق و مظاهر فساد بدون ملاحظه این 
و آن است. وی افزود: در دو بخش دیگر که ادعا شده بود پرونده 
و اطلاع قضایی خاصی نداریم و دادستان تهران بعد از انتشار 
مطالب رئیس جمهور، هم با وزیر نفت و هم با رئیس کل محترم 
بانک مرکزی صحبت کردند و آن ها هم از برخی از این موارد اظهار 
بی اطلاعی کردند و برخی از این موارد را گفتند که اخیرا آقای 
رئیس جمهور به آن ها دستور داده است که اسناد و مدارکی را جمع 
آوری و اعلام شکایت کنند. اسماعیلی گفت: ضمن اینکه اگر 
شکایتی شود حتما رسیدگی خواهیم کرد این سئوال را هم داریم 
که امروز بیش از ٦ سال از استقرار این دولت می گذرد؛ چرا اگر 
فسادی رخ داده الان و تازه باید اعلام کنند که بروید و در دستگاه 
قضایی شکایت کنید. سخنگوی دستگاه قضا ادامه داد: قطعا 
اگر ادله و اسناد و مدارکی در ارتباط با مفاسد هر یک از مدیران در 
هریک از دولت ها، از هر طریقی به قوه قضاییه منعکس شود به 
آن رسیدگی خواهیم کرد و ایکاش در این موضوع هم اگر اطلاع 
و مستنداتی دارند قبل از این به دستگاه قضایی اعلام می کردند و 
در این مرحله هم به جای صحبت و سخنرانی از تریبون عمومی، 
ابتدائا طرح شکایت می کردند و از ما می خواستند به این پرونده ها 
رسیدگی کنیم و نتیجه آن را به اطلاع مردم عزیزمان برسانیم. وی 
افزود: افتخار می کنیم که نتایج یکایک پرونده های کلان اقتصادی 
را به مردم عزیزمان اطلاع رسانی می کنیم و در دوره اخیر هم مردم 
شاهد اطلاع رسانی عملکردها و نتیجه اقدامات دستگاه قضایی 
بودند نه شعارها و وعده هایی که مبنای آن معلوم نیست انتخاباتی 

است یا اراده دیگری در پشت آن نهفته است.

نتایج یکایک پرونده های کلان اقتصادی را اطلاع رسانی می کنیم

 واکنش سخنگوی قوه قضاییه به سخنان روحانی 

حسن روحانی دیروز در یزد به سرنوشت نامعلوم پرونده های فساد و میلیون ها دلار در دست نهادهای خاص اشاره داشت؛ او از 
قوه قضاییه خواستار رسیدگی به این پرونده ها و گزارش درباره آن ها شد. 

»مبارزه با فساد دانه درشت ها کجاست و چرا به این فسادها و پول ها رسیدگی نمی شود؛ اینکه چند نفر را به دادگاه کشانده 
و تبلیغ مبارزه با فساد شود، بدانید که سرِ مردم کلاه نمی رود؛ مردم باید بدانند پولی که از بیت المال  پرداخت شده، چگونه 
و کجا رفته و چه کسانی مسوول هستند و در این زمینه قضات و دادستان های شریف نباید از پیگیری این پرونده ها بترسند و 
سرنوشت این پول ها را برای مردم روشن کنند؛ در غیر این صورت به مناسبت های مختلف و مورد به مورد این ارقام را به مردم 

توضیح خواهم داد.«
حسن روحانی، رئیس جمهوری امروز )یکشنبه( در یزد چنین از فساد صحبت کرد. او از سرنوشت دو پرونده 2.۷ میلیارد دلاری 

و 2 میلیارد دلاری سخن به میان آورد. روحانی همچنین به دو رقم ۹4۷ و ۷00 میلیون دلاری در دست دو نهاد، اشاره کرد.
پدیده بابک زنجانی

نخستین اشاره رئیس جمهوری به پرونده های فساد، مربوط به پرونده 2 میلیارد و ۷00 میلیون دلاری بود. رئیس جمهوری 
گفت: »هنوز بعد از گذشت چند سال برای ما روشن نیست 2 میلیارد و ۷00 میلیون پول مردم کجاست، که آقایی خورد، او را 
دستگیر کرده و حتی حکم اعدام هم برایش صادر شد و اکنون در زندان است. چه کسانی مسئول هستند و چرا آنهایی که در این 

زمینه نقش داشتند برای مردم توضیح داده نمی شود.«
این اشاره رئیس جمهوری به پرونده بابک زنجانی می رسد. وی 2 میلیارد و ۷00 میلیون دلار به وزارت نفت بدهی دارد اما بر 
اساس اظهارات بیژن زنگنه وزیر نفت، تاکنون هیچ  میزانی از بدهی هایش وصول نشده است. بابک زنجانی حتی چند وقت پیش 

از داخل زندان، وزیر نفت را تهدید کرده بود که »به زودی جایمان با هم عوض می شود«.
بابک زنجانی، بهمن ماه سال ۹5 پس از محاکمه طولانی به اعدام محکوم شد. برخی اظهار نظرها نشان می دهد که این حکم 

اجرا نشده تا زنجانی بدهی اش را به وزارت نفت بپردازد و پول هایی را که از کشور خارج کرده برگرداند. اما 22 تیرماه امسال زنگنه 
گفته بود: » بابک زنجانی در برخی رسانه ها خیلی فعال است و فکر می کنم یک مقدار بسیار کمی از پول هایی را که برده خرج 
این رسانه ها می کند. کل اموالی که بابک زنجانی تاکنون به وزارت نفت برگرداننده حدود 2 هزار میلیارد تومان است و هنوز بخش 

زیادی از بدهی های او وصول نشده است.«
البته 2 میلیارد و ۷00 میلیون دلار، تنها مربوط به بدهی  بابک زنجانی به وزارت نفت می شود. اتهامات بابک زنجانی، ابعاد 

گسترده و ارقام بزرگ دیگری نیز دارد.
خرید  ۲ میلیارد دلار اوراق قرضه آمریکا

اما رئیس جمهوری، امروز در بخشی دیگر از صحبت هایش به پرونده 2 میلیارد دلاری اشاره کرد و گفت: »همچنین از همه 
مسوولین و ارگان ها می خواهم درباره 2 میلیارد دلار پولی که به حلقوم آمریکا ریخته شد و دولت قبل 10 ماه فرصت داشت که آن 
پول را از حلقوم آمریکا درآورد اما دست روی دست گذاشت به مردم توضیح دهند. چند سال پیش شورای عالی امنیت ملی اعلام 
کرد که باید به سرعت به این پرونده رسیدگی شود اما تا امروز رسیدگی نشده است لذا می خواهم پرونده 2 میلیارد دلاری برای 

مردم روشن شود تا مردم خوشحال شوند و بدانند که عزمی که برای مبارزه با فساد وجود دارد، راسخ است.«
 بررسی ها نشان می دهد که این پرونده، به دولت قبل و خرید 2 میلیارد دلار اوراق قرضه آمریکا مربوط می شود.

در سال 1386 از محل فروش نفت ایران، دولت محمود احمدی نژاد مقادیری اوراق بهادار از طریق یک کارگزار لوکزامبورگی به 
نام »کلیر استریم« خریداری کرد؛ این کارگزار بخشی از این اوراق را در اروپا و بخش دیگری را به صورت فیزیکی در »سیتی بانک« 
نیویورک نگهداری می کرده است. اما پس از اعمال محدودیت های جدید از سوی دولت آمریکا علیه جمهوری اسلامی ایران در 

آبان ماه 138۷ و بر اساس مصوبه وزارت خزانه داری آمریکا استفاده بانک های ایرانی از این خدمت ممنوع شد.
»علی طیب نیا« وزیر امور اقتصادی و دارایی دولت یازدهم، در این باره در اسفندماه سال ۹5 گفت: » از سال 2006 با تصویب 

قوانین در آمریکا مشکلاتی ایجاد شد و وجوه دلاری ما در خارج از کشور در معرض خطر قرار گرفت. در پاییز 1386 شرکت 
لوکزامبورگی که اوراق قرضه دلاری ما را نگهداری می کرد به ایران اخطار می دهد که بهتر است این منابع را منتقل کند و تا خرداد 
138۷ هم فرصت وجود داشت که این اوراق قرضه منتقل شود، اما فقط 220 میلیون دلار از این اوراق منتقل شد. استنباط هم 

این بود که چون این منابع متعلق به بانک مرکزی است نه دولت، امکان ضبط آن وجود ندارد.«
بر اساس اظهارات وی، بین سال های 1386 تا 138۷ این فرصت وجود داشت تا این منابع منتقل شود، اما این اقدام انجام 

نگرفت.
اما در نهایت، دادگاه عالی آمریکا نیز دی ماه 13۹4 با ادعای نقش ایران در حادثه بمب گذاری در مقر تفنگداران آمریکایی در 
بیروت در سال 1۹83، به کنگره و دولت این کشور اجازه داد که به 1300 آمریکایی از محل دارایی های توقیف شده ایران در این 
کشور، در مجموع مبلغ 2 میلیارد دلار غرامت بپردازد. این حکم در اردیبهشت ماه 13۹5 توسط دیوان عالی آمریکا تائید شد؛ 

در حالیکه ایران بارها هرگونه ادعا درباره دخالت در انفجار سال 1۹83 در پایگاه نیروی دریایی آمریکا در بیروت را رد کرده بود.
بدهکاران میلیون دلاری

حسن روحانی در بخش های دیگری از صحبت هایش به بدهی های ۹4۷ و ۷00 میلیون دلاری نیز اشاره کرد.
رئیس جمهوری گفت: »همچنین باید درباره ۹4۷ میلیون دلار و آنهایی که در این زمینه مسئول بودند که یک نهادی است که 

آن را گرفته و پس نداده، به مردم توضیح داده شود. باید حسابرسی شده و این مبلغ پس گرفته شود.«
وی ادامه داد:»می خواهم درباره نهادهایی که بیش از ۷00 میلیون دلار بدهکارند به مردم توضیح داده شود و در همه این 
زمینه ها از وزیر نفت می خواهم که این آمار و ارقام را برای مردم روشن کند همچنین رییس بانک مرکزی را مسوول می کنم تا 
پرونده 2 میلیارد دلاری را به مردم گزارش کند و از دستگاه های نظارتی نیز می خواهم که سرنوشت ۹4۷ میلیون دلار را برای 

مردم روشن کنند.«

رئیس جمهوری به کدام پرونده های فساد اشاره کرد؟



رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم :

مالکان بافت های فرسوده قم، انگیزه  
نوسازی ندارند

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم گفت: به 
دلیل کافی نبودن سیاست های تشویقی، مالکان بافتهای فرسوده در قم، 

انگیزه ای برای نوسازی و ساخت و ساز ندارند.
محسن محرری در خصوص بافت های فرسوده به عنوان معضلی که 
همچنان در قم وجود دارد، عنوان کرد: استان قم دارای محدوده یک 
1۷00 هکتاری مصوب در بافت فرسوده است که ظرفیتی مهم در ساخت و 

ساز و تامین مسکن و اجرای پروژه های عمرانی به شمار می رود.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم افزود: 
در جهت نوسازی این بافت، سیاست ها و مکانیزم هایی تشویقی از طرف 
شورای اسلامی شهر قم و شهرداری در نظر گرفته شده است، اما استقبالی 

از آن وجود ندارد.
بافت های فرسوده قم در مناطق یک، سه،  بیان کرد: عمده  محرری 
شش و هفت قرار دارد و برخی از این بافت ها در حال تخریب و نابودی 
است و در جهت دلگرم شدن مردم به نوسازی بافت های فرسوده، یک 
سری مکانیزم های تشویقی طراحی شده است، لکن به دلیل کافی نبودن 
سیاست های تشویقی، مالکان بافت های فرسوده در قم، انگیزه ای برای 
نوسازی و ساخت و ساز ندارند و باید در این سیاست ها مورد بازنگری قرار 

گیرد.
وی با اشاره به برخی از سیاست های تشویقی فعلی خاطرنشان کرد: 
طبق طرح تفضیلی در همه شوارع تعداد طبقات تا دو طبقه پیش بینی 
شده است اما در جاهایی که املاک در بافت فرسوده قرار دارد، علاوه بر 
مجوزها در طرح تفضیلی، یک طبقه تشویقی نیز در بافت فرسوده توسط 
شهرداری پیش بینی شده است که به مالکان بافت های فرسوده تعلق 
می گیرد. رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم 
افزود: یکی دیگر از این مکانیزم های تشویقی شامل محاسبه تراکم قبل 
از عقب نشینی ملک است و آن درصد تراکمی که به ملک اختصاص پیدا 
می کند، به عنوان سطح اشغال، مبنای محاسبه قبل از عقب نشینی است 

که تاثیر مثبتی بر این سطح اشغال دارد.
محرری بیان کرد: اگر ملکی قبل از عقب نشینی 60 درصد سطح اشغال 
به آن تعلق بگیرد، این 60 درصد قبل از عقب نشینی محاسبه می شود و 
وقتی مثلا ملکی فرسوده حدود دو متر عقب نشینی می کند این مقدار به 
۷5 درصد سطح اشغال تبدیل می شود و خود می تواند تا حدی به ایجاد 

انگیزه در نوسازی بافت فرسوده منجر شود.
وی عنوان کرد: در پرداخت مبلغ پروانه ساختمان نیز در روند نوسازی 
تسهیلاتی در نظر گرفته شده و صدور پروانه تا دو طبقه تقریبا در حد رایگان 
است و آن مقدار از ملک که عقب نشینی شود به عنوان مطالبات در تراکم 

منظور می شود.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم گفت: 
تمامی این مشوق ها از طرف شهرداری اعمال می شود، ضمن اینکه دولت 
نیز برای حمایت از ساخت و ساز در بافت فرسوده مشوق هایی را در نظر 
گرفته که یکی از این مکانیزم ها پرداخت وام ارزان قیمت به مبلغ 50 میلیون 

تومان در ازای هر طبقه توسط بانک مسکن است.
محرری افزود: با وجود تورم و هزینه های بالای ساخت و ساز این مبلغ وام 
کافی نیست و انتظار می رود تمهیدات و تدابیر لازم جهت تامین نقدینگی در 
جهت نوسازی بافت های فرسوده اتخاذ شود، البته ما همه این مکانیزم های 
تشویقی را کافی نمی دانیم چون نتیجه ای که از آمار ساخت و ساز و تعداد 

پروانه های صادر شده به دست آمد، قابل توجه و مطلوب نیست.
وی بیان کرد: شهرداری و شورای شهر درصدد است بعضی از این ضوابط 

و تعرفه ها را اصلاح کند.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم درباره 
از طرح های موجود و سیاست های  مهم ترین علل عدم استقبال مردم 
تشویقی فعلی، اظهار کرد: عمده مشکلات مردم در تامین نقدینگی و اخذ 
مجوز برای تعداد طبقات است، وقتی شهروندان می بینند در شارع 6 و 8 
متری تعداد طبقات دو تا سه طبقه است و به نظر اقتصادی، احداث طبقات 
بیشتری را مطالبه می کنند اما محدودیت در طرح تفضیلی اجازه افزایش 

طبقات را نمی دهد.
محرری تاکید کرد: باید توجه داشت در محدوده بافت تاریخی و فرسوده 
نیاز به آرامش داریم و نباید به دنبال ساختمان های بلند مرتبه باشیم و انبوه 
سازی و آپارتمان سازی در مناطق دیگری از شهر پیش بینی شده است که 
تا 8 و 10 طبقه هم مجوز ارائه می شود اما در بافت فرسوده حداکثر تعداد 

طبقات سه طبقه است.
وی درباره تملک ملک در مسیر پروژه ها نیز، گفت: بافت فرسوده محدود 
به سن و سال ساختمان نیست و طبق محدوده پهنه بندی شده هر بافت  
به شمار  بافت فرسوده  به لحاظ دسترسی  نامناسب  قدیمی در شوارع 

می رود.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

عمده فضای سبز شهر قم با آب پساب و 
چاه آبیاری می شود

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: از حداکثر 
ظرفیت موجود برای استفاده از پساب و آب چاه در آبیاری فضای سبز شهر 

قم استفاده می شود.
پیام جوادیان با اشاره به مشکلات پیش روی توسعه فضای سبز شهر قم، 
اظهار کرد: مشکل اول بحث آب است؛ سهم شهر قم در استفاده از آب های 
زیرزمینی نسبت به سایر کلان شهرها بالا بوده و هست و شهرداری را به 

سمتی برده که از آب شرب شهری استفاده کند که کار غلطی است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم ادامه داد: در سال 
۹4 تفاهم نامه ای با شرکت آبفا و آب منطقه ای داشتیم تا 200 لیتر در ثانیه 
را کاهش دادیم، 20 سال قبل شهرداری در  مصرف آب شرب شهری 
تفاهم نامه ای با شرکت آب منطقه ای ۷15 انشعاب آب خریداری کرده و پول 
آن را تهاتر کرده است؛ چراکه شهرداری قم 33 درصد سهام شرکت آب و 
فاضلاب را در اختیار دارد که کاش آن زمان به جای انشعابات چاه در اختیار 

شهرداری می گذاشتند.
جوادیان افزود: در عوض کاهش مصرف آب شرب شرکت آب منطقه ای 
مجوز حفر هفت حلقه چاه را به ما داد و تعدادی از چاه هایی که پروانه 

نداشت جزو آورده شهرداری به حساب آمد.
وی گفت: عمده فضای سبز شهر قم با آب پساب و چاه آبیاری شده و 
قسمت بسیار کمی از آن  از آب شرب آبیاری می شود و تلاش داریم این 
مقدار را به صفر برسانیم، البته هیچ کلان شهری نیست که ادعا کند از آب 

شرب استفاده نمی کند.

شهردار منطقه پنج قم خبرداد

خط کشی و نصب تابلو و علائم 
راهنمایی در بلوار آیت الله بهاءالدینی

شهردار منطقه پنج قم از خط کشی و نصب تابلوها و علائم ترافیکی در 
بلوار آیت الله بهاءالدینی خبر داد.

علیرضا اقبالیان شهردار منطقه پنج قم با اعلام این خبر افزود: اقدامات 
ترافیکی شامل خط کشی به طول بیش از 2 کیلومتر و نصب تابلوها و علائم 
ترافیکی در بلوار آیت الله بهاءالدینی توسط شهرداری منطقه 5 و با همکاری 

سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم انجام گرفته است.
انتظام بخشی به حرکت وسایل نقلیه و  وی هدف خط کشی معابر ذا 
آگاهی دادن به رانندگان دانست و اظهار داشت : افزایش ضریب ایمنی، 
تسریع و تسهیل در تردد خودروها، ساماندهی ترافیک و کاهش تصادفات 
مطابق اصول استاندارد خط کشی طولی از دیگر اهداف اجرای این طرح 

است.
اقبالیان با تأکید بر اینکه خط کشی های معابر اصلی و فرعی منطقه از 
اهمیت خاصی برخوردار می باشد، گفت: خط کشی طولی خیابان ها، 
خط کشی گذرگاه های عابرپیاده و رنگ آمیزی سرعتگاه ها نیز انجام 
شده است ضمن اینکه در سال جاری عملیات خط کشی به طول بیش 
از پنج هزار متر طول در معابر اصلی و فرعی سطح منطقه انجام شده 

است.
اقبالیان در پایان افزود انجام عملیات خط کشی ترافیکی و تمهیدات 
ترافیکی در سطح منطقه تداوم خواهد داشت و تمامی معابری که نیاز به 
این عملیات دارند، براساس آلبوم خط کشی استاندارد معاونت حمل و نقل 

و ترافیک شهرداری قم و طبق برنامه زمان بندی شده انجام خواهد شد.

درگیری لفظی میان دو نماینده حاشیه ساز شد 
 درگیری لفظی میان نایب رییس اول مجلس شورای اسلامی و حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده 
شاهین شهر به دلیل اختلاف نظر بر سر مدت زمان اظهار نظر در جایگاه موافق، برای دقایقی، جلسه 
نوبت عصر را به حاشیه برد. جلسه علنی نوبت عصر روز- یکشنبه- مجلس شورای اسلامی در جریان 
بررسی  موافقت نامه چارچوب تسهیل تجارت بدون کاعذ فرامرزی در آسیا و اقیانوسیه؛ برای لحظاتی 
به حاشیه رفت؛ حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده شاهین شهر قرار بود به عنوان موافق صحبت کند، 
گفت: بنده 15 دقیقه وقت دارم و 20 نکته را می خواهم بیان کنم.مسعود پزشکیان که ریاست جلسه 
را بر عهده داشت، خطاب به وی گفت: شما حداکثر ۷ دقیقه وقت دارید.حاجی دلیگانی در پاسخ 
پزشکیان گفت: نه! چرا آقای رییس؟ شما که قانون گرا هستید.پزشکیان گفت: این تشخیص ماست.
حاجی دلیگانی گفت: تشخیص شما به درد خودتان می خورد.پزشکیان پاسخ داد: آیین نامه است، 
شما ۷ دقیقه وقت دارید که صحبت کنید.حاجی دلیگانی خطاب به پزشکیان گفت: شما بیخود می 
گویید؛ آقای رییس ایین نامه هر چه هست بخوانید، متن را بخوانید، ایین نامه صراحت دارد، انگلیسی 
که نیست، فارسی است.پزشکیان خطاب به حاجی گفت: خیلی ممنون از ادبیاتی که شما به کار می 
برید، مچکرم. حالا بگذارید ۷ دقیقه صحبت کند. بهتر است با ادبیات خودتان صحبت کنید.حاجی 
دلیگانی در پاسخ وی گفت: من با ادبیات شما صحبت می کنم.پزشکیان پاسخ داد: من به شما نگفتم 
بیخود کردید ولی شما ادبیاتی را به کار بردید که برازنده مجلس نیست، بفرمایید حرفتان را بزنید، ۷ 
دقیقه صحبت کند.حاجی دلیگانی گفت: اگر اینطور است من در اعتراض صحبت نمی کنم، چرا شما 

می خواهید حق نماینده را از بین ببرید، من هر چه قدر مطلبم طول بکشد حرف می زنم.

جزئیات فصل دوم »عصر جدید«
 داور عصر جدید ضمن تشریح جزییاتی از فصل دوم این برنامه، بر ادامه غافلگیری ها و جذابیت های 
پنهان فرآیند کشف استعداد های تازه در کشور تاکید کرد. سید بشیر حسینی داور مسابقه »عصر جدید« 
درباره شرکت کنندگان فصل دوم »عصر جدید« که بنابر اعلام احسان علیخانی قرار است زمستان 
امسال روی آنتن شبکه سه سیما برود، در واکنش به تغییرات فصل جدید »عصر جدید« و اتفاقات 
شگفت انگیز این مسابقه اظهار کرد: بخواهیم یا نخواهیم »عصر جدید« مملو از شگفتی هاست، این 
شگفتی ها در فصل اول هم قابل پیش بینی نبود و بسیاری می گفتند که نمی توان رقابت جذابی را 
شاهد بود، چون به اندازه کافی فرد بااستعداد نداریم.ما نه تنها این نوید را درباره اتفاقات شگفت انگیز 
می دهیم بلکه خودمان هم منتظر هستیم که ببینیم چه ستاره هایی از کجا می درخشند بدون اینکه 
تصور دقیقی در این باره داشته باشیم. البته آن بخش که خبرهایش به ما رسیده خیلی جذاب است، 

ولی بخش جذاب تر آن کوه یخی است که ۹0 درصدش زیر آب است.

ناصر حجازی صاحب خیابانی در تهران شد 
 اعضای شورای شهر تهران میدان و معبری را به »پرسپولیس« و »ناصر حجازی« نامگذاری کردند.به 
گزارش ایسنا، صبح دیروز اعضای شورای شهر تهران تغییر نام بلوار فردوس غرب به نام ناصر حجازی 
را روی میز بررسی قرار دادند و حجت نظری در تشریح این پیشنهاد، اظهار کرد: بلوار فردوس دو بخش 
شرقی و غربی دارد که معمولا شهروندان تهرانی بلوار فردوس شرقی را به بلوار فردوس می شناسند و 
پیشنهاد می شود بخش غربی آن به نام مرحوم ناصر حجازی نامگذاری شود، چرا که کمپ باشگاه 
استقلال در آنجا قرار دارد.وی با بیان این که پیشنهاد می شود میدان و خیابان پیروزان نیز به نام 
پرسپولیس نام گذاری شود، گفت: میدان پیروزان در مجاورت باشگاه پرسپولیس قرار دارد.اعضای 
شورای شهر تهران با اکثریت آرا به این تغییر نام رای مثبت دادند. همچنین اعضای شورا به تغییر نام 

خیابان کشفیان در منطقه سه بنام دکتر نوربخش رأی مثبت دادند.
 

توییت رضا رشیدپور کار دستش داد 
 رئیس پلیس فتا پایتخت گفت: با توجه به توئیت رضا رشیدپور مبنی بر حمله هکری به حساب های 
بانکی و تشویش اذهان عمومی، از دستگاه قضایی درخواست کردیم که با احضار این فرد به پلیس فتا 
موافقت کند؛ منتظر جواب هستیم.سرهنگ تورج کاظمی رئیس پلیس فتا پایتخت با اعلام خبر فوق 
اظهار داشت: رضا رشیدپور توئیتی با مضمون حمله هکری به حساب های بانکی منتشر کرده و با این 
توئیت باعث تشویش اذهان عمومی شده است.رئیس پلیس فتا پایتخت تصریح کرد: پلیس فتا تهران 
با توجه به این اقدام، در گزارشی با اعلام این موارد به مرجع قضایی اعلام می کند که خواستار اخطار 
و پاسخگویی این فرد است؛ تا این لحظه مرجع قضایی جواب نامه را نداده است، اما به محض موافقت 
دستگاه قضایی این فرد احضار شده و باید در خصوص مطلبی که توئیت کرده پاسخگو باشد.گفتنی 
است، رضا رشیدپور در توئیتی اعلام کرده بود که مورد حمله هکری قرار گرفته و از حسابش برداشت 

غیرمجاز شده است. 

دفتر آیت الله سیستانی توافق با عبدالمهدی را تکذیب کرد 
 یک منبع وابسته به دفتر آیت الله سیستانی مرجع عالیقدر شیعیان در عراق، خبر منتشر شده برخی 
رسانه ها درباره تلاش مرجعیت عراق برای ابقای دولت کنونی این کشور را تکذیب کرد.به گزارش 
فارس، این منبع گفت: »مرجعیت دینی نقشی در توافق ادعایی بر سر ابقای دولت کنونی و پایان 
اعتراضات جاری ندارد«.وی تاکید کرد که مواضع مرجعیت دینی در قبال اعتراضات مردمی و پاسخ 
به مطالبات معترضان مشخص است و چنین مواضعی به وضوح در خطبه های نماز جمعه اعلام شده 
است.منبع مزبور افزود: »آنچه که به مرجعیت دینی درباره تحولات جاری عراق نسبت داده می شود، 
با هدف سوء استفاده سیاسی از سوی برخی دستگاه ها صورت می گیرد و بی پایه و اساس است و به 

هیچ وجه صحت ندارد«.

 تمدید قرار بازداشت شبنم نعمت زاده
قرار بازداشت شبنم نعمت زاده تمدید شد. به گزارش ایسنا، قرار بازداشت »شبنم نعمت زاده« 16 آبان 

به پایان رسید که این قرار به دستور قاضی پرونده تمدید شد.

مدیرکل راه و شهرسازی  استان قم :

قطار سریع السیر تهران-قم-اصفهان زیرسطحی از قم 
عبور می کند

مدیرکل راه و شهرسازی  استان قم گفت: قطار سریع السیر تهران - قم - اصفهان به صورت زیرگذر 
از زیرسطح و به صورت تونلی از بلوار پیامبر اعظم)ص( قم عبور خواهد کرده و درنهایت از محدوده 

بیمارستان هزار تختخوابی پاسارگاد و شهرک پریسان این شهر خارج خواهد شد.
حسن صبوری ادامه داد: نقطه ورودی این قطار سریع السیر درقم، از بعد از میدان ولی عصر)عج( تا 

میدان بقیه الله پیش بینی شده است.
وی اضافه کرد: ورود این قطار سریع السیر از این نقطه یک محل تلاقی به متروی شهری دارد که به 
ایستگاه تبادلی بین مترو و ایستگاه قطار سریع السیر تهران-قم- اصفهان تبدیل خواهد شد. وی گفت:  
دراین جلسه که با حضور مسولان کشوری و استان برگزار شد، مبحث تملکات و دپوی پروژه مشخص و 
نهایی شده است. مدیرکل راه وشهرسازی قم بیان داشت: بخشی از تونل و محل دپوی پروژه قطار سریع 
السیر تهران- قم-اصفهان در محدوده اراضی ملی قرار داشت که اداره کل راه و شهرسازی دو زمین 
مورد نیاز برای ادامه پروژه را در اختیار شرکت ساخت قرار خواهد داد. وی خاطرنشان کرد: مشکلی 
از نظر اجرای پروژه قطار سریع السیر تهران- قم- اصفهان وجود ندارد اما این پروژه مدتی به دلیل 
مشکلات ارزی در هر 3 استان متوقف شده بود. صبوری بیان داشت: این طرح طبق پیش بینی های 
صورت گرفته باید تا به امروز به پایان می رسید اما به دلیل وجود برخی مشکلات اعتباری، طرح های 
مطالعاتی و همچنین تغییراتی که در حوزه تهران، اصفهان و قم انجام شد با تاخیر روبه رو شده است. 
قطار پرسرعت اصفهان- قم- تهران یکی از طرح های مهم ملی است که 422 کیلومتر خط ریلی دارد، 
این طرح با اعتبار 13 میلیارد یوآن )واحد پول چین( فاینانس شده است. طرح احداث قطار پرسرعت 
تهران - قم - اصفهان یکی از استثنایی ترین طرح های راه دراستان قم است، که در زمان کمتر از یک 

ساعت مسافران را از قم به ایستگاه راه آهن مرکزی تهران منتقل می کند.
این طرح از مصوبه های سفر کاروان دولت یازدهم به قم است که با سرمایه گذاری حدود 5.5 میلیارد 

یورو اعتبار ارزی برای کل مسیر در حال احداث می باشد.
 

سخنگوی اورژانس قم 

انفجار گاز در قم 4 مصدوم بر جای گذاشت
سخنگوی اورژانس قم گفت: در اثر نشتی و انفجار گاز در یک مغازه در قم 4 نفر مجروح شدند.

مهدی فراهانی با اشاره به وقوع یک حادثه انفجار در قم بیان کرد: صبح دیروز نشتی گاز شهری در 
یک مغازه در خیابان شاهد شرقی منجفر به انفجار و تخریب مغازه شد.

وی با اشاره به اینکه در این حادثه 4 نفر دچار آسیب شدید و سوختگی شدند بیان کرد: برای 
امدادرسانی و انتقال مصدومان به مراکز درمانی 4 دستگاه آمبولانس به محل اعزام شد.

سخنگوی اورژانس قم یادآور شد: مصدومان این حادثه پس از دریافت خدمات اولیه درمانی به 
بیمارستان نکویی - فرقانی منتقل شدند؛ حال 2  نفراز مصدومین وخیم گزارش شده است.
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واقع می  شود.

دو شنبه - بیستم آبانماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4917

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی 
شهر قم افزایش روحیه هویت قمی را از اهداف برگزاری روز 
قم دانست و گفت: تقویت احساس تعلق در بین مردم به 

این شهر مقدس را ازاهداف مهم این روز می باشد.
حسن مالکی نژاد یکشنبه درجمع خبرنگاران با اشاره  
به روز 30 آبان ، سالروز حضرت معصومه)س( به قم تاکید 
کرد: این روز به عنوان روز قم نامگذاری شده و باید به واسطه 
فرهنگی، سیاسی،  نامگذاری ظرفیت های مختلف  این 

اقتصادی، گردشگری و غیره معرفی شود.
وی اضافه کرد: روز قم امسال به صورت استانی برگزار 
و  ملی  به صورت  روز  این  آینده  از سال های  اما  می شود 
درابعاد بعدی درسطح بین الملل برگزار خواهد شد، مردمی 
شدن رویکرد اصلی شورای شهر قم دربرگزاری برنامه های 

روز قم است.
وی با اشاره به برخی از برنامه های روز قم بیان داشت: 
فضای  کردن  پویا  و  خیابانی  سرودهای  و  تئاتر  برگزاری 
کالبدی شهرقم به همراه ایجاد کارگاه های عکس و فیلم به 

صورت ورکشاپ از برنامه های روز قم می باشد.
و  قمگردی  تورهای  برپایی  کرد:  اضافه  نژاد  مالکی 
ساماندهی جایگاه های تفریحی شهرقم، نواخته شدن زنگ 
روز قم درسطح مدارس، برگزاری جشنواره پرچم و شادی 
پیمایی درسطح فرهنگسراهای شهر نیز در این روز پیش 

بینی شده است.
وی ادامه داد: برگزاری همایش پیاده روی خانوادگی،، 
طراحی المان های شهری،  دیوارنویسی های متناسب با 
روز قم، و ارائه دو روز خدمات پزشکی جامعه بسیج علوم 
انجام  روز  این  نیز در  پزشکی در روستاهای شهر قنوات 

می پذیرد.
حضرت  ورود  نمادین  کاروان  حرکت  افزود:  وی 
معصومه)س( از ابتدای ورودی جعفریه تا حرم مطهر نیز 

همزمان با 30 آبان ماه انجام خواهد گرفت.
مشاهیر  و  شیخان  قبرستان  کرد:  تصریح  نژاد  مالکی 
مدفون در آن یکی از ظرفیت های گردشگری و مذهبی 
استان بوده که در روز قم نسبت به معرفی هر چه بیشتر آن 

اقدام می شود.
وی اضافه کرد: همچنین برپایی گعده های پیشکسوتان 
دفاع مقدس درخانه موزه شهیدان زین الدین و برگزاری 

یادواره شهدا نیز در این مکان پیش بینی شده است.
با تصویب شورای فرهنگ عمومی قم در سال جاری، 23 
ربیع الاول سالروز ورود حضرت فاطمه معصومه)س( به این 

شهر مقدس به نام »روز قم« نامگذاری شده است.
ورودی های شهر قم ساماندهی می شود

ساماندهی  مساله  به  اشاره  با  همچنین  نژاد  مالکی 
کنونی  وضعیت  در  شد:  یادآور  قم  شهر  ورودی های 

ورودی های شهر متناسب با جایگاه و منزلت شهر مقدس 
قم نیست.

وی ادامه داد: برای بهبود سیما و منظر ورودی شهر قم 
از سمت جاده کاشان و میدان ولیعصر)عج( شهرداری و 
شورای شهر قم با اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 

وارد رایزنی شده اند.
عضو شورای اسلامی شهرقم تصریح کرد: شورای فرهنگ 
عمومی استان نسبت به ساماندهی عوارضی قم-تهران و 
واگذاری آن به شهرداری برای ساماندهی و تولید محتوای 

متناسب دراین محور تاکید دارد.
تاریخی  از ظرفیت های  بهینه  استفاده  به  اشاره  با  وی 
اندازی  راه  کرد:  تاکید  درشهر  موجود  فرهنگی  و 
نمایشگاه»آینه انقلاب« در بیت تاریخی امام راحل و تبدیل 
آن به یک مکان درخورگردشگری از اقدامات مثبت شورای 

شهر قم در ماه های گذشته بوده است.
و  راحل  امام  زندگی  نمایشگاه  دراین  داد:  ادادمه  وی 
حوادث انقلاب اسلامی درقالب تصاویر پویا و زنده در40 

قاب در معرض دید بازدیدکنندگان قرار گرفته است.
مالکی نژاد تاکید کرد: نرم افزار ویژه ای نیز برای معرفی 
شخصیت و بیت تاریخی امام راحل آماده و در صورت تمایل 

به صورت آنلاین در اختیار بازدیدکنندگان قرار می گیرد.
محتوای این نمایشگاه مصور که در بیت تاریخی امام 
راحل راه اندازی شده است به چهار زبان فارسی، عربی، 

اردو و انگلیسی می باشد.
وی همچنین اظهار کرد: ساختمان منبع آب در ابتدای 
تبدیل  شهری  فرهنگسرای  یک  به  می تواند  آذر  خیابان 
شود، این ساختمان درحال حاضر متروکه بوده و هیچ گونه 

استفاده ای از آن صورت نمی گیرد.
مالکی نژاد گفت: با نورپردازی و ایجاد زیرساخت های لازم 
این محل می تواند به یکی از فضاهای گردشگری و رصد 

شهر قم از ارتفاع بالا تبدیل شود.
صدور پروانه مدارس خیرساز رایگان شد

عضو شورای اسلامی شهر قم در ادامه بیان کرد: رایگان 
از مسائلی بوده که شورای  پروانه مدارس خیرساز  شدن 
اسلامی شهر قم در روزهای اخیر به آن ورود پیدا کرده است. 
وی گفت: با تفاهم نامه صورت گرفته بین آموزش و پرورش 
و شورای شهر قم، هزینه صدور پروانه در قالب دیون دوطرفه 
بین این دونهاد محاسبه شده و مبلغی از خیرین گرفته 

نخواهد شد.
مالکی نژاد با اشاره به برنامه های شورای اسلامی شهر قم 
درمرکز کرامت آیت الله بهاءالدینی گفت: شورای شهر قم 
در راستای کاهش آسیب های اجتماعی در این محل دست 

به کار شده است.
وی اضافه کرد: انجام مشاوره و فعالیت درحوزه کارآفرینی 

از  افراد  این  اشتغال  بستر  ایجاد  برای  گلخانه  تاسیس  و 
برنامه های شورای شهر قم دراین محل است.

»مرکز کرامت« آیت الله بهاالدینی که برای ساماندهی، 
ایجاد اشتغال، ارائه آموزش های فنی حرفه ای و همچنین 
از خروج معتادان متجاهر احداث شده  فرایندهای پس 
است ، 500 تن ظرفیت اسمی دارد و معتادان متجاهر در 

یک دوره زمانی 3 تا 6 ماه در این مرکز نگهداری می شوند.
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی 
شهر قم همچنین تاکید کرد: در تمام محلات شهر قم که 
مسجد وجود ندارد باید مسجد احداث شود، در صورتی که 
شهرداری زمینی در این محلات داشته باشد این اراضی را 

برای احداث مسجد به هیات امنا تحویل می دهد.
وی اضافه کرد: صدور پروانه برای مساجد رایگان بوده و 
بین 50 تا ۹0 متر نیز تجاری رایگان به مساجد تازه تاسیس 

داده می شود.
قم صاحب»رصد خانه« می شود

مالکی نژاد در ادامه با اشاره به احداث رصد خانه درقم 
تصریح کرد: ایجاد رصدخانه در ارتفاعات انتهای بوستان 
در حال احداث کوثر در جنب کوه خضر نبی»ع« از دستور 

کارهای مهم شورای اسلامی شهر است.
ظرفیت های  می تواند  خانه  رصد  این  داد:  ادامه  وی 
گردشگری بوستان هزارهکتاری قم، کوه خضرنبی و باغ 

پرندگان و باغ موزه دفاع مقدس را تقویت کند.
وی اظهار داشت: روند ساماندهی کوه خضر نبی درحال 
انجام است، طولانی شدن ساماندهی و بهسازی این مکان 

ناراحت کننده شده است.
وضعیت  بهبود  گفت:   قم  شهر  اسلامی  شورای  عضو 
روی  راه  پیاده  امن  دسترسی  مسیر  ایجاد  و  نورپردازی 

اقداماتی هستند که در کوه خضر در حال انجام است.
وی ابراز کرد: کوه خضر نبی)ع( و یادمان شهدای گمنام 
آن باید در آینده به یکی از قطب های اصلی گردشگری 

استان تبدیل شود.
ایجاد  و  زمینه سازی  شد:  یادآور  ادامه  در  وی 
زیرساخت های مورد نیاز برای انجام برنامه های فرهنگی 
در سطح شهر مهمترین حیطه فعالیت کمیسیون فرهنگی 

شورای اسلامی شهر قم است.
مالکی نژاد اظهار کرد: افزایش نشاط اجتماعی درسطح 
شهر قم از دغدغه های شورای اسلامی شهر بوده و تلاش 

می شود مدارس به محور نشاط و شادابی تبدیل شود.
منزل شهید شفیعی »خانه موزه« می شود

به  بیشتر  به اهمیت توجه هر چه  با اشاره  نژاد  مالکی 
شهدا گفت: خانه پدری شهید شفیعی از شهدای انقلاب 

اسلامی به یکی از سراهای محله شهر تبدیل می شود.
پیکر مطهر این شهید بعد از16 سال به صورت سالم و 
صحیح  تفحص و میهن بازگردانده شد. شهید محمدرضا 
شفیعی در تاریخ 14دی ماه 1365 به شهادت رسید و در 

تاریخ 4مرداد ماه 1381پیکرش به کشور بازگشت.
وی بیان اظهار داشت: باغ موزه انقلاب و دفاع مقدس 
طبق پیش بینی های صورت گرفته باید دهه فجر امسال 
به بهره برداری برسد. وی با اشاره به برگزاری کنگره ملی 
شهدای قم در آبان ماه سال ۹۹ بیان کرد: فرهنگ سازی 
و تبلیغات محیطی این کنگره توسط شورای اسلامی شهر 

قم انجام می شود.
راه  سه  ساماندهی  طرح  کرد:  خاطرنشان  نژاد  مالکی 
اما  شده  آماده  قبل  سال  از 50  آذر  خیابان  به  سجادیه 
به دلیل عدم عزم جدی هنوز اتفاقی نیفتاده است، یک 
طرفه شدن خیابان آذر مشکلات بسیاری برای مردم ایجاد 

کرده است.
 وی بیان کرد: بعد از انقلاب اسلامی اتفاق خاصی در 
منطقه و خیابان آذر صورت نگرفته و از نظر سرانه های 

اجتماعی نسبت به مناطق دیگر محروم تر است.

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهرقم:

تقویت احساس تعلق هدف برنامه های »روز قم« است

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، با بیان اینکه سند فرهنگی دراین استان وجود 
باید  فرهنگ  درحوزه  موثر  دستگاه های  تمام  فرهنگی،  سند  درتدوین  ندارد،گفت: 

مشارکت کنند تا چشم انداز اولویت های فرهنگی استان تبیین شود.
سید موسی حسینی کاشانی روز یکشنبه درگفت وگو باخبرنگاران، تاکید کرد: تهیه 
سند فرهنگی تنها به عهده اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم نیست چرا که بیش از 

20 دستگاه مختلف در مقوله فرهنگی موثر هستند.
دررشته های  هدف گذاری  گفت:  و  دانست  پیچیده  بسیار  را  فرهنگ  موضوع  وی 
مختلف، برنامه های فرهنگی و چشم انداز فعالیت های فرهنگی و هنری بخشی از سند 

فرهنگی قم است.
وی با تاکید برضرورت تدوین سند فرهنگی قم، گفت: این اداره کل به صورت جدی به 
دنبال ترسیم نقشه راه فرهنگی استان است که با تغییر مدیران، این مسیر تعریف شده، 

تغییر نکند.
حسینی کاشانی دربخش دیگری از سخنان خود با اشاره به ضرورت تدوین چشم 
انداز تئاترقم، ادامه داد: درقالب شوراهای سیاست گذاری استان دربخش های مختلف 
باحضوراساتید و پیشکسوتان هنر نمایش استان، جلسه های مختلفی برای تدوین این 
سند صورت گرفته است. وی یکی از وظایف وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی را فرهنگ 
سازی دانست و گفت: فرهنگ سازی یکی از مطالبه ها و وظایف جدی وزارت فرهنگ 

است که یکی ازظرفیت های خوب در این زمینه استفاده از هنر می باشد.
وی  با بیان اینکه هنر درفرهنگ سازی می تواند بسیار موثر باشد گفت: بسیاری از 
موضوع ها وقتی درقالب هنر به مخاطب ارائه شود اثرگذاری و پذیرش بیشتری خواهد 

داشت.
حسینی کاشانی با تاکید برافزایش شناخت مخاطبان با فرهنگ سازی ادامه داد: 
ظرفیت هنری بسیار بالاست به گونه ای که یک اثر هنری می تواند کار چندین سخنرانی 

را انجام دهد.
وی ، تئاتر را هنری زنده و مادر هنرها دانست و اظهار داشت: تئاتر به عنوان یکی از 
هنرهای پر ظرفیت و تاثیرگذار باید مورد حمایت و پشتیبانی جدی تر قرار گیرد چرا که 

تاثیر تئاتر از فیلم بیشتر است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، با تقدیر از هنرمندان هنرنمایش استان، افزود: 

اکثر هنرمندان قم دغدغه های فرهنگی دارند و درجهت تقویت ارزش های دینی گام 
برمی دارند و توجه جدی به موضوع های اجتماعی دارند که باید بیش از پیش تقویت 

شود.
وی تاکید کرد: هنرمندان قمی خود را موظف به حرکت درمسیر فرهنگ سازی در 
حوزه های ترویج فرهنگ ایثار و مقاومت و سبک زندگی ایرانی اسلامی می دانند و در این 

مسیر مشغول تولید آثار هنری هستند.
وی با بیان اینکه آشنایی و استقبال مردم از تئاتر درقم افزایش یافته است، اظهار داشت: 
آشنایی مردم با تئاتر از جمله اولویت ها و هدف های استان است که افزایش فروش بلیت 

تئاترها چشم انداز روشنی در این زمینه خواهد داشت.
حسینی کاشانی، تقویت نمایشنامه نویسی و ارتقای کیفی درحوزه نمایشنامه را  از 
دیگر اولویت های این اداره کل درحوزه هنر نمایشی دانست و گفت: حمایت از تئاترها و 
نمایشنامه ها با موضوع های ارزشی و دینی به ویژه در حوزه عفاف و حجاب در اولویت قرار 
دارد. وی، تئاتر خیابانی را برنامه ای فرهنگی با تاثیرگذاری بالا دانست و اظهار داشت: 
توجه به تئاتر خیابانی از جمله موضوعاتی است که باید در استان بیش از گذشته مورد 

توجه قرارگیرد.
حسینی کاشانی ، تقویت زیرساخت های فرهنگی را نیز مورد تاکید قرار داد و گفت: 
امسال با همراهی استانداری و شورای برنامه ریزی استان، 12 میلیارد ریال به مجتمع 
فرهنگی هنری واقع درخیابان امام خمینی)ره(اختصاص یافت ضمن اینکه کل اعتبار 

مورد نیاز این طرح بالغ بر 105 میلیارد ریال برآورد شده است.
وی  درادامه  درپاسخ به سئوال یکی از خبرنگاران در رابطه با توهین یک جامعه شناس 
به قم گفت: از لحظه اول انتشار این خبر، پیگیر موضوع بودیم ولی این پیگیری را رسانه 
ای نکرده ایم. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، افزود: فردی که این موضوع را مطرح 
کرده، به نظر می رسد که زیاد به مطالب و اشتباهی که مطرح کرده واقف نبوده و پرداختن 
بیشتر به آن باعث گسترده تر شدن این موضوع خواهد شد ضمن اینکه بدون سر و صدا 
پیگیر این موضوع بوده ایم. وی ادامه داد: باید علاوه بر پیگیری  و پاسخگو کردن این فرد 
در این زمینه، نباید اجازه داد تا این موضوع بیش از پیش گسترش یابد ضمن اینکه به نظر 
می رسد افراد باید از اظهارنظرهایی که برای خود و دیگران از جمله اعتبار مردم یک شهر 

خدشه وارد می کند، اجتناب کنند.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم: 

سند فرهنگی دراستان قم وجود ندارد 

طرح: محمدعلی رجبی

مشکلات بی پایان نوعروسان برای تهیه جهیزیه 

در شرایط بی ثباتی قیمت لوازم خانگی برخی خانوارها  از خرید کالای نو صرف 
نظر کرده و به تهیه کالای دست دوم که قدری ارزان تر است، روی آورده اند.


